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Secretaria General 

 
 

Ref: 5/20 

 
 

A la Sala Carles Pi i Sunyer de la Casa de la Ciutat de Barcelona, amb pantalla central de 

control, el VINT-I-NOU de MAIG de 2020, s’hi reuneix de manera no presencial el 

Plenari del Consell Municipal en sessió ordinària, sota la presidència de l’Excma. Sra. 

Ada Colau Ballano. Hi concorren les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Joan Subirats Humet, 

Janet Sanz Cid, Laura Pérez Castaño, Jordi Martí Grau, Lucía Martín González, Eloi 

Badia Casas, Marc Serra Solé, Gemma Tarafa Orpinell, Jaume Collboni Cuadrado, Laia 

Bonet Rull, Albert Batlle Bastardas, Montserrat Ballarín Espuña, David Escudé 

Rodríguez, Margarita Marí Klose, Francesc Xavier Marcé Carol, Maria Rosa Alarcón 

Montañés, Ernest Maragall i Mira, Elisenda Alamany i Gutiérrez, Miquel Puig i Raposo, 

Montserrat Benedí i Altés, Jordi Coronas i Martorell, Eva Baró i Ramos, Gemma Sendra 

i Planas, Max Zañartu i Plaza, Maria Buhigas i San José, Jordi Castellana i Gamisans, 

Elsa Artadi Vila, Neus Munté Fernández, Ferran Mascarell i Canalda, Jordi Martí 

Galbis, Francina Vila i Valls, Maria Luz Guilarte Sánchez, Francisco Sierra López, 

Maria Magdalena Barceló Verea, Celestino Corbacho Chaves, José Bou Vila, Oscar 

Ramírez Lara, Manuel Valls Galfetti i Eva Parera Escrichs, assistits pel secretari general, 

el Sr. Jordi Cases Pallarès, que certifica. 
 

Hi és present l’interventor municipal, el Sr. Antonio Muñoz Juncosa. 

 

Excusa la seva absència l’Im. Sr. Jordi Rabassa Massons. 

 

La sessió no presencial es va convocar i se celebra en virtut del que disposa l’article 46.3 

de la Llei 7/985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, segons la redacció 

donada pel Reial decret llei 11/2020, de 31 de març, pel qual s’adopten mesures urgents 

complementàries en l’àmbit social i econòmic per fer front a la covid-19. 
 

El secretari constata la connexió efectiva per via telemàtica de tots els assistents a la 

sessió mitjançant el sistema de videoconferència gestionat des de l’esmentada sala 

virtual, i acredita la seva identitat, així com l’existència de quòrum legal. 
 

Constatada l’existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les deu hores. 

 

La Sra. ALCALDESSA obre la sessió amb un record per a les famílies que han perdut 

una persona estimada durant la crisi de la covid-19, i envia una abraçada a les persones 

que encara s’estan recuperant de la malaltia. 

Seguidament, els membres del consistori guarden un minut de silenci com a mostra de 

dol. 
 

A) Aprovació de les actes de les sessions: 
 

Es donen per llegides les actes de la sessió de 22 d’abril de la Comissió Conjunta de les 

Comissions Permanents del Consell Municipal, i de la sessió ordinària de 29 d’abril de 

2020 del Plenari del Consell Municipal, l’esborrany de les quals ha estat tramès a tots els 

membres del consistori; i S’APROVEN. 
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La Sra. ALCALDESSA indica, abans d’iniciar l’ordre del dia establert, que per via 

d’urgència es presenta una moció arran de la greu notícia sobre el possible tancament de 

Nissan que van conèixer ahir mateix. Confirma que els grups municipals coincideixen 

que la gravetat de la notícia demana, al més aviat possible, el posicionament del Plenari 

del Consell Municipal. 
 

Tot seguit, es procedeix a la formalitat de l’apreciació de la urgència de la moció, que és 

acceptada per unanimitat de tots els grups. 

En conseqüència, l’alcaldessa enceta la sessió del Plenari del Consell Municipal amb la 

presentació d’aquesta moció, que se suma a la declaració institucional que es va 

presentar en sessió plenària fa pocs mesos. 
 

El Plenari del Consell Municipal de la ciutat de Barcelona manifesta el següent: Primer.- 

Refusar la decisió de la companyia, que afecta 3.000 llocs de treball directes i uns 20.000 

d’indirectes. Segon.- Expressar el nostre suport i solidaritat a les treballadores i els 

treballadors de Nissan que estan en situació de vaga indefinida, en les seves 

reivindicacions i demandes, tal com l’Ajuntament havia expressat en la declaració 

institucional aprovada al Plenari del 28 de febrer de 2020 i també en la declaració 

institucional aprovada a la Comissió d’Economia i Hisenda del 20 de maig de 2020. 

Tercer.- El sector de l’automoció és clau per a l’estratègia industrial de futur de 

Catalunya i de l’àrea metropolitana de Barcelona, i la continuïtat de Nissan a Barcelona 

és possible mitjançant el pla de viabilitat presentat fa mesos a la presidència de Nissan, 

elaborat conjuntament pel Ministeri d’Indústria i la Generalitat, i que té el suport de 

l’Ajuntament de Barcelona i el Consorci de la Zona Franca. Quart.- Recordar que el pla 

de viabilitat preveu la possibilitat d’invertir recursos econòmics públics per garantir el 

futur de les diverses plantes industrials de Nissan a Espanya, vinculada a l’impuls del 

vehicle elèctric, entre altres mesures. Per tant, la decisió anunciada per part de l’empresa 

resulta menys rendible que assumir el cost del tancament, que podria superar els 1.000 

milions d’euros. Cinquè.- El tancament de les plantes de Nissan a Catalunya comporta 

un abandonament d’Espanya i de la Unió Europea, i la renúncia a un mercat estratègic en 

l’àmbit global, amb més de 500 milions d’habitants. Sisè.- L’àrea metropolitana de 

Barcelona té totes les condicions des del punt de vista econòmic, industrial, digital i 

tecnològic, així com una important tradició d’un segle en la fabricació automobilística, 

per poder ser un espai adequat per a la producció de vehicle elèctric, atenent les noves 

demandes del mercat en matèria de sostenibilitat i competitivitat. Setè.- Exigir que 

s’esgotin totes les vies possibles per reconduir la situació i manifestar que la 

col·laboració institucional entre totes les administracions és la via per trobar una sortida 

que permeti garantir i preservar el futur de les plantes de Nissan, així com per situar 

Barcelona com a referent mundial en matèria de mobilitat sostenible. Vuitè.- Exigir a 

Nissan ser part activa en la cerca d’alternatives per mantenir l’ocupació, atès que s’ha 

beneficiat àmpliament dels actius tangibles i intangibles de Barcelona i Catalunya, com 

ara el talent, personal qualificat, centres de recerca i tecnològics suficients per bastir 

iniciatives industrials altament competitives i que disposa de la base industrial i 

tecnològica més adequada per a la definició i el desplegament de la política industrial 

activa que necessitem en la situació post-covid-19. Novè.- Traslladar el contingut de la 

present declaració institucional d’urgència al comitè d’empresa de Nissan, a la 

Generalitat de Catalunya, al Govern d’Espanya i a Nissan Motor Company Limited. 
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La Sra. ALCALDESSA constata que es tracta d’una qüestió cabdal de la indústria de 

l’àrea metropolitana de Barcelona i de tot el país, que afecta milers de llocs de treball i, 

per tant, reitera la importància que aquest plenari es posicioni en el suport a totes les 

famílies dels treballadors i treballadores afectades, i per mostrar amb fermesa el rebuig a 

la decisió comunicada ahir per Nissan, recordar-li la seva responsabilitat amb els 

treballadors i amb el territori; així com també per recordar a l’empresa els ajuts públics 

que ha rebut durant molt de temps, i també per destacar que aquesta és una àrea 

metropolitana de futur, que aposta per la mobilitat sostenible, el vehicle elèctric i la 

indústria. 
Així doncs, exigeixen que es revisi la decisió que ahir va fer pública Nissan, i entén que el 
més important ara és que treballin totes les administracions amb la màxima unitat, com ja 
estan fent els ajuntaments afectats, l’AMB, la Generalitat i el Govern de l’Estat. Insisteix 
que aquest treball conjunt respon al fet que no es resignen al tancament de Nissan i a 
perdre una indústria cabdal. 

 

El Sr. MARAGALL destaca que aquesta qüestió afecta molt directament els treballadors 

i treballadores de Nissan i els de les indústries auxiliars que acompanyen l’empresa, però 

també afecta tota la societat de Catalunya. 

Reconeix que, aquesta, és una crònica anunciada, i suggereix als membres del plenari 
que facin una lectura de la proposició de pla de reindustrialització que el seu grup va 

presentar la setmana passada en comissió, i que responia al clima existent. 

Considera que es troben davant d’un exemple terrible del que es podria definir com a 

col·lisió d’interessos entre grans empreses i estats, i observa que hi ha qui diu que 

aquesta situació no és política sinó econòmica, però creu fermament que sí que hi ha 

política d’Estat, en majúscules, perfectament recognoscible. 

Precisa, doncs, que el fet és que Nissan se’n va de la UE, i aprofita per recordar la 

màxima que la millor política industrial és la que no existeix, que és el greu error que ha 
comès el país durant molts anys. Confirma, doncs, que ara necessiten aquesta política 

més que mai activa i potent i que vingui de bracet de la iniciativa pública, de la 
responsabilitat de les institucions, que han de liderar la resolució del problema, però 

també encapçalar, definir i promoure polítiques industrials que obtinguin els resultats 

adients. 

Avisa que inicien una batalla llarga, la que lliuraran els sindicats, els treballadors i les 

treballadores directes de Nissan i les empreses auxiliars, que hauran d’acompanyar en la 

mobilització i en la negociació. 

Acaba la seva intervenció demanant que siguin conscients que aquesta batalla l’hauran 

de fer extensiva als milers treballadors que no depenen de grans empreses, ni tenen 
sindicats que els emparin i que han perdut la feina. 

 

El Sr. MARTÍ GRAU, en primer lloc, expressa la solidaritat amb els treballadors i les 

treballadores de Nissan, amb les seves famílies i amb els més vint mil treballadors de les 

empreses auxiliars que, d’una manera o altra, es veuran afectats pel tancament. 

Considera que l’Administració els ha de fer costat amb un compromís ferm, ha de fer-los 

costat en la seva lluita, les seves reivindicacions i exigències davant d’una decisió 

equivocada per part de l’empresa. 

Expressa, en segon lloc, el compromís amb la reindustrialització, perquè la indústria és 
bàsica en el model econòmic de futur de la ciutat. Apunta que el projecte de 

reindustrialització ha de tenir la dimensió de regió metropolitana que el conflicte de 

Nissan porta inscrit en el seu ADN. Puntualitza que han d’assumir el compromís 
d’apostar per la indústria en clau metropolitana. 
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En tercer lloc, assenyala la necessitat d’unitat entre les administracions públiques, ja que 

aquesta no pot ser l’enèsima picabaralla; reconeix, en aquest sentit, que hi ha diferents 

posicions, però opina que l’única manera d’enfrontar-se als grans poders corporatius 

internacionals és amb una decisió mancomunada dels governs de l’Estat, de la 

Generalitat i de Barcelona. Confirma que Barcelona hi serà, disposada a fer front comú 

per revertir la situació en la mesura que sigui possible, i per garantir el futur econòmic i 

social de la ciutat. 
 

El Sr. COLLBONI remarca que la indústria és valor afegit, salaris dignes, estabilitat en 

l’ocupació, i que cada lloc de treball del sector industrial representa entre dos i cinc llocs 

de treball de caràcter indirecte. Entén, per tant, que ara també és moment de reivindicar 

l’ADN industrial com a país i com a àrea metropolitana, i de recordar la importància 

estratègica que té per al futur del país aquest sector automobilístic, en el qual Catalunya 

fa més d’un segle que és referent a escala internacional. Esmenta, en aquest sentit, el saló 

Automobile Barcelona, i la radicació, fins ara, de dues indústries molt potents del sector; 

alhora, destaca que han sortit de situacions de crisi en el passat, com la que va patir Seat 

fa vint-i-cinc anys, o la mateixa Nissan fa una dècada, i que van superar. 
En conseqüència, fa arribar un missatge de combat, de lluita, d’esperança i de solidaritat 
a tots els treballadors i les treballadores de Nissan, al seu comitè d’empresa, que 

probablement s’ha sentit enganyat per uns directius que els havien donat falses 

expectatives d’una solució viable fins fa ben poc, i aprofita per enviar-los el missatge 
que les administracions faran front comú per possibilitar l’activitat industrial i 

automobilística al país, i que ho faran amb la convicció que han de fer un esforç per 
adaptar la indústria als requeriments de la sostenibilitat, la connectivitat i la digitalització 

per tenir un futur garantit, de prosperitat, i que és allò que garanteix el sector industrial. 
 

La Sra. ARTADI adreça les seves primeres paraules a expressar el suport i la solidaritat 

amb les vint-i-cinc mil famílies que ahir van rebre un cop duríssim, en el moment en què 

ja és palesa l’enorme crisi social i econòmica causada per la pandèmia. Confirma que la 

seva formació els fa costat, com ho ha fet fins ara; i assegura, sobretot, que no donen per 

perduda la batalla, no s’ho poden permetre, perquè creuen en la viabilitat de les plantes 

d’aquesta empresa i en la importància de tota la cadena de valor d’aquesta indústria molt 

tecnificada, que aporta llocs de treball de qualitat. 

Afirma que el seu grup creu en el futur del sector automobilístic a Catalunya, on té una 

gran tradició i potencialitat de futur. 

Destaca que Nissan ha rebut molts ajuts i cooperació, i involucració de les 

administracions; i aprofita per destacar la unitat entre totes les administracions per fer tot 

allò que és a les seves mans en el cas de Nissan. 

Insisteix que aquesta implicació ha de permetre que l’empresa tingui futur a Catalunya, 

no poden claudicar i han de continuar treballant amb visió de futur. Constata que hi ha 
plans de viabilitat; i precisa que ahir van rebre la bona notícia dels fons de la UE per a 

digitalització i per a economia verda, i cal valorar si els poden aprofitar en aquest cas. 

Finalment, insisteix que també s’ha produït lleugeresa i frivolitat a l’hora de demonitzar 

sectors econòmics que són potents a la ciutat i que generen molts llocs de treball, cosa 

que provoca la pèrdua de confiança de les empreses, fa perdre inversions i, en 

conseqüència, aboca al tancament de plantes i pèrdua de llocs de treball. 
 

La Sra. GUILARTE posa de manifest que avui no poden parlar de la dramàtica situació 

fent una anàlisi exhaustiva del que això suposa per als tres mil treballadors de Nissan, les 

seves famílies i per a totes les empreses que li presten serveis, i als quals expressa tota la 

solidaritat del seu grup. I afegeix que estan ben disposats a continuar treballant per 

donar-los solucions realistes i alternatives a l’activitat de la Zona Franca. 
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Considera, però, que no és moment de fer falses promeses, com va fer el Sr. Sánchez als 

treballadors de Nissan fa quatre mesos, i creu que les administracions han d’assumir els 

seus errors i el fet que el problema s’ha ignorat durant anys. 

Observa que aquesta és una decisió empresarial estratègica, a la qual les administracions 
han donat el cop de gràcia perquè a l’empresa li sigui més fàcil de justificar. Constata 

que Espanya ha perdut competitivitat, amb un Govern que cada vegada que parla 
desincentiva l’activitat industrial, alhora que no hi ha bones polítiques industrials ni s’hi 

inverteix; amb un Govern regional que subsisteix a còpia de marcar fronteres, també en 
activitat comercial i innovació. Recorda que més de cinc mil empreses han marxat de 

Catalunya els darrers dos anys. I a tot això, remarca que s’hi afegeix un Govern 
municipal que criminalitza allò que no entén i no sap gestionar. 

Considera que cal consens amb polítiques efectives, amb plans d’industrialització com el 

que el seu partit ha presentat a escala internacional i que ara ho fa en l’àmbit local, i 

afirma que esperen poder col·laborar. 

Remarca, tanmateix, que volen que allò que es podria fer amb proximitat, com són els 
plans Pive de la Generalitat, es desenvolupés, cosa que no ha passat, i Barcelona amb 

prou feines té cent punts de recàrrega a la ciutat dels vint-i-cinc mil promesos; i 

confirma que tampoc no s’ha invertit en innovació, tan sols un 0,8% del pressupost de la 
Generalitat. 

Quant a la comissió sobre polítiques industrials per a l’automoció del Parlament de 

Catalunya, indica que tan sols ha elaborat un informe, i no s’ha tornat a convocar per 

revisar-lo i intentar comprendre què ha passat. 
Demana, doncs, que hi posin molta més constància, interès i implicació. 

 

El Sr. BOU confirma que Nissan és un dels grans motors de l’economia barcelonina, i 

diu que tem que aquesta pèrdua és irreparable malgrat que s’intenti l’impossible, ja que 

les coses tenen francament mala pinta. 

Tanmateix, afirma que està convençut que es podria haver fet alguna cosa més des 

d’aquest Ajuntament, des de la Generalitat i des del Govern de l’Estat; i constata que en 

alguns casos ha estat per omissió i en altres per acció, per frases i discursos exaltats que 
a una empresa no li agrada escoltar, ja que el que vol és tranquil·litat i seguretat jurídica 

i que, altrament, en algunes ocasions no ha estat així per part de la Generalitat. 
Afegeix que les empreses no volen intervencionisme sinó que se les ajudi; afirma que han 

de fer polítiques d’atracció per continuar mantenint el teixit industrial. 

Assegura que el seu grup farà l’impossible, tot el que calgui, i arribaran fins on faci falta 

per trobar la millor solució per als treballadors de Nissan que s’han quedat sense feina, i 

per a les vint mil persones d’empreses auxiliars que també s’han vist afectades. 
 

El Sr. VALLS expressa el suport i la solidaritat del seu grup als treballadors de Nissan. 

Considera que han de dir la veritat, i és que la crisi del sector de l’automòbil va 

començar abans de la crisi sanitària i del confinament; així com també saben que la 

planta de Nissan a Barcelona fa anys que tenia grans reptes, per la qual cosa el que està 

passant tampoc no és una sorpresa. 

Posa de manifest que es demana unitat, i per això tots voten a favor d’aquesta moció; 

això no obstant, fa notar que no és compatible donar suport als treballadors de Nissan 

avui mentre, paral·lelament, s’ataca el sector, com es va fer fa unes setmanes, i no va ser 
la primera vegada; ni tampoc no es pot pretendre retenir una empresa estrangera mentre 

s’expulsen empreses per culpa del procés, ni tampoc garantir la continuïtat en aquest cas. 
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Constata que és per això que han de lluitar per salvar la planta de Nissan, cosa que serà 

molt difícil si s’atenen a les notícies que Renault, Nissan i altres grans empreses estan 

patint les conseqüències de la covid-19. Per tant, insisteix que han de lluitar juntament 

amb totes les administracions per salvar Nissan; però, també, per no mentir als 

treballadors, han de pensar en el futur industrial i social per a la planta de Nissan, en els 

seus treballadors, pensant en la transició ecològica dels vehicles del futur, i canviant 

radicalment el discurs de Barcelona respecte a la indústria i a l’economia. 
 

S’APROVA, per unanimitat, la moció en debat. 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS demana intervenir per una qüestió d’ordre, i indica que amb 

motiu de la celebració d’aquest ple en format semipresencial voldrien, com a grup 

municipal i a efectes que consti en acta, constatar, d’una banda, que en la Junta de 

Portaveus ja van expressar la seva preferència que la sessió es mantingués en format 

telemàtic, tot i que la majoria va decidir la modalitat semipresencial. 

Recorda, tanmateix, que això no només provoca la mobilització dels regidors i les 
regidores aquí presents sinó també un conjunt important de funcionaris i treballadors 

municipals. Apunta, en aquest sentit, que no tenen constància que s’hagin aprovat tots 
els plans de contingència o de desconfinament que s’havien d’anar aprovant 

progressivament i pactant amb la part social. Posa en relleu que això prové d’una 
proposició que va ser aprovada per unanimitat en la darrera sessió de la Comissió de 

Presidència. 

Afegeix que també hi ha una qüestió menor, que els afecta com a grup, i és que no els 

consta que les obres que s’estan duent a terme en els diversos espais dels grups 

municipals hagin acabat, cosa que dificultava o impedia als regidors i les regidores de 

Junts per Catalunya poder treballar presencialment. 
 

La Sra. ALCALDESSA confirma al regidor que les seves observacions constaran en 

acta, però remarca que l’assumpte ja es va tractar a la Junta de Portaveus; i assegura que 

aquesta sessió plenària s’està fent amb totes les mesures de seguretat, responent a tots els 

plans de contingència i mesures elaborades per aquest Ajuntament per garantir les 

condicions de seguretat sanitària. I aprofita per recordar que aquesta és la darrera 

institució que ha començat a fer plens semipresencials, ja que tant al Parlament de 

Catalunya com al Congrés de Diputats fa setmanes que ho estan duent a terme. 

Igualment, confirma que estan avançant en el desconfinament, per la qual cosa entén que 
seria paradoxal demanar la represa de l’activitat presencial als treballadors i 

treballadores municipals, l’obertura d’oficines, i que els membres del consistori no en 
donessin exemple. 

 

La Sra. GUILARTE també demana intervenir arran d’aquesta qüestió, i destaca que 

Espanya continua en estat d’alarma, amb un decret que especifica la priorització de la 

feina telemàtica per davant de la presencial sempre que sigui possible, i que es limitin al 

màxim els desplaçaments. 

Indica que, en aquest sentit, i tenint en compte que sortosament aquest Ajuntament 

disposa dels mitjans perquè aquesta sessió es pugui desenvolupar de manera telemàtica, i 
agraint que això ho hagin facilitat la majoria de participants, manifesta que el seu grup 

municipal, mentre continuï vigent l’estat d’alarma, continuarà exercint les seves 

funcions telemàticament, evitant la presència física sempre que es pugui, amb la intenció 
de contribuir a donar més seguretat als treballadors i tècnics municipals que sí que són 

imprescindibles presencialment, i als quals aprofita per expressar tot el reconeixement 
del seu grup. 
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La Sra. ALCALDESSA dona per tancat el tractament d’aquesta qüestió d’ordre, i 

aclareix que s’ha pogut intervenir tant presencialment com telemàticament, i que en tots 

els casos el protocols de seguretat se segueixen escrupolosament. 
 

B) Part informativa 
 

a) Despatx d’ofici 
 

En compliment de l’article 63.1 del Reglament orgànic municipal, es comuniquen les 

resolucions següents: 
 

DECRETS relacionats amb la situació d’emergència sanitària ocasionada per la 

covid-19 

 

1.- Decret d’Alcaldia, de 3 de maig de 2020, que modifica l’apartat setè del Decret 

d’Alcaldia de 14 de març de 2020 (Gaseta Municipal del 15/3/2020) d’establiment de 

mesures preventives, de protecció i organitzatives amb motiu del virus SARS-CoV-2, en 

el sentit d’aixecar de manera progressiva la suspensió de les obres públiques a la ciutat 

de Barcelona durant la vigència de la declaració de l’estat d’alarma per tal de poder 

reiniciar-les d’una manera gradual, per fases; i, a aquest efecte, ORDENAR, amb 

caràcter immediat, el reinici d’aquelles obres que, previ informe del Comitè d’Obres i 

Mobilitat, compleixin els criteris generals de classificació establerts en l’informe de la 

Gerència de Mobilitat i Infraestructures de 29 d’abril de 2020. 
 

2.- Decret d’Alcaldia, d’11 de maig de 2020, que estableix mesures addicionals de control 

dels establiments de venda d’animals durant el període de l’estat d’alarma per la situació 

de crisi sanitària ocasionada per la covid-19. 
 

3.- Decret d’Alcaldia, de 19 de maig de 2020, que disposa la rehabilitació dels terminis dels 

procediments d’autorització o altra forma d’intervenció per a l’execució d’obres i l’inici 

d’activitats a la ciutat de Barcelona, que havien restat suspesos en aplicació de la 

suspensió dels termes i terminis dels procediments de les entitats del sector públic 

acordada per la disposició addicional tercera del Reial decret 463/2020, de 14 de març, 

pel qual es declara l’estat d’alarma per a la gestió de la crisi sanitària ocasionada per la 

covid-19. 
 

4.- Decret d’Alcaldia, de 25 de maig de 2020, que modifica el punt quart del Decret 

d’Alcaldia S1/D/2020-421 d’11 de març, sobre la declaració de la tramitació 

d’emergència per a la contractació dels serveis i subministraments i, si escau, obres de 

l’Ajuntament de Barcelona i dels seus organismes autònoms, destinats a preveure o 

pal·liar els efectes i contagis del virus SARS-CoV-2 (coronavirus), i de delegació de 

competències en l’estructura executiva. 
 

5.- Decret d’Alcaldia, de 25 de maig de 2020, que estableix un procediment especial per a la 

realització de les donacions de diners que puguin efectuar persones físiques i jurídiques a 

favor de l’Ajuntament de Barcelona, les quals han d’anar exclusivament destinades a 

contribuir al finançament dels diferents programes d’assistència social, sanitària i de 

promoció econòmica, així com aquells altres que es considerin adients, que es duguin a 

terme per l’Ajuntament de Barcelona amb la finalitat de pal·liar els efectes de la 

pandèmia generada per la covid-19. 
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DECRETS de gestió ordinària 

 

6.- Decret d’Alcaldia, de 28 d’abril de 2020, que modifica la composició dels membres de 

la Taula de Coordinació de Serveis d’Atenció i Informació Ciutadana de l’Ajuntament 

de Barcelona, per tal d’adaptar-la als decrets de la Comissió de Govern de 3 i 24 

d’octubre de 2019, d’aprovació de l’organització executiva de les gerències municipals, i 

manté vigents la resta de disposicions del Decret d’Alcaldia S1/D/2018 - 825, de 5 

d’abril de 2018, en tot allò que no contravingui la present resolució. 
 

7.- Decret d’Alcaldia, de 28 d’abril de 2020, que designa l’Im. Sr. Josep Bou Vila membre 

del Consell Rector de l’Institut Municipal de Mercats de Barcelona, en substitució del 

Sr. Luis Manuel Barroso Denis. 
 

8.- Decret d’Alcaldia, de 28 d’abril de 2020, que cessa el Sr. Miquel Àngel Palos i Nevado 

com a membre del Consell Municipal del Districte de Nou Barris, amb efectes 27 de 

març de 2020. 
 

9.- Decret d’Alcaldia, de 12 de maig de 2020, que substitueix temporalment, durant el 

temps que duri el seu permís de paternitat, el regidor de Ciutat Vella, Im. Sr. Jordi 

Rabassa Massons, per l’Ima. regidora Sra. Janet Sanz Cid, en totes aquelles funcions 

inherents a la seva condició de regidor del Districte d’acord amb el Reglament intern 

d’organització i funcionament del Districte de Ciutat Vella i les Normes reguladores del 

funcionament dels districtes, així com també en l’exercici de totes aquelles que li han 

estat delegades per l’alcaldessa, excepte la que s’indica en l’apartat SEGON del present 

Decret (Apartat segon.- Delegar temporalment, per tot el termini que s’indica en el 

paràgraf primer del present Decret l’exercici de les facultats establertes en els decrets de 

21 de gener de 1987 i 2 de setembre de 1996, pels quals s’atribueixen competències 

sobre ocupació de la via pública en els/les regidors/ores de Districte (transferències 10 i 

10 bis), actualment exercides pel regidor del Districte de Ciutat Vella, Im. Sr. Jordi 

Rabassa Massons, a favor de la gerent de l’esmentat Districte, Sra. Yolanda Hernández 

Darnés). 
 

10.- Decret d’Alcaldia, de 12 de maig de 2020, que deixa sense efecte el Decret d’Alcaldia de 

16 de març de 2020 (S1/D/2020-444), publicat a la Gaseta Municipal el 17 de març de 

2020 i al BOPB el 18 de març de 2020, pel qual es delegaven en la gerent d’Urbanisme 

les facultats prèviament delegades a la gerent de l’Àrea d’Ecologia, Urbanisme, 

Infraestructures i Mobilitat en virtut del Decret d’Alcaldia de 5 de setembre de 2019, 

mitjançant diversos decrets que es detallen en el seu contingut. 
 

11.- Decret d’Alcaldia, de 14 de maig de 2020, que nomena el Sr. Oriol Recasens Benito, 

adscrit a l’Àrea de Cultura, Educació, Ciència i Comunitat, secretari del Consell 

Assessor Científic en substitució de la Sra. Carme González Duran. 
 

b) Mesures de govern 
 

1. – Pla d’estiu extraordinari - “T’estiu moltíssim”. 

 

El Sr. ESCUDÉ enceta la seva intervenció subratllant que davant d’una situació 

excepcional calia, també, una resposta excepcional i que així ho estan fent treballant 

colze amb colze amb les entitats ciutadanes implicades en aquest cas, amb els monitors i 

monitores i gestors d’equipaments i treballadors i treballadores municipals, i als quals és 

de justícia agrair la feina que estan fent. 
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Confirma que la campanya d’estiu d’enguany és la més complexa de totes les que ha 

organitzat aquest Ajuntament, i remarca que el programa “Cent per cent estiu” serà 

gràcies a la tasca de tots els agents que ha esmentat, que hi han cregut i que hi han estat 

treballant des del primer dia, encara amb les incerteses pròpies de l’estat actual. 

Afirma que són conscients de les dificultats amb què s’han trobat fruit de la situació, 
però tot i així assegura que tenen entre mans un pla extraordinari d’activitats d’estiu per 

a infants i adolescents. Justifica que és extraordinari per moltes raons, entre les quals el 
fet que disposen de més oferta d’activitats que mai, més de cent trenta-set mil usos 

gratuïts en equipaments municipals, gairebé tres-centes vuitanta-quatre mil places en mil 
una activitats que impliquen la promoció esportiva, activitat lúdica i sociocultural i de 

l’aprenentatge, en un marc d’acció planificat i participatiu. Destaca, igualment que les 
activitats s’estenen a més barris, ja que gràcies al Pla de barris poden arribar als més 

vulnerables; i assenyala, també, que el calendari d’activitats és més ampli perquè tenen 
clar que les necessitats de les famílies van més enllà d’ocupar el temps lliure dels infants 

i adolescents. 

Reconeix, per tant, que aquest serà un estiu diferent i per aquest motiu l’han treballat 
d’una altra manera a fi de conciliar feina i oci a totes les llars de la ciutat, alhora que 

posa en relleu les beques que es concedeixen perquè tots els infants i adolescents puguin 
gaudir de les activitats, ja que estan garantides sense limitació pressupostària. Afegeix 

que també garanteixen l’accés a les activitats a persones amb discapacitat. 
Confirma, per tant, que disposen d’un pressupost extraordinari de set milions d’euros, 

ampliable en funció de les sol·licituds de beques. 

Afegeix que en la mesura de govern s’han incorporat els precs que els han fet arribar els 

grups de l’oposició. I acaba la seva intervenció agraint la feina dels grups municipals de 

l’oposició, i amb la demanda, especialment als grups de govern, que en aquests moments 

d’incertesa instin la Generalitat a col·laborar amb totes les entitats de lleure per fer-los 

arribar el missatge clar que no s’ha de generar més confusió i que s’han d’assegurar unes 

activitats cent per cent d’estiu per a infants i joves. 
 

La Sra. BARÓ comenta que els mesos de pandèmia i de confinament obligat que 

infants, adolescents i joves han viscut en primera persona els han comportat unes 

situacions molt difícils, i algunes realitats s’han vist agreujades en molts sentits; i molt 

especialment en algunes zones de la ciutat han augmentat severament les diferències 

socials i econòmiques com a conseqüència de l’emergència sanitària, cosa que ha 

provocat que infants, adolescents i joves hagin estat doblement vulnerables i invisibles. 

En conseqüència, entenen que cal prioritzar aquestes franges d’edat i compensar en la 

mesura que sigui possible els perjudicis, les mancances i els dèficits que l’impacte 

negatiu d’aquests mesos de pandèmia els han significat, sobretot durant els mesos 

d’estiu, que poden ser especialment complicats. 
Posa de manifest que actuar en els primers anys de vida de les persones és la millor 
manera d’evitar desigualtats futures, i que posar la vida de les persones al centre de la 
política també significa invertir en la infància i en la joventut. 

Per tant, confirma que el seu grup valora positivament aquest Pla extraordinari d’estiu, 

especialment perquè consideren molt bona la inversió en la salut i el benestar dels infants 

i joves. 

Tot seguit, afegeix algunes consideracions, la primera de les quals és destacar la 

coincidència de les voluntats polítiques, tal com demostra el fet que en la darrera sessió 
de la Comissió de Drets Socials van presentar un prec amb idèntic esperit que aquesta 

mesura de govern, en la línia que els regidors Zañartu i la regidora Sendra defensen en 
els àmbits de joventut i de cultura. I constata que també és una mesura que es 

complementa amb tot el que s’està impulsant des del Departament d’Afers Socials de la 

Generalitat en matèria d’educació en el lleure. 
Afegeix que també cal vetllar per la universalitat del pla; d’una banda, entén que cal 
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reforçar les activitats als barris inclosos en el Pla de barris, tenint present que hi ha 
població d’infants i adolescents que no hi són englobats però que també han de poder 

accedir a l’oferta de lleure d’estiu. D’altra banda, apunta que cal fer-ne prou difusió de 
manera que cap jove ni cap infant pugui quedar al marge de l’oferta per desconeixement. 

Igualment, demana al Govern que creï un espai de coordinació compartida del pla que 

inclogui el Consell de la Joventut de Barcelona, les entitats de lleure de la ciutat i, també, 

les entitats d’infància perquè caldrà, inicialment, vetllar pel bon desenvolupament del pla 

i resoldre tot allò que pugui anar sorgint en matèria de viabilitat, de seguretat i de 

prevenció d’acord amb les mesures que estableix la Generalitat. I afegeix que, una 

vegada conclòs, serà important avaluar i detectar precoçment possibles necessitats 

d’intervencions posteriors en aquesta població a escala de ciutat, de districte o d’àmbits 

sectorials. 

Acaba la seva intervenció expressant el reconeixement del seu grup a les entitats de 
lleure, que estan fent un gran esforç per garantir les activitats estivals. 

 

La Sra. MUNTÉ fa referència al fet que, en el marc de la comissió conjunta celebrada 

aquest abril, el seu grup va presentar un prec sobre el lleure a la ciutat, que van negociar 

amb el Govern i que va ser acceptat, amb el qual demanaven l’execució d’una campanya 

excepcional atesa la situació. 

Apunta que, a grans trets, el pla que proposava el seu grup requeria el reforç de les 

activitats de lleure d’estiu amb més pressupost per a bonificacions i ajuts a totes les 
famílies que ho requerissin, també que cobrissin tot el període d’estiu, i que es comptés 

amb les entitats culturals i esportives dels barris i amb els equipaments més propers, en 
un intent clar de reforçar el sector del lleure però també el teixit associatiu, cultural i 

esportiu. 

Diu que han esperat a conèixer el contingut de la mesura per confirmar si aquests 

objectius s’hi veien reflectits adequadament, i manifesta que hi troben algunes 

mancances, i que la resposta que dona no els sembla tan excepcional com pretén el 

regidor Escudé. 

Justifica aquesta observació, en primer lloc, perquè no s’han fet públics encara els 
requisits per als ajuts, cosa que consideren primordial per avaluar l’abast de la mesura; i 

també perquè en la roda de premsa que van fer l’alcaldessa, el Sr. Escudé i la Sra. Tarafa 
van posar molt d’èmfasi en què les activitats cobririen tot l’estiu i abastarien totes les 

edats, així com que es reforçaven els àmbits inclosos en el Pla de barris. 

Indica que en la pàgina web de la campanya pel que fa al districte de Nou Barris, per 

posar un exemple, les Roquetes, la Trinitat Nova i la Zona Nord inclosa en el pla, dels 

28 casals que s’ofereixen per a infants de 6 anys, només 9 continuaran després d’acabar 

el juliol; i es pregunten si aquesta mancança es compensarà per mitjà del programa 

Baobab, que ofereix 1.000 places al conjunt de la ciutat, i que en el cas de Nou Barris 

només es farà al barri de la Trinitat Nova, de manera que és evident que no es produirà 

la compensació. 

Quant a les persones amb discapacitat, que és un sector que ha patit especialment el 

confinament, posa de manifest que de les 26 activitats específiques adreçades a infants i 
joves amb discapacitat, 23 acaben al juliol, i de les 3 restants, que acaben al setembre, 2 

són colònies. Igualment, pregunta què passa amb les escoles bressol d’estiu, que segons 
la web en seran 97, i totes s’acaben al juliol. I afegeix que de l’única informació que 

disposen és un tuit de l’alcaldessa amb què demanava que s’obrissin ja. Precisa que 

aquest sí que és un assumpte estrictament municipal i no poden mirar cap a una altra 
banda i assenyalar una altra administració; i assegura que, sobretot, volen que s’escoltin 

les direccions educadores i els representants dels treballadors perquè les treballadores de 
les escoles bressol municipals també tenen dret a la conciliació laboral i familiar. 

Insisteix que aquestes persones estan fent unes demandes que no s’estan escoltant. 
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La Sra. BARCELÓ agraeix la presentació d’aquesta mesura, que valoren com un esforç 

per garantir les activitats estivals adreçades als menors de la ciutat en l’àmbit esportiu, 

social i de lleure. 

Subscriu l’objectiu que ara més que mai cal promoure el benestar físic, psicològic i 
social dels menors, i així es constata amb l’increment del pressupost dedicat a aquestes 

activitats; això no obstant, entén que és molt important garantir la igualtat d’oportunitats 

en tot l’àmbit territorial. 

Observa, però, que tot i compartir l’objectiu, llegint la mesura es pot comprovar que el 

Govern intenta compensar alguns errors comesos durant la pandèmia en l’àmbit dels 

menors. Precisa que s’hi diu que hi ha menys capital educatiu en les famílies amb menys 

recursos, s’hi esmenta la bretxa digital, o l’exclusió dels dies festius de les targetes 

moneder que substitueixen les beques menjador. Recorda al Govern municipal, en 

aquest sentit, que aquest Ajuntament forma part del Consorci d’Educació i, en 

conseqüència, també és responsable en part que això passi. Afegeix, quant al Consorci 

d’Educació, que estaria bé que l’Ajuntament exigís a la Generalitat els 115 milions 

d’euros que deu a aquest organisme d’ençà del 2012. 
Dit això, confirma que comparteixen els objectius de la mesura i agraeixen que sigui 
concreta, però posa de manifest, d’entrada, que no ha de tornar a passar el mateix que 
l’any passat, i és que els menors que tenien necessitats educatives específiques i 
necessitaven l’atenció d’un monitor van fer menys hores d’activitats que la resta per 
manca de pressupost. Alerta que aquesta situació no pot tornar a passar ara. 
Indica, en segon lloc, que cal tenir present en la tarifa de les activitats d’estiu la situació 

actual de les famílies, i no només la renda com l’any passat, atès que arran de la 

pandèmia moltes famílies han vist de sobte com els canviava la situació econòmica. 

Finalment, constata que cal garantir el benestar físic, psicològic i social no només en les 

activitats d’estiu, sinó també durant tot l’any, motiu pel qual demanen la posada en 

marxa de l’ajuda de cent euros mensuals per fill a les famílies que ho necessitin, i que el 

Govern va acceptar al grup de Ciutadans que va presentar la demanda en forma de prec 

al ple. 

Confia, doncs, que s’acceptin les tres demandes que acaba de fer, i que es possibiliti la 

realització de les activitats d’estiu, acompanyades en tot moment de les mesures de 
prevenció davant del virus, que cap menor en quedi exclòs per motius econòmics i, 

sobretot, que es garanteixi la igualtat d’oportunitats en tota la ciutat. 
 

El Sr. RAMÍREZ també agraeix la presentació de la mesura de govern, ja que 

l’excepcionalitat d’aquest estiu requereix un esforç suplementari per part de les 

administracions a l’hora de planificar les activitats adreçades als infants i joves. 

Insisteix, en aquest sentit, que com també deia el regidor Escudé han de ser exigents 
amb les altres administracions, concretament amb la Generalitat. 

Posa de manifest que el reforç d’aquestes activitats d’estiu ha estat una de les principals 

preocupacions del seu grup d’ençà que va començar la crisi sanitària, motiu pel qual en 

la comissió conjunta celebrada l’abril van demanar a aquest Ajuntament de fer una 

ampliació i redimensionament de l’oferta d’activitats extraescolars d’estiu, i programes 

formatius amb activitats en tots els àmbits fins a l’inici del curs escolar el proper 

setembre. 
Celebra, per tant, l’increment del pressupost destinat a aquestes activitats i que arribin a 

més de tres-cents vuitanta mil infants i joves. 

Recorda que el seu grup va defensar en aquella comissió que aquestes ofertes d’activitats 

fossin enriquidores, i que els diferents programes prevegin els principals eixos 

d’actuació, entre els quals l’aspecte socioemocional, l’acompanyament educatiu i, 

sobretot, que les activitats siguin de lleure, esport, culturals i artístiques. 

Posa en relleu que tenen l’oportunitat de posar l’accent en allò que han après arran de la 
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pandèmia, com ara la importància de fer esport i l’impacte positiu que té l’exercici físic 
en la capacitat d’aprenentatge; així com també esmenta la necessitat d’evitar tant com 

sigui possible la sobreexposició a les pantalles que han hagut de patir durant el 
confinament. 

Observa que, tot i que les actuacions que proposa la mesura estan previstes 

essencialment per a la fase 3 de desconfinament, demanen que es tingui molta cura quant 

a les mesures de prevenció per garantir la seguretat sanitària en les activitats. 

Igualment, celebra en nom del seu grup l’esforç en el sistema de beques per fer més 
efectives les activitats d’estiu, i en el cas dels casals inclosos en el programa Baobab, el 

fet que han incrementat un miler de places a fi d’arribar a tots els barris de la ciutat. 

Reitera la valoració positiva que fan de la mesura i ofereix el suport i la col·laboració del 

seu grup perquè aquest sigui un estiu especial per als infants i joves de la ciutat. 
 

La Sra. PARERA diu que el seu grup valora la intenció del pla que presenta la mesura 

de govern, però que ho fa amb una visió crítica, especialment perquè el consideren molt 

poc ambiciós. 

Assenyala que han de ser conscients que la situació d’aquest proper estiu no té res a 

veure amb la de l’any passat; han de tenir en compte que els infants, els adolescents i els 
joves fa setanta dies que estan confinats a casa, i encara els resten tres mesos per 

reprendre una activitat escolar normal. En conseqüència, considera que cal incidir en 
alguns aspectes que troben a faltar en el pla. 

En primer lloc, diu que consideren que en el pla manca flexibilitat en els criteris d’accés 

i atorgament de les beques; pregunta què passa en els casos en què els pares i mares han 

hagut d’avançar les vacances d’estiu durant l’etapa de confinament per poder estar a 

casa a fi de tenir cura dels fills i, per tant, que hauran de treballar durant tot l’estiu. 

Afegeix que la valoració del nivell de renda no pot seguir un criteri únic. Celebra, en 

aquest sentit, l’ampliació de les beques, però recorda que l’any passat prop de quatre mil 

famílies en van quedar excloses. 

Igualment, considera que cal flexibilitzar els barems i els topalls d’accés a les ajudes, ja 
que són els mateixos que el 2018, i recorda que el seu grup ja va criticar que s’havien 

abaixat aquests topalls i que continuen sent molt baixos. Per tant, entén que ara és un 
bon moment per tornar a posar el topall d’accés si finalment la renda ha de ser el criteri. 

Aposta per un lleure educatiu per pal·liar la pèrdua d’aprenentatges, però la realitat és 

que en el pla que els presenten tan sols hi ha un programa en aquest sentit entre mil 

ofertes adreçat a alumnes de 4t d’ESO. Critica, doncs, que no hi hagi cap altre programa 

que tingui com a objectiu acompanyar l’alumnat en tasques de reforç escolar o de 

consolidació de les matèries que han pogut fer presencialment aquest tercer trimestre. 

Considera que haurien d’haver pensat en la col·laboració amb els centres escolars a fi de 

fer una oferta mixta, i que els infants i els joves es puguin retrobar amb els companys en 
els seus centres escolars; i pregunta, si és que s’ha parlat amb els centres, cosa que 

desconeix, com és que no s’ha arribat a un acord en el sentit que apunta. 
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Pel que fa al suport psicològic, reconeix que és necessari, però entén que tan sols en un 

entorn telemàtic no és suficient, i que els monitors no estan preparats per atendre les 

situacions que es trobaran, amb infants i joves que han estat tancats a casa, per exemple, 

havent de viure casos de violència a la llar. Recorda que van abordar aquest aspecte ahir 

mateix a la Taula de Drets Socials amb el representant de salut mental, i van confirmar 

que aquestes situacions no s’estan tenint en compte. 

Afegeix que manquen activitats durant l’agost; i tot i que reconeix que es tracta de 

programes a escala de barri, i que es disposa d’un pressupost ampliat en quatre-cents mil 
euros per al programa barri a barri, pregunta com ho faran i amb quins criteris. 
Acaba la intervenció preguntant com es faran les bestretes a les entitats; i quines mesures 

sanitàries s’adoptaran per garantir la seguretat en les activitats programades. 
 

El Sr. MARTÍ GRAU fa avinent que preparant aquesta mesura de govern va trobar una 

frase al Pla de barris, que llegeix textualment, i que considera que respon molt bé a la 

Sra. Parera quan demana més reforç escolar: “Hem resolt que no havíem de sistematitzar 

lliçons, ni ens hem cregut obligats a donar coneixements; ens ha semblat que la nostra 

feina era obrir l’esperit, fer que els nois s’adonessin del tresor que teníem davant nostre i 

que en copsessin, no una ciència freda i encarcarada, sinó la vida mateixa amb tota la 

seva majestat, amb tot el seu fons moral.” Indica que aquestes paraules pertanyen al 

pedagog Artur Martorell, que fou mestre i director d’escola municipal, que les va dir a 

principis del segle XX amb motiu d’unes colònies d’estiu que va organitzar 

l’Ajuntament a la Vall Fosca, i que es van programar des del 1916 i fins ben entrada la 

Guerra Civil. 
Considera que la seva opinió serviria per encapçalar aquesta mesura de govern, ja que les 
activitats de lleure tenen un profund valor educatiu que facilita la iniciativa col·lectiva, la 
participació i els aprenentatges; i entén que de ben segur és la millor resposta que, després 
de setanta dies de confinament, les criatures juguin juntes, es diverteixin i participin 
plegades en activitats esportives i d’educació en el lleure. 

Indica que això ho han fet amb el Pla de barris, dedicant-hi un esforç suplementari, fent 

casals d’estiu gratuïts amb menjadors durant el juliol i l’agost. I diu que han d’estar 
tranquils si les inscripcions es desborden perquè és possible ampliar els casals i les 

places, de la mateixa manera que també ampliaran les beques fins on sigui necessari. 

Precisa, igualment, que han obert deu centres cívics i nou biblioteques en tots els barris 

inclosos al Pla de barris, amb activitats permanents de lleure, educatives, culturals i 

artístiques perquè els infants i joves gaudeixin i trobin una ciutat oberta després del 

confinament, moltes vegades no pas en les millors condicions. I afegeix que també han 

previst un conjunt d’activitats d’estiu en l’espai públic de tots aquests barris de la ciutat. 

Confirma, per tant, que l’oferta és plural i que tenen l’objectiu d’aconseguir que tingui 

un seguiment massiu després d’aquesta experiència dura. 

Posa de manifest que s’ha expressat aquí l’agraïment a les entitats, i el vol fer extensiu 

als monitors i les monitores; i aprofita per recordar que el periodista Carles Capdevila, 
molt sensible quant a l’àmbit educatiu, els definia com “uns éssers estranys, entre 18 i 25 

anys, que es fan dir monitors d’esplai o caps d’agrupament. Els reconeixereu perquè 

pringuen totes les tardes de dissabte als caus muntant gimcanes, perden els caps de 
setmana fent excursions i malgasten la Setmana Santa i quinze dies de juliol anant de 

campaments i, a sobre, se’ls veu feliços. I el que és pitjor, a la canalla que cuiden, 
també.” 

Confia que els mestres prenguin el relleu d’aquests monitors i monitores al setembre. 
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La Sra. MUNTÉ posa de manifest que ha formulat un seguit de preguntes que no han 

estat respostes, suposa que per manca de temps, i confirma que estaran amatents a 

obtenir més informació per valorar adequadament aquesta mesura de govern. 
 

c) Informes 
 

C) Part decisòria/executiva 
 

a) Ratificacions 

b) Propostes d’acord 
 

COMISSIÓ D’ECONOMIA I HISENDA 
 

1. – RATIFICAR el Decret d’Alcaldia, de 22 de maig de 2020, de mesures excepcionals en 

matèria de la taxa per la utilització privativa o l’aprofitament especial del domini públic 

municipal de les terrasses, en ocasió de la seva reobertura i pels esdeveniments 

comercials a la via pública. 
 

Es presenta el nou redactat següent: 

 

RATIFICAR el Decret d’Alcaldia, de 22 de maig de 2020, de mesures excepcionals en 

matèria de la taxa per la utilització privativa o l’aprofitament especial del domini públic 

municipal de les terrasses, en ocasió de la seva reobertura i pels esdeveniments 

comercials a la via pública. RATIFICAR els decrets d’Alcaldia, de 21 i 23 de maig de 

2020, relatius a establir mesures en matèria de la reobertura de les terrasses i l’ampliació 

de l’espai públic per destinar-ho a aquesta activitat, en ocasió de la flexibilització de les 

restriccions establertes amb la declaració de l’estat d’alarma. 
 

La Sra. ALCALDESSA indica que es votaran separadament el decret tributari i els 

decrets referents a ocupació de la via pública. 
 

El Sr. COLLBONI assenyala que porten a convalidació dos decrets extraordinaris amb 

motiu de les conseqüències de la pandèmia en el teixit econòmic de la ciutat. 

Constata la necessitat del petit comerç, la gran economia en termes de PIB, de veure 

facilitada l’activitat econòmica durant aquests mesos complicats i difícils que ha 
d’afrontar la ciutat i el conjunt del país. Precisa que els dos decrets tenen a veure amb 

una rebaixa de la fiscalitat de les terrasses en un 75% fins al 31 de desembre, 
prorrogable; i també amb la flexibilització dels criteris vigents fins ara per a l’ús de 

l’espai públic pel que fa a la instal·lació de taules i cadires. 

Indica que aquestes mesures se sumen a les que han anat adoptant les darreres setmanes 

de suport als autònoms; recorda que està en execució l’ajuda a aquest sector, i que onze 

mil autònoms ja han presentat la sol·licitud. Afegeix que també s’ha posat en marxa una 

línia 900 per facilitar, en termes de finestreta única, la interlocució de la petita empresa 

amb l’Ajuntament; o, com van anunciar ara fa dos dies, l’incentiu perquè propietaris i 

comerciants arribin a acords de rebaixa dels lloguers durant els propers sis mesos. 

Indica que aquestes mesures es posen en marxa explorant més enllà de les possibilitats 
legals i econòmiques pròpies d’aquest Ajuntament i amb l’objectiu de donar suport a 

l’economia local, sent conscients de les dificultats extraordinàries per les quals passa en 

aquests moments. 
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Aprofita per expressar l’agraïment als grups de l’oposició, amb els quals ha pogut tractar 

aquests decrets i els han dialogat exhaustivament, per les seves aportacions; un 

agraïment que també fa extensiu als gremis de restauració i de comerciants. 

Precisa que mitjançant aquests decrets també s’afavoreixen les mostres de comerç al 

carrer de manera més sovintejada que fins ara; i també s’aplica una rebaixa del 35% per 
l’ús de l’espai públic. 

 

La Sra. SANZ pren la paraula també en nom del Govern municipal, i fa referència 

concreta al decret d’espai públic, que pretén donar resposta a la necessitat de fer 

compatible la reactivació de l’economia local, sobretot dels sectors de la restauració i del 

petit comerç, en un espai públic on es pugui passejar i transitar amb seguretat. 

Remarca que el resultat de tot plegat és una proposta de ciutat en benefici de tothom; una 
iniciativa excepcional en un moment inèdit, que té una durada fins al 31 de desembre, 

revisable, i que apel·la a la corresponsabilitat de tot el sector i en la cura de l’espai 
públic. 

Confirma que han dissenyat la proposta amb la voluntat que sigui tan útil com sigui 

possible per al sector, que ho està passant francament malament amb la situació de crisi 

sanitària; i fa avinent que es tramitarà en quinze dies a fi que es comencin a materialitzar 

ampliacions de l’activitat econòmica en l’espai públic a partir del 8 de juny. Indica que 

un dels principis de la proposta és que l’espai de la ciutat es pugui ocupar amb terrasses 

a costa de reduir places d’aparcament o carrils de circulació per a vehicles privats; 

consideren que la iniciativa és innovadora i moltes ciutats europees ja l’estan duent a 

terme. Subratlla, però, que vetllen igualment per la protecció d’allò que és públic, de 

tothom, com és poder caminar amb seguretat per l’espai públic, i també per al trànsit 

dels serveis públics de transport o la preservació dels carrils bici d’aquesta ocupació. 
Recapitula, per tant, que l’objectiu és que hi hagi més terrasses sense perjudici dels 
vianants, fent compatible l’activitat econòmica i un espai públic segur i accessible. 

 

El Sr. CASTELLANA expressa el vot favorable del seu grup als tres decrets amb un 

seguit d’arguments. Reconeix, d’entrada, que viuen moments molt difícils 

econòmicament i socialment, que pateixen molt especialment sectors com el de la 

restauració. En conseqüència, assenyala que l’Administració local pot regular 

puntualment i mentre duri l’actual situació la regulació de l’espai públic i la reducció de 

la taxa d’ocupació. 

Precisa que les mesures proposades són per als propers sis mesos i, en aquest sentit, fa 
notar que cal garantir, alhora, un espai suficient per a la circulació de persones i perquè 

el màxim d’establiments de restauració tinguin viabilitat de la seva activitat. Observa 
que l’espai públic és limitat, cosa que obliga a fer un pla global ja que tenen un espai 

públic especialment pensat, sobretot, per als cotxes, i han de garantir que sigui per a 
altres usos, especialment per als vianants i per a modes de transport sostenibles. 

Alerta, però, que han d’evitar caure en un debat de vianants contra terrasses, que pot 

comportar que en aplicacions concretes en l’espai de la ciutat provoqui un conflicte si no 

s’aplica bé l’ordenança. 

Considera que l’anunci d’aquests decrets va arribar tard, i recorda que el seu grup a 

principis d’abril va fer arribar al Govern municipal les seves propostes a escala fiscal en 
aquest àmbit, però molt especial pel que fa a l’ús de l’espai públic; altrament, arribats ja 

fa uns dies a la fase 1 s’estan posant a tramitar les llicències i que han de tenir enllestides 
en quinze dies, un lapse de quinze dies de més que pot provocar que un negoci sigui 

viable o no. 
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Finalment, observa, quant a l’administració digital, que no pot ser que quan s’obren els 

terminis per obtenir llicències es bloquegin els webs per tramitar-les; considera, per tant, 

que convé fer un esforç en aquest àmbit. I confia que el sector de la restauració tingui 

futur i que les mesures siguin útils perquè tiri endavant. 
 

La Sra. ARTADI celebra que avui es portin a ratificació aquests decrets, sap que aquesta 

no era la primera opció del Govern municipal, per la qual cosa es felicita per la 

rectificació. Justifica aquesta observació perquè durant setmanes es va traslladar al gremi 

i als grups de l’oposició que no es faria cap rebaixa tributària ni tampoc no es donaria 

més espai als establiments de restauració, i tan sols els feien arribar el missatge que no 

havien de patir perquè els permetrien renunciar al nombre de taules que tenien a les 

terrasses, en la línia de pur estil de decreixement que en determinats àmbits els té 

acostumat el Govern. I remarca que justament les terrasses i el nombre de taules seran el 

motor de la recuperació en un sector que ha de mantenir les distàncies i que ha de 

garantir seguretat als seus clients. 
Indica, per tant, que des del primer moment el seu grup va demanar la rebaixa de la 
tributació i l’ampliació de l’espai. I assegura que no acaben de compartir ni les formes ni 
el calendari que s’ha acabat imposant, ja que el cert és que dilluns passat van entrar en 
fase 1, i quatre dies després, avui, només ha obert un 20% dels establiments, un 
percentatge molt menor que en altres municipis que els van precedir en l’entrada a la fase 
1. Constata que el motiu és que hi va haver endarreriments en peticions òbvies i que, 
després, s’han acabat incloent en el decret. Retreu, doncs, la pèrdua de temps que ha posat 
en risc la viabilitat dels negocis i dels llocs de treball. 

Diu que els preocupa el coll d’ampolla que es pugui produir, i confien que es podrà 
resoldre la situació amb la mínima dosi de burocràcia i amb la màxima flexibilitat; fa 

notar que al Govern municipal ara li toca demostrar la voluntat de complir i de recuperar 
la confiança d’un sector que s’ha sentit maltractat els darrers cinc anys. En 

conseqüència, apunta que si les ampliacions es poden fer amb celeritat, el seu grup serà 

el primer que ho celebrarà. 

Constata, per acabar, que reduir la taxa i ampliar els espais s’ha fet arreu del país i, per 

tant, no creu que sigui del cas que Barcelona es vanti de l’excepcionalitat de la mesura, 

que és totalment lògica i que en molts municipis s’ha fet d’una manera molt més ràpida i 

sense tants problemes com a Barcelona. 
 

El Sr. SIERRA dubta que el sector de la restauració de Barcelona es pugui refiar del 

Govern municipal. Assegura que ho dubten perquè ja van poder comprovar durant el 

mandat passat la persecució implacable i sense precedents al sector, amb la limitació de 

l’espai i la retirada de pràcticament el 50% de terrasses de la ciutat. 

Justifica aquesta apreciació, també, perquè durant aquest mandat han continuat 
maltractant el sector, i el desembre passat van acordar, amb el vot favorable d’ERC i 

l’abstenció de Junts per Catalunya, una pujada de les taxes de terrasses que podia arribar 
fins al 800%, i en molts casos al 500%, que posava de manifest una enorme desmesura i 

afany recaptatori i tracte vexatori al sector de la restauració. 

Recorda que va ser el grup de Ciutadans el que va portar iniciatives al Plenari del 

Consell Municipal en la línia de demanar la rebaixa de les taxes; i, ara, una vegada han 

patit la pandèmia, defensen que aquestes taxes s’han de reduir, com a mínim, als nivells 

del 2019. 

Assenyala que arran de les pressions del gremi, el seu grup va posar dues condicions pel 

gran pacte de ciutat que pretén el Govern municipal; d’una banda, parlar de la fiscalitat 

del 2020 i, de l’altra, tenir en compte els gremis i els representants de comerciants i 
restauradors, cosa que van aconseguir i que agraeixen. 



CP 5/20 17/74  

Expressa la màxima de l’advocacia que més val un mal acord que un bon plet, i que es 

pot aplicar a la situació que els ocupa; és a dir, han assolit un mal acord que els planteja 

temors i desconfiança, tot i que és millor que no res. 

Això no obstant, confirma que el primer trimestre de l’any ja han clavat la primera 

forquilla al sector de la restauració, i ara es preparen a clavar-li el ganivet del 75%, sense 
retornar a les taxes del 2019 que demanava el seu grup. Posa de manifest que aquest 

Ajuntament recaptarà fins i tot més que l’any passat en aquesta època de pandèmia, 
sense turisme i sense clients, amb els negocis tancats durant tres mesos. 

També acusa el Govern d’haver fet passar per la porta de darrere el decret de Parcs i 

Jardins, amb què farà una clara competència deslleial al sector, augmentant 

desmesuradament les taules i les cadires a les guinguetes de la platja, cosa que no 

tractaran avui aquí. 

Conclou, però, que alguna cosa és millor que res, però avisa el Govern que tingui present 

que el suport del seu grup avui a aquests decrets és condicionat a estar vigilants del 
desenvolupament del pacte, i que el Govern deixi treballar els restauradors. 

 

El Sr. BOU destaca que el de la restauració és un dels sectors més importants de 

Barcelona, amb gairebé nou mil locals censats; i, malauradament, també és un dels 

sectors més perjudicats per la crisi econòmica provocada per la covid-19. C 

Comenta que segons es recollia en un diàleg de fons en aquest Ajuntament, s’espera que 
el PIB relacionat amb el sector experimenti una davallada del 12,5%, que podria arribar 

al 15,4% en el pitjor dels casos. 

Remarca que el seu grup es va oposar al projecte d’ordenances fiscals aprovat el 

desembre al Plenari, atès que, entre altres pujades, multiplicava fins al 2,9% la taxa de 

terrasses, xifra que llavors ja els va semblar absolutament desmesurada, i ara, en la 

situació actual, els sembla un autèntic despropòsit. 

Apunta que des del començament d’aquesta crisi el grup del PP ha proposat un seguit de 

mesures emparades amb el lema “Zero ingressos, zero impostos”, i, pel que fa 
concretament a les terrasses, demanaven dur a terme una excepció durant el que resta 

d’any, i posteriorment revertir la pujada aprovada a finals del 2019. Afegeix que la 

reducció del 75% de la taxa 2020 plantejada pel Govern no arriba a la disminució del 
cent per cent que el seu grup reclamava, malgrat que reconeixen que és una reducció 

important, cosa que els porta a votar favorablement el decret, i a fer una valoració 
positiva de la cessió que fa l’Ajuntament. 

Confirma, doncs, que també votaran favorablement l’ampliació de la superfície que 

permet ampliar el nombre de taules per fer front a les restriccions d’aforament 

imposades pel Govern central. 

Afegeix que també valoren positivament que el Govern municipal permeti instal·lar 
terrasses als més de dos mil establiments que fins ara no en tenien; però manifesta que 

els crea una certa preocupació el termini de quinze dies establert per resoldre les 
peticions presentades pels restauradors. En conseqüència, apunta que el seu grup 

demanava que s’establís un període de vint-i-quatre hores, transcorregut el qual si no hi 
havia resposta per part de l’Administració és permetés dur a terme l’ampliació sens 

perjudici de la inspecció posterior i de l’aplicació de les mesures correctores adients. 
Manifesta, tanmateix, que tret d’aquesta observació, la valoració del seu grup és positiva i 

votarà a favor de la ratificació dels decrets. 
 

El Sr. VALLS avança el vot favorable als decrets en considerar que són el reflex d’un 

acord. Destaca que tots els grups de l’oposició han estat amatents i han contribuït, 

malgrat les crítiques, per fer-lo possible amb el Govern. 
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Subratlla que la restauració és un sector fonamental a la ciutat, tot i que sempre cal 

recordar que s’han de preservar i mantenir els llocs de treball que genera. 

Confirma que votaran a favor de les mesures en matèria de taxa de terrasses, que són 

excepcionals perquè la situació també ho és, i entén que han d’estar preparats per 

mantenir-les almenys mentre duri aquesta excepcionalitat sanitària i econòmica, sent 

conscients que no podran tornar al nivell de les taxes que es van aprovar el desembre 

passat, i que l’any vinent també caldrà fer-hi canvis. 

Posa de manifest que per facilitar la reactivació econòmica i que sigui com més ràpida 

millor caldrà una adequació de la fiscalitat municipal al nou context econòmic i social, i 

hauran de donar suport especialment al sector del turisme i de l’hostaleria com a motors 
econòmics de la ciutat. 

Afegeix que també votaran a favor dels altres decrets, però critica que el Govern no hagi 

estat prou sensible ni pragmàtic, que li hagi mancat amplitud de mires envers un sector 

que ha patit i que patirà molt arran d’aquesta crisi i la que vindrà. Entén que tots són 

conscients que les terrasses són una part fonamental del sector i de la mateixa ciutat pel 

que fa a les relacions socials i a l’atracció del turisme; per això, es pregunta quin és el 

problema que tenen alguns amb les terrasses i que els porten només a posar-los traves i 

reticències. 

Insisteix que és moment d’altura de mires, de responsabilitat i de pactes; i per aquest 
motiu lamenta que l’acord, que en principi havia estat molt ben rebut pel sector i pels 

grups de l’oposició, no acabi en un document elaborat entre tots. Constata, però, que el 
que cal fer ara és obrir les terrasses. 

Observa que el decret inclou criteris poc realistes, que no seran fàcils d’aplicar, motiu pel 

qual demana flexibilitat; comenta, en aquest sentit, que ahir mateix van tenir ocasió de 

parlar amb el tinent d’alcaldia Albert Batlle del fet que resulta lamentable que, en 

ocasions, la primera visita a les terrasses dels restauradors sigui la de la guàrdia urbana 

que els demana canviar els criteris. 

Insisteix que, mantenint el respecte a la llei i als decrets, hi ha d’haver flexibilitat i 
intel·ligència, que retorni la vida als carrers i que vetlli per preservar els llocs de treball. 

I posa en relleu que molts restauradors han obert perdent-hi diners precisament per 
preservar aquests llocs de treball. 

Reitera que voten favorablement aquests decrets perquè, ara com ara, són l’única 

alternativa, tot i que reclamen que es continuï treballant de bracet del sector, que no és 

l’enemic, cosa que confia que alguns reconeguin abans que sigui massa tard. 
 

El Sr. COLLBONI agraeix la feina conjunta que han fet els grups de l’oposició en la 

redacció dels decrets, començant per Barcelona pel Canvi, que va ser el primer a 

anunciar el seu suport. 

Confirma que han introduït criteris de flexibilització, però recorda que han de fer 
complir les normes, i que això no s’aconsegueix en un dia. Assegura que són conscients 

de la pressió que tenen molts restauradors en aquests moments per aconseguir les 

llicències, i que segons les dades de què disposen a dia d’avui ja hi ha més de mil 
entrades. 

En aquest sentit, aprofita per reconèixer la feina dels serveis tècnics d’aquest 

Ajuntament, que han fet un sobreesforç inèdit a la ciutat per fer tots els tràmits d’ajuts, 

tant dels autònoms —que sumen més de deu mil sol·licituds ateses en poc menys d’una 

setmana— com dels restauradors, que també en el mateix període han vist resoltes mil 

sol·licituds. 
 

La Sra. SANZ celebra també el consens expressat per poder desenvolupar un operatiu 

molt innovador, i que implica una sobrecàrrega important de feina a fi de donar resposta 

a totes les peticions que arriben. I remarca que sempre actuen fent compatibles el dret a 
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l’activitat econòmica, d’una banda, i el dret a poder gaudir d’un espai públic segur i 

accessible, de l’altra. 

Remarca que aquestes són unes mesures adreçades, sobretot, a fer que el 93% de les 
terrasses actuals es recuperin, i assegura que Barcelona no ha patit un decreixement de 

terrasses d’ençà del 2015 sinó ben al contrari. 
 

La Sra. ARTADI insta el Govern a fer la feina amb rapidesa, i que no sigui complaent 

amb els quinze dies que inclou el decret; i aprofita per recordar que, en privat, els van 

admetre el termini de vint-i-quatre hores, que no s’està complint, però que és necessari 

perquè els establiments fa dos mesos i mig que estan tancats. 

Remarca, però, que el vot favorable del seu grup és crític, vigilant amb les traves que pot 
posar el Govern, i que no es desencadeni una allau de tancament de locals per sempre, 

quan es podria haver evitat. 
 

El Sr. BOU demana que la Guàrdia Urbana apliqui el decret, òbviament, però que ho 

faci amb laxitud, intentant entendre les situacions. 
 

S’APROVA per unanimitat el dictamen en debat, referent al Decret d’Alcaldia de 22 de 

maig, i S’APROVEN per unanimitat els decrets d’Alcaldia de 22 i 23 de maig de 2020. 
 

2. – (DP-2020-27794) CEDIR gratuïtament a l’Arquebisbat de Barcelona el sòl i vol de la 

finca de propietat municipal del carrer de Provença, núm. 450-B (finca registral 52.574 

del Registre de la Propietat núm. 22 de Barcelona), grafiada en el plànol annex, per 

destinar-la a l’execució de la capella de l’Assumpta, integrada en el temple de la Sagrada 

Família, de conformitat amb les previsions de la MPGM per a l’ajust de qualificacions 

en el tram del carrer de Provença corresponent a l’illa del temple de la Sagrada Família, 

aprovada definitivament el 4 d’abril de 2019, i d’acord amb el que disposen els articles 

49 i 50 del Reglament del patrimoni dels ens locals de 17 d’octubre de 1988; 

SOTMETRE l’expedient a informació pública durant un termini de 30 dies i, si no s’hi 

formulen reclamacions o al·legacions, TENIR per aprovada la cessió; FORMALITZAR 

la cessió, fent esment de l’afectació de la finca a la dita finalitat garantida amb clàusula 

de reversió automàtica en els termes de l’article 50 del reglament esmentat, i 

FACULTAR l’Alcaldia per realitzar totes les actuacions encaminades a concretar, 

clarificar i executar el present acord. 
 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 

 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I 

SEGURETAT I PREVENCIÓ 
 

3. – RATIFICAR el Decret d’Alcaldia, de 15 de maig de 2020, que designa, provisionalment, 

l’Im. Sr. Joan Subirats Humet president de la Comissió de Drets Socials, Cultura i 

Esports, en substitució de la Ima. Sra. Margarita Marí-Klose; i l’Im. Sr. David Escudé 

Rodríguez vicepresident de l’esmentada comissió, en substitució de l’Im. Sr. Joan 

Subirats Humet. 
 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 

 

COMISSIÓ D’ECOLOGIA, URBANISME, INFRAESTRUCTURES I 

MOBILITAT 
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Districte de Sants-Montjuïc 

 

4. – (19PL16703) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta 

municipal de Barcelona, el Pla de millora urbana per regular la implantació d’un 

ascensor exterior a la residència per a la gent gran situada a l’avinguda de Madrid, núm. 

210 de Barcelona, promogut per Barna Building, SL. 
 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 

 

Districte de Sarrià - Sant Gervasi 

 

5. – (19PL16696) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta 

municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ordenació de l’illa urbana 

delimitada pels carrers Sant Hermenegild, Sant Guillem, Francolí i de la Gleva - convent 

i parròquia de Santa Joaquima de Vedruna, promogut per Carmelitas de la Orden del 

Carmen de la Provincia de Catalunya, amb les modificacions respecte al document 

aprovat inicialment, a què fa referència l’informe de la Direcció de Serveis de 

Planejament; informe que consta a l’expedient i, a l’efecte de motivació, s’incorpora a 

aquest acord. 
 

S’APROVA per unanimitat el dictamen precedent. 
 

c) Proposicions 
 

D) Part d’impuls i control 
 

a) Proposicions/declaracions de grup 
 

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya: 

 

1. – (M1923/862) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona insta el 

Govern municipal a prendre les mesures necessàries per tal d’ampliar encara més l’espai 

disponible per al vianant i aprofitar aquest moment per introduir canvis reals en el model 

de convivència i distribució de l’espai públic d’aquesta ciutat en favor de la qualitat de la 

vida dels seus habitants. Partim d’una proposta que aborda la totalitat de la ciutat i que 

respon al moment d’excepcionalitat que estem vivint, alhora que permet que aquestes 

actuacions es consolidin en aquells indrets on es consideri que aquests canvis poden ser 

permanents mitjançant un disseny de qualitat, els ajustos necessaris derivats de 

l’experiència d’ús d’aquell espai i les inversions que siguin necessàries. Per tot això, 

creiem que des de l’Ajuntament de Barcelona s’han de desenvolupar un seguit 

d’actuacions com: 1. Que tots els carrers de la ciutat amb una secció inferior al 12 metres 

passin a ser de prioritat vianant, sense detriment de l’accés dels veïns i veïnes en vehicle 

a casa seva (entrada a garatges particulars i accés a l’estacionament de zona verda o 

blava). Que s’habilitin els senyals necessaris per a aquesta actuació (que no implica cap 

modificació, ni obra al carrer), i que s’instal·lin els elements de reducció de la velocitat 

que facin efectiva la prioritat vianant. 2. Baixar de totes les voreres de la ciutat de 4 

metres o més, en carrers de secció igual o superior a 20 metres (a excepció de les 

seccions de rambla), tots els elements que l’ocupen (com ara motos i bicicletes 

aparcades, ampliacions de terrasses, etc.) i que es reubiquin ocupant un carril de la 

calçada. D’aquesta manera s’alliberarà realment el 100% de l’espai de la vorera per al 

pas del vianant. Per poder garantir la disponibilitat d’aquest espai es poden reubicar els 

contenidors al principi del carrer en el sentit de la marxa. 3. Convertir els laterals de les 
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grans avingudes i els carrils laterals de les rambles en espais de plataforma única. Caldrà 

una intervenció temporal —una solució tàctica— en espera de les obres que la puguin 

formalitzar de manera permanent. 4. Estudiar carrers sencers per ampliar l’espai destinat 

al pas de bicicletes, patinets i altres enginys d’aquesta mena (sens detriment de l’accés 

dels veïns i veïnes amb vehicle a casa seva (entrada a garatges particulars i pàrquings). 5. 

Modificar la freqüència dels semàfors per afavorir el pas dels vianants amb seguretat, 

tenint especial cura perquè els creuaments deixin de ser una barrera per als vianants i 

permetin passar amb fluïdesa. 6. Que aquestes mesures s’acompanyin d’altres polítiques 

com el reforç del transport públic (amb més freqüències, amb prioritat semafòrica per 

millorar la velocitat comercial i més capacitat distribuïda a través de l’augment del 

nombre de combois), el desplegament i impuls del vehicle elèctric o les inversions 

complementàries en aparcaments subterranis (per tal de reforçar l’oferta existent i fer-la 

atractiva en aquest moment de crisi econòmica, amb l’objectiu de seguir reduint 

l’ocupació del carrer per vehicles aturats i per logística d’última milla). Unes mesures 

que estan orientades a garantir el màxim d’espai disponible als carrers per al vianant 

(prioritat màxima de qualsevol política d’espai públic), a garantir una cobertura 

distribuïda per a tota la ciutat —evitant que les actuacions només es concentrin en pocs 

carrers— i a promoure una nova relació de l’ocupació i l’ús de l’espai públic en favor 

del vianant. 

La Sra. BUHIGAS comença la seva intervenció referint-se a les mesures que el Govern 

ha desplegat les darreres setmanes per ampliar l’espai de vorera per als vianants de cara 

al desconfinament progressiu, i per garantir les mesures de distanciament físic 

recomanades per les autoritats sanitàries. 

Confirma que el seu grup ha estudiat aquestes propostes d’ampliació de voreres, i els 

espais dels carrers en horaris laborables i en cap de setmana, i assenyala que de l’anàlisi 
d’aquestes dades els preocupen algunes coses. 

Esmenta, en primer lloc, la insuficient quantitat d’espai guanyat per als vianants; precisa 

que la ciutat compta en aquests moments amb una superfície de carrers de 21 milions de 

metres quadrats, entre els quals hi 9,8 milions de metres quadrats de vorera. Fa avinent 

que, amb aquestes actuacions desplegades, l’increment representa un 1,5% en dia feiner, 

i un 5% en cap de setmana. 

Afegeix que una altra qüestió que els preocupa és la concentració d’aquests espais 
guanyats, que va contra la lògica de distribució i cobertura màxima en tota la ciutat per 

facilitar recorreguts alternatius, i evitar així les aglomeracions. Alerta que no es poden 
quedar només al centre dels eixos comercials tradicionals de la ciutat. 

Per tant, reclamen al Govern més ambició, més decisió i una estratègia per a tota la 

ciutat en el seu conjunt, de mar a muntanya, de la marina del Besòs a tota la ciutat. 

Posa de manifest que, paral·lelament, s’estan obrint actuacions i prenent decisions com 

les que acaben de tractar abans pel que fa a les terrasses i el sector de la restauració; i 
també estan començant a veure que els comerços han de gestionar les cues que es 

formen a l’espai públic. 

Constata que la represa gradual de l’activitat els ha de portar a fer un salt qualitatiu quant 

a l’alliberament i ampliació dels espais de vorera per als vianants, que sigui un espai 

lliure d’obstacles, que no generi conflictes i que permeti garantir seguretat a tothom. 



CP 5/20 22/74  

Confirma que el que acaba d’apuntar és l’objecte d’aquesta proposta, i que s’ampliï en 

un 20% l’espai públic a tota la ciutat. Precisa que en la proposta que presenten consta el 

detall de com es podria dur a terme. 

Entén que hi haurà qui entengui aquesta iniciativa com una gosadia, però confirma que 

l’estudi està fet, i es basa en una distribució dels carrers de menys de dotze metres de 
secció i els carrers de més de vint metres, o amb voreres de quatre metres. Concreta que 

en ambdós casos es tracta d’obtenir, de manera diferent, més espai per al vianant. 

Reconeix que estan proposant un increment significatiu, però fa notar que, en realitat, es 

tracta d’un repartiment d’un espai que és finit i que no poden malbaratar. En 

conseqüència, proposen revertir el repartiment actual, en què teòricament el 53% de 

l’espai públic de la ciutat es destina a calçada, i el 47% a vorera, i que un 60% de l’espai 

passi a ser vorera. 

Insisteix que l’estratègia s’ha d’aplicar a tota la ciutat, amb solucions universals de 

qualitat; i tot i que ara poden tenir un caràcter provisional —el que alguns anomenen 

urbanisme tàctic—, ha d’aspirar a ser permanent i amb la qualitat de disseny i materials 
que ha caracteritzat la ciutat, i que li ha valgut el reconeixement internacional. 

Admet que formulen una proposta de màxims, i que s’haurà d’anar ajustant a mesura 

que es recupera l’activitat, i avança que la traslladaran a la taula de ciutat per debatre-la i 

consensuar-la amb tots els agents implicats. 
 

La Sra. VILA posa de manifest que el seu grup va presentar fa uns mesos una iniciativa, 

aprovada, sobre impulsar el pla del vianant; afegeix que la setmana passava en van 

presentar en comissió una altra sobre un pla d’aparcaments, aprovada per unanimitat, a fi 

de facilitar l’estacionament de vehicles per generar alternatives reals a motos i bicicletes. 

Constata, però, que les polítiques d’urbanisme, d’espai públic, de mobilitat han de tenir 

en compte que la ciutat és un espai canviant, amb necessitats reals i diàries de moltes 
persones i de molts col·lectius diferents. 

Indica que el seu grup defensa una ciutat més saludable, menys contaminada, però 

conscient que això s’ha de conciliar amb la realitat. Posa de manifest, en aquest sentit, 

que la ciutat no comença de zero, que està formada per comerciants que cada dia 

depenen d’operacions de càrrega i descàrrega; per professionals que necessiten 

desplaçar-se en vehicle privat; per usuaris del transport públic, i pels que s’hi mouen a 

peu. 

Fa avinent, però, que el problema greu rau en les connexions metropolitanes, dels 
ferrocarrils de rodalies, del metro, i que cal, per tant, una alternativa metropolitana a la 

mobilitat. Insisteix, tanmateix, que el Govern no és ferm a l’hora de reclamar al Govern 
central les inversions en transport públic. Altrament, assenyala que el Govern aborda 

polítiques i aplica mesures en l’espai públic sense consells de ningú. 

Valora la bona intenció que demostra la regidora Buhigas amb aquesta proposició, però 

diu que hi copsa una visió excessivament teòrica i poc realista. Altrament, entén que ara 

cal adaptar les polítiques de mobilitat a la realitat existent. Entén que les polítiques de 

mobilitat del Govern municipal no poden ser l’excusa per desplegar polítiques de 

decreixement econòmic. 
 

El Sr. CORBACHO assegura que no acaba d’entendre si això és una iniciativa, un pla o, 

simplement, un brindis al sol. Valora que la proposició del grup d’ERC està fora de la 

realitat, i és tan sols una llista de desitjos, alguns dels quals assegura que poden 

compartir, però que queden desvinculats atesa la magnitud dels objectius de la iniciativa. 

Assegura que tots voldrien una ciutat idíl·lica i bucòlica, però han de ser conscients que 

les ciutats són espais de complicitat que s’han de governar amb equilibri, intel·ligència i 

prudència. Assenyala que cada vegada que es pren una mesura cal valorar-ne les 

conseqüències i els impactes que produeix en altres àmbits, en sectors que també són 
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necessaris per al desenvolupament de la ciutat, de la seva economia i el seu benestar. 

Observa que de vegades, per exemple, s’ha dit amb lleugeresa que cal reconvertir la 
indústria de l’automòbil en benefici de l’ús de la bicicleta, però creu que resulta ben 

evident que ara cal lluitar perquè aquesta indústria es mantingui a la ciutat. 
Considera, per tot plegat, que aquesta iniciativa no és equilibrada, ni és l’adequada per 

resoldre globalment la mobilitat en el conjunt de la ciutat. 
 

El Sr. RAMÍREZ considera que els objectius de la proposta del grup d’ERC els poden 

compartir, ja que tothom vol una millor qualitat ambiental, la reducció del soroll i un 

aire més net. Això no obstant, entén que és un error agafar com a referent els valors de 

contaminació enregistrats durant el període de confinament, quan s’ha produït una 

restricció pràcticament total de la mobilitat i l’activitat econòmica ha estat gairebé 

nul·la; per tant, aquests valors no poden ser la referència per a una transformació urbana. 

Altrament, entén que els canvis han de ser graduals, i el principal objectiu ha de ser la 

recuperació de la normalitat i no pas l’anormalitat, un terme que fa servir l’esquerra per 

aprofitar la crisi i implementar mesures ideològiques que, d’altra manera, no seria 

possible a curt termini. 
Considera que el grup proposant pretén amb aquesta iniciativa aprofundir encara més en 
les mesures contra la mobilitat que està desplegant aquest Ajuntament, configurant un 
espai públic que incideix en la persecució del vehicle privat —cotxes i motos—, i que té 
les mateixes conseqüències com quan s’ataca la indústria de l’automòbil i després s’ha 
d’acabar lamentant; i pregunta si consideren que aquesta proposició és d’alguna manera 
compatible amb un pla de xoc per reactivar la indústria automobilística a Barcelona. 

Afegeix que valoren com una barbaritat proposar la restricció del trànsit en tants carrers 
de la ciutat sense informes tècnics, sense consens amb veïns i comerciants i cap anàlisi 

de dades; i encara més quan esperen conèixer els informes que avalen la reducció de 
carrils en vies principals com la Diagonal, la Gran Via o el carrer de València, i que 

quan es torni a la normalitat significarà un greu problema per al trànsit i portaran al 
col·lapse de la circulació. 

Diu que poden compartir que fins que no s’arribi a la solució de la crisi sanitària cal 

adaptar-se a la situació, i fer els passadissos temporals que calgui; però entén que és 

evident que les mesures que està implantant aquest Govern tenen voluntat de 

permanència. 

Afegeix que aquest estat de coses que estan vivint ha posat de manifest que la gent 
prefereix anar a peu o en bicicleta, però també en transport privat, i que els nivells de 

circulació de vehicles es van recuperant, mentre que l’ús del transport públic es manté a 

nivells molt baixos, amb prop d’un 80% de reducció. Per tant, creu que és evident que la 
ciutadania ha decidit que el vehicle privat els ofereix més garanties de seguretat sanitària 

que el transport públic, i això l’Ajuntament ho ha de respectar malgrat que vagi en 
contra dels seus principis ideològics. 

En conseqüència, anuncia que no estan d’acord amb la proposició del grup d’ERC, que 

també pretén aprofitar la situació d’excepcionalitat per promoure una revolució de la 

mobilitat que, al seu parer, no és realista i que resulta del tot negativa per a la ciutat 

perquè trasbalsaria el sistema de mobilitat i que abocaria al col·lapse; i que alhora va en 

la línia de perseguir el vehicle privat que defensa el Govern de la ciutat. 
 

El Sr. VALLS reconeix que tothom està a favor d’una mobilitat millor a la ciutat, i 

d’acord amb la disminució gradual del pes del cotxe en l’ocupació de l’espai públic, 

però altrament no volen la desactivació de la indústria de l’automòbil, per exemple, i 

consideren que cal ajudar-la i acompanyar-la en la seva transformació cap a la fabricació 

de vehicles més sostenibles i compartits. 

Considera que han d’enviar un missatge clar en el sentit que necessiten la indústria de 
l’automòbil, generadora d’ocupació i aportadora d’innovació; i retreu que un dia es 



CP 5/20 24/74  

pretengui desactivar i l’endemà fer-se la foto amb els treballadors de Nissan. Recorda, 
també, que aquesta mateixa setmana s’ha celebrat una reunió del Pacte per la Mobilitat, i 

el Govern municipal continua treballant amb tots els grups en el Pla de mobilitat urbana. 

Manifesta que el seu grup no és contrari a algunes de les mesures que inclou la 

proposició, però creu que ara és moment d’aplicar actuacions exclusivament 

d’emergència; i que no es pot fer cap proposta sense avaluar-ne abans l’impacte, i no és 

pot fer de la manera que proposa el grup d’ERC. 

Afegeix que és moment de dialogar amb el sector privat, i no poden posar obstacles i 

impediments a la reactivació econòmica; han de parlar amb els sectors, amb les grans 
empreses, amb els autònoms, amb les pimes. I ressalta que no és moment, sobretot, i 

com proposa ERC, de competir per veure qui talla més carrils de circulació, perquè no es 
tracta d’una subhasta que anirà en detriment dels barcelonins i dels qui viuen fora. 

Es pregunta si són conscients de com afectaran les mesures que proposen a la mobilitat 

quan es comenci a reactivar la ciutat, si realment estan preparats per avaluar-ne 

l’impacte; igualment, pregunta si han previst un pla de mobilitat per al comerç en línia, o 

si directament pretenen vetar-lo; si tenen un pla per impulsar el teletreball a les 

administracions públiques i en el sector privat. Apunta, en aquest sentit, que el teletreball 

pot arribar a ser la millor mesura, eficient i econòmica, tot i que també cal valorar els 

problemes que suposa. 

Conclou, en definitiva, que no es pot comprometre cap mesura concreta fins que no es 
tinguin en compte tots els factors per fer una avaluació global, i fins que no s’avanci en 

la mediació, la planificació i, especialment, en el diàleg amb el sector privat. 

Avança, finalment, que el seu grup votarà en contra de la proposició. 
 

La Sra. SANZ manifesta que la prioritat del Govern durant tot aquest període ha estat la 

defensa de la vida, que la ciutadania gaudeixi d’un espai públic segur i saludable, i que 

tingui la possibilitat d’utilitzar una mobilitat sostenible. 

Confirma que aquest és el seu model de ciutat i els principis que el sostenen; que ja ho 
eren abans de la covid-19, ho són ara i continuaran sent-ho en el futur. Constata que és el 

mateix model que s’està plantejant en la resta de grans ciutats europees i del món, com 
és el cas de Londres, París, Milà o Nova York, i per aquest motiu avança que votaran a 

favor de la proposició i ho faran amb convenciment, perquè han acordat amb el grup 
d’ERC incloure en la proposició elevar aquests principis i la manera d’intervenir en el 

nou espai públic que necessita la ciutat en el marc del debat del Pacte per Barcelona; i 
han acordat que sigui una autèntica mesura de ciutat i per a tothom. 

Posa de manifest que aquesta proposició incorpora, a la pràctica, moltes actuacions que 

el Govern de la ciutat ja està desenvolupant, entre les quals el projecte d’obrir als 

vianants els laterals de la Diagonal o de la Gran Via, la creació de més de cinquanta 

itineraris segurs en tots els barris de la ciutat, l’establiment de grans eixos per poder 

passejar, per fer esport i ajudar el comerç. Afegeix que també s’accelera tota la feina 

perquè les motos deixin d’ocupar les voreres; la posada en marxa de més carrils bici; la 

millora de les freqüències i la velocitat del bus; o propostes innovadores com la 

d’ampliar l’espai de terrasses en calçada prioritàriament. 
Destaca que gran part d’aquestes mesures es desenvolupen ja des del mandat passat, entre 
les quals els projectes per protegir les escoles de la contaminació, accelerar la implantació 
de carrils de baixa velocitat, zones 30, o impulsar reformes com la de la Meridiana. 

Confirma que el Govern està compromès a defensar una transformació urbana que 
protegeixi la qualitat de vida i, alhora, tenint en compte que no tenen una ciutat 

alternativa; volen un model de ciutat que té com a referent l’urbanisme de Cerdà i no pas 
el de Porcioles i, per tant, defensen recuperar aquella essència amb tota la transformació 

urbana que estan duent a terme. 

En conseqüència, manifesta el suport a la proposició i assumeixen fer-la realitat; afegeix 
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la voluntat d’estudiar i treballar plegats amb els grups de l’oposició i amb la resta 

d’actors de la ciutat per tirar-la endavant. I afegeix que consideren que donant suport a 

aquesta proposició estan entenent què necessita Barcelona i la seva ciutadania. 
 

La Sra. BUHIGAS precisa que la proposta intenta recollir el millor del model Barcelona, 

dels gairebé quaranta anys de vida que té, i que parla d’espai públic, no pas de models de 

mobilitat; per tant, no va contra ningú, ni contra els cotxes, i sí a favor de la convivència 

de tots i totes. 

Recorda, en aquesta línia, que els anys vuitanta es van fer la via Júlia o la via Trajana, i 

en aquell moment es va decidir que els carrers no eren vies o carreteres i, per tant, que 
eren espais de convivència entre usos. 

Finalment, adreçant-se als ponents que han expressat la seva preocupació per la manca 

de dades, o en considerar la proposta com un brindis al sol, els respon que, atenent el seu 

perfil professional i tècnic, no se li acudiria presentar una proposta d’aquest abast sense 

haver fet números, estudis i contrastar-la amb altres professionals. Tanmateix, discrepa 

que l’ambició estigui renyida amb ser realista, i aquesta proposta és clarament 

ambiciosa. 
 

La Sra. VILA retreu a la Sra. Sanz que el Govern aprofiti la covid-19 per desplegar 

mesures sense consens; i que se serveixi de les polítiques de mobilitat per impulsar les 

seves polítiques de decreixement econòmic. Considera que actuar d’aquesta manera és 

desastrós; i confirma que faran una abstenció en aquesta iniciativa del grup d’ERC 

perquè obre la porta a establir un espai de debat i d’aprofundiment de les mesures, i 

demana que es recullin les peticions d’actors molt preocupats per les mesures que ja 

s’estan desplegant a l’espai públic. 
 

El Sr. CORBACHO fa notar a la regidora Buhigas que cada grup polític té la llibertat de 

fer les propostes que estimi oportunes; i assegura que no posa en dubte que la d’ERC 

està feta amb la millor intenció i amb rigor, i amb uns objectius clars. 

Tanmateix, critica l’acció del Govern, que qualifica de despropòsit, i constata que cada 

setmana aproven una iniciativa nova per a un pla de mobilitat, i que entén que és la 
millor manera de no haver de discutir un autèntic pla de mobilitat. Comenta que fa set 

dies es va aprovar en la Taula de Mobilitat una proposta del grup de Ciutadans en aquest 
sentit; i que aquesta mateixa setmana s’ha reunit la taula del Pacte per la Mobilitat en 

què es van recollir un seguit de propostes. 

Conclou que allò que ha de fer el Govern, en comptes d’anar recollint i aprovant 

propostes sense més, és bastir un autèntic pla de mobilitat, basat en un model concret i 

no fent política, amb la clara intenció d’anar en contra de la mobilitat privada. 
 

El Sr. RAMÍREZ reclama una visió més àmplia en les polítiques de mobilitat, ja que és 

il·lús pensar que els vehicles desapareixeran sense més; i afegeix la demanda que el 

Govern no faci servir l’espai públic per aplicar el seu model de ciutat. 
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Finalment, reitera el convenciment que la proposició que els ocupa està del tot mancada 

d’una visió realista. 

 

La Sra. SANZ, adreçant-se a la Sra. Vila i al Sr. Corbacho, els diu que és molt antic 

contraposar economia i sostenibilitat; i assegura que queda sorpresa de sentir segons 

quins discursos, i pregunta si algú creu seriosament que l’ampliació de voreres va en 

contra de l’economia; o que millorar un carril bus és contrari a la recuperació econòmica. 

Altrament, diu que està convençuda que ara més que mai han de compartir les estratègies 

de lluita contra la contaminació, contra l’emergència climàtica, garantir el dret a la salut 

de les persones; també d’impuls a l’ús del transport públic, de la bicicleta, dels 

desplaçaments a peu perquè són allò que dona viabilitat econòmica i de futur a la 

mateixa ciutat. 
Quant al vehicle privat, confirma que estan per les propostes per vehicles no contaminants 
i compartits, i que entenen que és el camí per al manteniment dels llocs de treball en el 
sector de l’automòbil; entén que en aquest sentit s’ha de ser realista i plantejar una 
transició socioecològica, i fer compatible la lluita contra la fi del planeta i poder arribar a 
final de mes. 

Confirma, en conseqüència, que totes aquelles propostes que són innovadores i que els 
proporcionin encara més elements per treballar en aquesta línia seran benvingudes. 

 

La Sra. BUHIGAS afirma que, justament perquè tenen la voluntat de debatre sobre 

mobilitat i ajustos, i de no voler caure en la competència entre usos que han de conviure 

en l’espai públic, la seva proposta pretén, amb visió de ciutat, establir un tauler de joc i 

unes regles, i a partir d’això fer els ajustos que convingui. Precisa que la casella de 

sortida és l’espai públic, i que la mobilitat és allò que hi passa, i que aquest espai es 

compon de vorera i calçada. 
 

S’APROVA aquesta proposició/declaració de grup amb cinc abstencions —emeses pels 

Srs. i les Sres. Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí Galbis—, vuit vots en contra —

emesos pels Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, Barceló i Corbacho, els Srs. Bou i Ramírez, i 

també el Sr. Valls i la Sra. Parera—, i vint-i-set vots a favor de la resta de membres del 

consistori, amb el text transaccionat següent: 
 

(M1923/862) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona insta el 

Govern municipal a prendre les mesures necessàries per tal d’ampliar encara més 

l’espai disponible per al vianant i aprofitar aquest moment per introduir canvis reals en 

el model de convivència i distribució de l’espai públic d’aquesta ciutat a favor de la 

qualitat de la vida dels seus habitants. Partim d’una proposta que aborda la totalitat de 

la ciutat i que respon al moment d’excepcionalitat que estem vivint, alhora que permet 

que aquestes actuacions es consolidin en aquells indrets on es consideri que aquests 

canvis poden ser permanents mitjançant un disseny de qualitat, els ajustos necessaris 

derivats de l’experiència d’ús d’aquell espai i les inversions que siguin necessàries. Per 

tot això, creiem que des de l’Ajuntament de Barcelona s’han de desenvolupar un seguit 

d’actuacions com: 1. Que tots els carrers de la ciutat amb una secció inferior al 12 

metres passin a ser de prioritat vianant, sense detriment de l’accés dels veïns i veïnes en 

vehicle a casa seva (entrada a garatges particulars i accés a l’estacionament de zona 

verda o blava). Que s’habilitin els senyals necessaris per a aquesta actuació (que no 

implica cap modificació, ni obra al carrer), i que s’instal·lin els elements de reducció de 

la velocitat que facin efectiva la prioritat vianant. 2. Baixar de totes les voreres de la 

ciutat de 4 metres o més, en carrers de secció igual o superior a 20 metres (a excepció 

de les seccions de rambla), tots els elements que l’ocupen (com ara motos i bicicletes 

aparcades, ampliacions de terrasses, etc.) i que es reubiquin ocupant un carril de la 
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calçada. D’aquesta manera s’alliberarà realment el 100% de l’espai de la vorera per al 

pas del vianant. Per poder garantir la disponibilitat d’aquest espai es poden reubicar els 

contenidors al principi del carrer en el sentit de la marxa. 3. Convertir tots els laterals 

de les grans avingudes i els carrils laterals de les rambles en espais de plataforma única. 

Caldrà una intervenció temporal —una solució tàctica— en espera de les obres que la 

puguin formalitzar de manera permanent. 4. Estudiar carrers sencers per ampliar l’espai 

destinat al pas de bicicletes, patinets i altres enginys d’aquesta mena (sens detriment de 

l’accés dels veïns i veïnes amb vehicle a casa seva (entrada a garatges particulars i 

pàrquings). 5. Modificar la freqüència dels semàfors per afavorir el pas dels vianants 

amb seguretat, tenint especial cura perquè els creuaments deixin de ser una barrera per 

als vianants i permetin passar amb fluïdesa. 
6. Que aquestes mesures s’acompanyin d’altres polítiques com el reforç del transport 
públic (amb més freqüències, amb prioritat semafòrica per millorar la velocitat comercial i 
més capacitat distribuïda a través de l’augment del nombre de combois), el desplegament i 
impuls del vehicle elèctric o les inversions complementàries en aparcaments subterranis 
(per tal de reforçar l’oferta existent i fer-la atractiva en aquest moment de crisi econòmica, 
amb l’objectiu de seguir reduint l’ocupació del carrer per vehicles aturats i per logística 
d’últim quilòmetre). 7. Atès que aquestes mesures són transversals i estratègiques, van 
orientades a construir un nou model d’espai públic segur i saludable i a impulsar una nova 
convivència de la mobilitat i dels usos que l’ocupen, s’acorda elevar el debat, la concreció 
i el seu impuls al Pacte de Barcelona, com a àmbit idoni per assolir un compromís de 
ciutat. Unes mesures que estan orientades a garantir el màxim d’espai disponible als 
carrers per al vianant (prioritat màxima de qualsevol política d’espai públic), a garantir 
una cobertura distribuïda per a tota la ciutat —evitant que les actuacions només es 
concentrin en pocs carrers— i a promoure una nova relació de l’ocupació i l’ús de l’espai 
públic en favor del vianant. 

 

Del Grup Municipal de Junts per Catalunya: 

 

2. – (M1923/866) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona insta el 

Govern municipal a incrementar els seus nivells de despesa d’una forma financerament 

sostenible que permeti afrontar totes les necessitats en matèria de polítiques socials i de 

reactivació econòmica, a través dels mecanismes següents: 1. Exigir al Govern de l’Estat 

que permeti l’ús a cada ajuntament del seu superàvit del 2019 i els seus romanents de 

tresoreria; així com la derogació urgent de la LRSAL i la Llei d’estabilitat pressupostària 

en tot el que afecta l’autonomia local. 2. Mobilitzar un mínim de 400 milions d’euros 

provinents dels romanents de tresoreria, els fons de contingència, la reprogramació 

d’inversions i l’estalvi de despesa generat per l’aturada provocada per la covid, per tal de 

fer front a les necessàries modificacions pressupostàries de l’any 2020 arran de la 

caiguda d’ingressos i les noves necessitats de despesa. 3. Activar de manera urgent els 

mecanismes necessaris que permetin ampliar significativament la capacitat 

d’endeutament de l’Ajuntament de Barcelona; si és possible dins de l’actual marc 

pressupostari i, en qualsevol cas, per al pressupost del 2021. 4. Elaborar el pressupost del 

2021 que prevegi un endeutament mínim addicional de 500 milions per poder formular 

un pressupost de recuperació econòmica i social per a la ciutat de Barcelona. 
 

La Sra. ARTADI diu que a ningú no se li escapa que han d’encarar una greu crisi social i 

econòmica causada pel confinament i el distanciament personal encara vigent, i que cal 

compaginar amb l’entrada d’ingressos. 
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En aquest estat de coses, referma que el seu grup ha defensat des del primer moment que 

aquest Ajuntament s’ha de poder endeutar, que li pertoca perquè en té la capacitat i per 

la mena de crisi que estan patint. Afirma que a aquesta Administració li correspon ajudar 

de debò, i posa per cas que determinades administracions sembla que més aviat ajuden a 

l’endeutament de les persones. En aquest sentit, considera que hi ha prou instruments per 

rescatar les famílies, autònoms i pimes i, alhora, evitar les retallades. 

Posa de manifest que els grups han fet força reunions per parlar del pressupost del 2020 

amb el Govern municipal; que estimen la necessitat d’un mínim de quatre-cents milions 
d’euros, i que tenen la capacitat de mobilitzar-los per diferents vies. I justifica que amb 

aquesta proposició pretenen un posicionament clarament en contra de la mutualització 
del romanent de tresoreria. Diu que entenen que els 161 milions d’euros de superàvit del 

2019 han de servir per a despesa d’aquest Ajuntament i no pas de l’Estat. 

Afegeix que també busquen un posicionament en contra de possibles restriccions que els 

obliguin a gastar el romanent d’enguany i també el de l’any vinent; és a dir, pretenen el 

retorn de l’autonomia local i que el Govern de l’Estat es deixi de resistir a aquesta 

recuperació. 

Igualment, afirma que no pensen a renunciar a possibles transferències de l’Estat i dels 
fons europeus, ni tampoc a la possibilitat d’endeutar-se, tot i que reconeix que si després 

d’onze setmanes de confinament encara no s’ha posat en marxa la feina que cal, serà 
molt difícil fer-ho, però sí que serà imprescindible de cara al 2021, ja que sense 

endeutament no podran quadrar el pressupost, i aquest és el veritable motiu pel qual 
porten aquesta proposició al Ple. 

Remarca que el 2021 no tindran romanents de tresoreria, ni fons de contingència, i no 

podran continuar endarrerint inversions necessàries per a la ciutat; alhora que tot fa 

preveure que els ingressos, tant els propis com els de la PIE, cauran en picat. 

Considera que l’única opció per quadrar tot això és augmentar significativament 
l’endeutament d’aquest Ajuntament a fi de continuar ajudant a la recuperació de 

l’economia i vetllant pels llocs de treball, alhora que han de seguir atenent totes les 
necessitats socials que ja tenen i que continuaran creixent. 

Diu que estan convençuts que hi ha marge per fer el que acaba d’apuntar i, alhora, 

mantenir la solvència de la institució que, des del 2014 té un endeutament per sota del 

30% del pressupost anual, i que venia d’un 60% el 2010. 

Assenyala que una de les grans diferències entre aquesta crisi i l’anterior és que ara 

tenen capacitat per reaccionar i encarar l’endeutament, i que això els permet escurçar la 
conjuntura de crisi i que sigui menys dura. 

Precisa que, segons els seus càlculs, si es va al límit del 60%, la capacitat d’endeutament 

pot ser de més de vuit-cents milions d’euros, malgrat que són conscients de les 

restriccions de les hisendes locals quant a la destinació que es pot donar a l’endeutament. 

Afegeix que desconeixen, també, quines necessitats tindran el 2021 o el 2022, motiu pel 

qual han establert una xifra prudent —cinc-cents milions d’euros—, prou contundent per 

marcar una autèntica diferència en l’economia de les persones. 

Tanmateix, admet que els calen eines per fer-ho possible —per això no ho poden activar 
aquest any—, i observa que els partits que governen Barcelona i els que governen l’Estat 

són els mateixos; per tant, insta que apel·lin a la derogació dels articles de la LRSAL i la 
Llei d’estabilitat que limiten l’autonomia municipal i poder treballar des de ja les 

previsions de crèdit i endeutament de l’Ajuntament, per arribar a mobilitzar aquests 400 
milions d’euros el 2020 i 500 milions el 2021 i recuperar el dinamisme de la ciutat, 

recuperar-la, reinventar-la i ajudar les famílies. 
Destaca que la ciutadania ha complert amb escreix la seva part i que ara li pertoca a 

l’Ajuntament complir amb la seva. 
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El Sr. CASTELLANA apunta que el criteri del seu grup en l’àmbit pressupostari va 

quedar clar a l’article que van cosignar amb el president del grup, el Sr. Maragall, el 8 de 

maig a La Vanguardia. Així, puntualitza que el seu posicionament respecte a la situació 

actual és que ara és el moment del sector públic, de la màxima ambició i, com a mínim, 

per aprofitar el volum de recursos aprovat en el pressupost del 2020; constata que aquell 

pressupost era ambiciós tant per la quantitat de recursos disponibles com per la seva 

destinació. Entén, doncs, que és evident que, d’entrada, cal ambició i, en segon lloc, cal 

reorientar aquests recursos per abordar l’emergència social amb totes les seves 

derivades; sense oblidar reptes que ja tenien com és el xoc climàtic o les desigualtats, 

que ja eren ben evidents. 
Assenyala que les institucions de la UE s’han adonat que les receptes de retallades que 
van aplicar arran de la crisi iniciada el 2008 no són per sortir d’una crisi, sinó ben al 
contrari, servien perquè els rics encara en fossin més, de rics, i per agreujar les 
desigualtats i que les classes populars encara tinguin menys possibilitats de sortir-se’n. 

Considera, per tant, que el Govern espanyol, que segons ell mateix s’autodefineix és el 

més d’esquerres que mai hi ha hagut en la història, faci allò que ha de fer, que és 
permetre que les administracions, especialment aquelles que estan sanejades com és el 

cas de Barcelona, amb tots els reptes que tenen davant i amb nivells estructurals de 
superàvit puguin anar molt més enllà. Això no obstant, constata que també és evident 

que calen transferències, i que tot el paquet que s’està negociant a Europa també arribi a 

les ciutats. 

Observa, però, que hi ha un risc en la proposta que presenta el grup Junts per Catalunya i 

és caure en el marc dels 400 milions d’euros, atès que suposa un marc de reducció de 

pressupost i, segons diuen, de reprogramació d’inversions. Constata, en aquest sentit, 

que hi ha inversions imprescindibles perquè la ciutat tiri endavant. 

Apunta, en aquesta línia, que la carta que va lliurar l’alcaldessa al president del Govern 

espanyol demanava poder utilitzar els romanents, però insisteix que cal anar molt més 
lluny, i calen transferències i capacitat d’endeutament. 

Diu que també estan d’acord amb alguns punts de la proposició com ara amb la 

modificació, de fet la derogació, de la LRSAL, però creuen que encara cal anar més 

enllà i evitar que tots els límits com ara les regles de la despesa, entre d’altres, no els 

bloquegin. 
 

La Sra. GUILARTE entén que és clar que Barcelona necessita mobilitzar els màxims 

recursos disponibles per poder fer front a l’emergència social i econòmica que ha 

provocat la pandèmia, i que això comporta revisar el pressupost municipal per adaptar-lo 

a la realitat. 

Confirma que, en aquest sentit, estan d’acord amb una part del que proposa la iniciativa 
presentada, però avança que faran una abstenció perquè hi ha aspectes que no els 

semblen gens rigorosos i poc reflexionats; i diu que, en algun cas, fins i tot són 
innecessàriament arriscats financerament. 

Reconeix que cal mantenir els nivells de despesa i augmentar-los en funció de la crisi, 

per a la qual cosa s’haurien de mobilitzar tots els recursos a l’abast d’aquest Ajuntament. 

En aquest sentit, recorda que el seu grup ja va proposar, com a mínim, vuit fonts de 

finançament, alguna de les quals es mencionen en la proposició com és la utilització dels 

romanents i del fons de contingència. I considera que és evident que estan en condicions 

d’augmentar sobradament el deute d’aquesta administració que, a dia d’avui, és d’un 

28%. 
Això no obstant, afirma que no els quadra la xifra de cinc-cents milions d’euros ni 
aplicant enginyeria financera. Pregunta, en aquest sentit, on és el pla que justifica aquesta 
quantitat, i quin és el destí de tots els recursos extraordinaris, ja que alerta que no es pot 
improvisar amb unes magnituds tals. 
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Qüestiona si el grup proposant és conscient que aquests cinc-cents milions d’euros no 
només s’hauran d’amortitzar els propers anys, sinó que generaran uns interessos que 

haurien de saber amb anticipació quins són. 

Retreu al grup de Junts per Catalunya que mai no es recordi dels tres-cents milions 

d’euros de deute que té la Generalitat amb aquest Ajuntament, i qualifica la Generalitat 

com una de les administracions més insolidàries amb Barcelona; i denuncia que el 

Govern d’aquella administració utilitza la ciutat com una font més de finançament a fons 

perdut per als barcelonins. Pregunta, doncs, per quin motiu no insten Torra i Aragonès a 

tornar aquest deute abans d’hipotecar el futur de la ciutadania de Barcelona. I s’abroga 

aquesta reclamació per enèsima vegada, atès que el Govern de la ciutat no ho fa. 

Afegeix que en el repartiment dels fons de cooperació local anunciats per la Generalitat, 

Barcelona en resulta el municipi més perjudicat de tot Catalunya, ja que li toca tan sols 
0,97 euros per habitant. 

Diu que també cal parlar de l’anul·lació de l’augment de la taxa turística autonòmica i 

del recàrrec municipal per no perjudicar encara més un sector clau de la ciutat com és el 

turisme i l’ocupació que genera. 

Fa notar a la Sra. Artadi que no n’hi ha prou amb venir a aquesta cambra per veure qui la 
diu més grossa, si ERC o Junts per Catalunya, i considera, altrament, que seria 

interessant que hi portessin iniciatives serioses i ben elaborades, perquè entén que saben 
que quan ho fan així el seu grup no està condicionat per altra cosa que ser útils a la 

ciutadania. 
 

El Sr. BOU posa de manifest que la proposta de Junts per Catalunya conté un seguit de 

mesures adreçades a millorar la capacitat pressupostària d’aquest Ajuntament a fi de fer 

front a les conseqüències de la crisi econòmica causada per la covid-19. 

Precisa que, dels sis punts que conté la proposta, coincideixen amb la necessitat que 

l’Ajuntament pugui fer ús del superàvit del 2019 de romanents de tresoreria; també 

subscriuen que és necessària una reprogramació de les inversions per prioritzar les més 
urgents; així com redirigir els recursos restants per fer front a les necessitats provocades 

per la pandèmia. Afegeix que també estan d’acord amb el fet que en un context de greu 
crisi econòmica cal incrementar la capacitat d’endeutament d’aquesta administració; 

igualment, també creuen que el pressupost del 2021 ha de tenir com a prioritat la 
recuperació econòmica i social de la ciutat. 

Tanmateix, a més de les coincidències que acaba d’apuntar, allò que els porta a discrepar 

són els detalls; així, fa notar que, com totes les lleis, la LRSAL i la Llei d’estabilitat 

pressupostària es poden reformar i millorar, però el grup proposant en demana 

directament la derogació, de les que defensa que han estat dues normatives que han 

permès la salut financera dels ajuntaments de tot Espanya, entre els quals el de 

Barcelona. Per tant, ratifica que no poden estar d’acord amb això. 

Igualment, posa de manifest que proposen mobilitzar quatre-cents milions d’euros, i 
endeutar-se amb cinc-cents milions addicionals; altrament, afirma que el seu grup 

considera que les quantitats finals han de ser fruit de la negociació que duen a terme tots 
els partit polítics, i que ha de prioritzar la unitat política. 

Conclou, per tant, que es tracta de dos punts, especialment el primer, que són del tot 

contraris al parer del seu grup, motiu pel qual avança que votarà en contra de la 

proposició. 
 

La Sra. PARERA considera més que evident que ara mateix són els ajuntaments la 

primera línia de resposta al ciutadà en una conjuntura de crisi econòmica molt greu, molt 

palesa en les grans ciutats, on la despesa esdevé més important que mai per ajudar a la 

reactivació de l’economia. Per tant, entén que és obvi que els cal un marge d’actuació 

molt més ampli del que tenen. I, en conseqüència, confirma que en aquest sentit 
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comparteixen gran part, sobretot l’esperit, del que proposa Junts per Catalunya. 

Això no obstant, considera que ara no poden, i molt menys per mitjà d’una proposició, 
lligar-se de mans de cara al 2021. Assenyala que els càlculs els han de fer entre tots i 

amb dades objectives i una base real per saber a què s’han d’enfrontar. 

Constata que disposen d’unes eines de treball consensuades per refer el pressupost 

d’aquest exercici i per començar a treballar en el pressupost de l’any vinent i que és la 

taula de pressupostos, la qual ja ha celebrat diverses reunions. Conclou, doncs, que 

l’esmentada taula és el fòrum on s’han de debatre, analitzar i consensuar les dades que 

els van arribant, atès que en el dia d’avui encara no saben quina serà la davallada real 

dels ingressos, tot i que puguin tenir-ne una certa orientació; i també desconeixen quins 

ingressos obtindran provinents d’altres administracions. 

Valora, per tant, que és molt precipitat apuntar unes xifres concretes com fa aquesta 

proposició per establir el marc del pressupost del 2021, i per aquest motiu avança que 
faran una abstenció. 

Diu que el seu grup és molt crític amb el Govern quant a les mesures que es prenen de 

manera precipitada, sense una anàlisi serena i consensuada amb els grups de l’oposició; i 

entenen que aquesta proposició va en aquesta línia, ja que fa una anàlisi precipitada i 

pretén establir un marc que no és en aquesta cambra on s’ha d’acordar sinó en la taula de 

pressupostos. 
 

El Sr. MARTÍ GRAU avança el vot favorable del Govern a la proposició, que valoren 

que recull l’esperit dels debats que han mantingut i de la proposta que el Govern ha posat 

damunt la taula de mobilització dels 400 milions d’euros, disponibilitat de gastar el 

romanent i, també, han començat a parlar de la possibilitat d’incrementar el deute, 

aportant totes les dades que calen. 

Per tant, valora que allò que avui fan és traslladar aquest debat al ple, i entén que és obvi 

que posteriorment hauran d’anar tancant en l’espai de debat amb els grups l’acord de 

modificació pressupostària. 
Comenta que avui aquest consistori també aprovarà una declaració institucional 

impulsada pel Govern municipal, en què, a més de moltes de les coses que proposa el 

grup de Junts per Catalunya, entre les quals la reclamació de fons estatals i fons per al 

finançament del transport públic, també s’hi inclourà la reclamació del tram local dels 

fons que s’han traspassat a els comunitats autònomes i, especialment, a la Generalitat. 

Considera, doncs, que allò que fan és anar col·locant elements damunt la taula que els 

han de permetre, confia que al més aviat possible, poder tancar una modificació de 
pressupostos per al 2020 i una proposta de pressupost per al 2021, en què l’increment del 

deute hi haurà de tenir un paper; i li sembla que l’important és que en l’esperit de tots els 
grups hi ha la idea que la resposta a aquesta crisi ha de ser diametralment oposada a la 

que es va donar arran de la crisi del 2008, i que ha de ser d’expansió de l’Administració 
pública, de la seva inversió i de la seva intervenció per fer front a la despesa per a la 

reactivació econòmica i també, sobretot, a la fractura social. 

Afegeix l’observació adreçada a tots els grups que aquesta expansivitat és important, i 

que el deute és un instrument que no els ha d’alarmar, atès que estan per sota del 30% 

dels ingressos corrents en deute d’aquest Ajuntament. I assenyala que el millor missatge 

que poden enviar com a Administració, a diferència del que ocorre en debats en altres 

nivells, és un vot de confiança que, moltes vegades, implica fer sacrificis i renúncies als 

posicionaments particulars en benefici del bé comú. 
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La Sra. ARTADI agraeix el vot favorable dels dos grups del Govern municipal i també 

les abstencions pel crèdit que suposen. 

Dit això, assegura que entenen que amb cinc-cents milions d’euros no arriben ni de lluny 

al 60% d’endeutament que seria el límit de la sostenibilitat; i posa de manifest que si 
enguany en necessiten quatre-cents, és evident que el vinent en necessitaran més. 
Apunta que també s’ha parlat dels tipus d’interès, i només cal veure els tipus d’interès 

baixíssims del Banc Central Europeu per permetre precisament aquest endeutament. 

Diu a la Sra. Guilarte que no els parli de rigor quan el seu grup està demanant abaixar 

impostos i continuar augmentant les despeses, i li sembla malament que Junts per 

Catalunya estigui per l’endeutament. Considera que aquesta actitud és un luxe que 

només es pot permetre qui no ha governat mai. 

Afegeix que la Sra. Parera ha demanat un calendari, cosa que comparteix, però també 

creu que han de treballar en paral·lel amb la modificació del pressupost del 2020; i avisa 
que han de treballar ara les modificacions i les fonts d’endeutament, ja que altrament 

serà impossible a la tardor tancar el pressupost de l’any vinent. 

Adreçant-se al Sr. Bou, li demana que no els digui que està en contra de tocar la LRSAL 

i la Llei d’estabilitat pressupostària, però que poden fer el que vulguin amb els 

romanents de tresoreria, ja que això no és possible. 
 

El Sr. CASTELLANA anuncia el vot contrari a la proposició perquè per mantenir la 

confiança, com deia el Sr. Martí Grau, han de posar-se deures, que no són altres que 

aplicar ja el pressupost vigent, i a escala del Govern espanyol i del municipal han 

d’aportar les eines per aconseguir les mesures que calen per garantir el bé comú de la 

ciutadania. 
 

La Sra. GUILARTE remarca que Ciudadanos governa per a vint milions d’espanyols; i 

afegeix que el que cal és fer els números ben fets i recuperar el deute de la Generalitat, ja 

que així no s’haurien d’endeutar al nivell que pretén la regidora Artadi. 
 

El Sr. BOU reitera que el seu grup coincideix totalment amb quatre punts de la 

proposició, i que ben bé els haurien pogut fer ells. Però no estan d’acord amb la voluntat 

de derogar dues normatives que han estat bàsiques per arreglar i estabilitzar el 

finançament de molts ajuntaments que estaven en una situació crítica. 
Igualment, considera que barrejar el romanent, que el volen, amb la Llei d’estabilitat 
pressupostària no és del cas. 

 

La Sra. PARERA insisteix que estan d’acord a treballar per als dos pressupostos, però 

puntualitza que el pressupost d’enguany condicionarà el del vinent. Per tant, demanen 

criteris de prudència perquè no es poden permetre errar en les previsions. 

Seguidament, diu al Sr. Martí Grau que no creu que hagin de comparar la situació actual 

amb la del 2008, ja que no té res a veure la situació econòmica que patiran ara amb la 
que es va produir llavors, ni tampoc les mesures econòmiques que hauran de prendre en 

aquests moments. 
 

El Sr. MARTÍ GRAU confirma que sobre les normes no es posaran d’acord, ja que hi ha 

formacions que estan d’acord a derogar la LRSAL i la Llei d’estabilitat pressupostària i 

altres no. 

Entén que aquesta diferència rau en el fet que els qui defensen l’eliminació d’aquest 

marc legislatiu no ho fan perquè li tinguin una especial mania, sinó perquè volen 

recuperar l’autonomia local, que significa convertir l’Ajuntament en un Govern amb 
l’ampli sentit del terme; altrament, constata que hi ha qui considera que els ajuntaments 

són administracions que gestionen serveis públics, entre els quals la neteja, però que en 
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cap cas són agents polítics. I remarca que aquestes lleis provoquen que qualsevol govern 
local de l’Estat tingui les mans lligades a l’esquena. Admet que aquesta situació potser té 

algun sentit en ajuntaments de municipis molt petits, però és inacceptable en una gran 
ciutat com Barcelona per a qualsevol formació que vulgui representar els interessos de la 

ciutadania. 
Afirma que volen ser govern i, per això, cal eliminar la LRSAL i la Llei d’estabilitat 

pressupostària; i recorda que quan aquest Ajuntament no estava sotmès a aquestes 
normes va demostrar, a diferència d’alguns governats pel PP, una enorme responsabilitat 

econòmica per la qual avui gaudeixen d’una salut financera i econòmica que els permet 

afrontar millor la sortida d’aquesta crisi que en altres llocs. 

Constata, també, que li preocupa el vot contrari a aquesta proposició del grup d’ERC, i li 

demana que el reconsiderin. Retreu que ja porten moltes hores de reunions, massa debats 

i d’anar afinant petits matisos com perquè ara discrepin amb una cosa sobre la qual ha 

expressat el seu acord en les reunions, en què demanaven l’endeutament. 

Demana al grup d’ERC, per tant, que no traslladi a Barcelona les seves picabaralles amb 

Junts per Catalunya al Parlament, i li recorda que és soci en un Govern que tots 
necessiten unit i fort; i que no pot ser que avui expressi una negativa a una proposició 

que va en la línia del que ja han tractat favorablement. Assegura que no entén que ERC 
avui no només no s’abstingui arran de possibles matisacions, sinó que emeti un vot 

contrari. 
 

La Sra. ALCALDESSA tanca els torns d’intervenció i assegura que li hauria agradat 

poder continuar el debat, però assenyala al Sr. Maragall, que demana la paraula, que s’ha 

de cenyir al que està acordat. 
Tot i això, diu que es farà constar en acta que el Sr. Maragall afirma que no renuncien. 

 

S’APROVA aquesta proposició/declaració de grup amb dotze vots en contra —emesos 

pels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, 

Buhigas i Castellana, i també pels Srs. Bou i Ramírez—, sis abstencions —emeses pels 

Srs. i les Sres. Guilarte, Sierra, Barceló i Corbacho, i també pel Sr. Valls i la Sra. 

Parera—, i vint-i-dos vots a favor de la resta de membres del consistori. Del Grup 

Municipal de Ciutadans: 

 

3. – (M1923/848) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 

Primer.- Que l’Ajuntament de Barcelona reclami, de manera urgent, a la Generalitat de 

Catalunya els fons FEDER assignats a la ciutat de Barcelona que, en el dia d’avui, no 
han estat executats i es troben retinguts, amb la finalitat que aquests serveixin d’ajuda 

per fer front a la crisi econòmica i social provocada per la pandèmia de la covid-19. 
Segon.- Que aquests recursos econòmics s’afegeixin al fons Covid creat pel Govern 

municipal per al finançament de mesures d’ajuda destinades als autònoms i a les pimes 
de la ciutat de Barcelona. 

 

La Sra. GUILARTE ratifica que el grup de Ciutadans continuarà treballant per detectar i 

proposar noves fonts de finançament que permetin mobilitzar tots els recursos possibles i 

disponibles d’aquest Ajuntament per fer front a la caiguda d’ingressos; per tant, perquè 

no només es pugui mantenir la despesa, sinó també que es pugui activar el màxim 

nombre de fons dedicats a idees que permetin a les famílies sortir de la crisi 

socioeconòmica al més aviat possible. 
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Recorda que l’Ajuntament va subscriure el 2015 un conveni amb la Generalitat en el 

marc del Programa operatiu d’inversió en creixement i ocupació Catalunya 2014-2020, 

amb els Fons Europeus de Desenvolupament Regional (FEDER), Programa operatiu 

d’inversió en creixement i ocupació. Catalunya 2014-2020, l’import total del qual 

adreçat a Barcelona ascendeix fins a quaranta milions d’euros, dels quals resten pendents 

d’executar entre catorze i divuit milions; i diu que esperen que el Govern municipal els 

concreti la xifra, ja que disposa d’informació que, de moment, no s’ha facilitat als grups. 

Precisa que fa dos mesos que el Parlament europeu va aprovar el Reglament 2020/460, 

que permet la flexibilització de l’objectiu dels fons FEDER, en aquest cas per destinar-

los a la liquiditat de les pimes davant dels efectes devastadors de la covid-19, que s’hi 

està abonant especialment. 
Indica que els fons ja estaven assignats en virtut del conveni a la ciutat de Barcelona, i diu 
que no entenen per què la Generalitat encara té retinguts els milions d’euros que resten per 
executar. I assegura que tampoc no entenen què espera l’Ajuntament per reclamar-los. 

Afirma, per tant, que allò que el seu grup reclama al Govern municipal és que exigeixin 
amb urgència a la Generalitat aquests diners que té retinguts i que ja estan adjudicats a la 

ciutat. I aprofita per instar ERC i Junts per Catalunya que, sent conscients d’això, també 

ho facin arribar al Srs. Torra i Aragonès. I diu que confia que el Sr. Maragall i la Sra. 
Artadi s’hi comprometin. 

Insisteix que únicament es tracta de donar als barcelonins allò que ja els pertany, i negar-

los-ho seria una mostra que no els importa la ciutat ni les seves necessitats; confirma que 

la resposta amb aquests recursos a les pimes cal ara, ja que molts negocis i molts 

autònoms es juguen la supervivència amb la possibilitat de reobertura o no. 

En aquest estat de coses, remarca que molts ERTO encara no s’han cobrat, tampoc no 
arriben els préstecs de l’ICO; com tampoc no s’han materialitzat les promeses 

milionàries del Sr. Collboni, i que no donen per a gaire més que poder pagar una part 
d’una taxa o tribut, amb les pujades aprovades per ambdós governs, sense injectar una 

autèntica liquiditat als negocis i que puguin atendre les despeses que han continuat tenint 
malgrat el tancament de molts d’ells, o que puguin invertir en les mesures excepcionals 

de seguretat i sanitat sense haver-se d’endeutar encara més. 

Posa com a exemple que, si en comptes de cinc milions d’euros, que es tradueixen en 

300 euros per a cadascun dels setze mil cinc-cents autònoms, poguessin disposar de 

gairebé vint milions d’euros més, podrien ajudar fins a setanta mil autònoms dels cent 

vint mil censats a Barcelona; i es podrien destinar prop de vint milions al comerç, la 

restauració, la cultura, el transport i per al turisme. 

Constata que d’aquesta manera facilitarien una resposta molt més àgil i directa a la 
reactivació de l’economia de la ciutat i salvarien una gran quantitat de llocs de treball. 

Destaca, en aquest sentit, que el mateix Sr. Collboni ha afirmat que el 25% dels 
autònoms de la ciutat estan en una situació molt delicada, i fa escassos dies la xifra de 

persones a l’atur a Barcelona arribava a les vuitanta-sis mil, més de trenta-dues mil 
persones s’havien vist afectades per un ERTO, i es preveu que un 35% dels comerços no 

reobriran. 

Entén que resulta evident que les mesures anunciades fins ara s’han d’ampliar, i que el 

mateix Govern municipal va anunciar de bon principi que hi havia la possibilitat de fer-

ho; i, en aquest cas, confirma que la iniciativa que presenta el seu grup va en aquesta 

direcció i demana fer-ho al més aviat possible. 
 

El Sr. CASTELLANA diu que el seu grup comparteix la intenció de Ciutadans de buscar 

noves fonts de finançament allà on convingui, però considera que han de ser rigorosos i 

seriosos a l’hora de plantejar les iniciatives. 
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Justifica l’observació perquè entén que el grup proposant va molt equivocat amb el 

plantejament que fa en la defensa de la seva iniciativa. En aquest sentit, assegura que no 

coneix quins fons estan retinguts, i puntualitza que estan parlant d’un conveni dels fons 

FEDER 2014-2020, per tant, a sis mesos d’acabar, i al qual FEDER aportava quaranta 

milions d’euros i l’Ajuntament de Barcelona, la mateixa xifra. Indica que el desembre 

del 2018, atès que es va constatar la seva inexecució, es va redactar una addenda per 

allargar la durada del conveni fins al 2023 per part de la Generalitat, que va ser qui va 

pactar-ho amb el Govern municipal. Assenyala que, en el dia d’avui, segons els consta, 

resten menys de deu milions d’euros per executar. 
Afegeix que el ministeri ha apostat perquè aquests fons es destinin a despesa sanitària, que 
és una competència de la Generalitat en la qual s’ha esmerçat un evident sobreesforç per 
abordar l’emergència sanitària. 
Per tant, consideren que el problema rau en la inexecució del conveni, i el que cal és 

demanar per què, a sis mesos del seu teòric acabament, no s’ha executat en la seva 

totalitat. 
 

El Sr. MASCARELL diu que no acaba de comprendre, d’una banda, la posició que 

mantenia la Sra. Guilarte en la proposició anterior i, de l’altra, la que manifesta ara arran 

d’unes quantitats d’una magnitud molt menor, i que tenen una funció clarament 

establerta. Precisa que es tracta de fons FEDER que van ser proposats en un conveni 

signat el 2014, que tenia com a missió principal abordar qüestions de modernització 

digital de la ciutat en tots els àmbits, i que, malauradament, per les raons que sigui, al 

llarg dels darrers cinc anys s’han executat només en una petita quantitat. 

En conseqüència, entén que alguna qüestió s’ha produït en la gestió municipal per no 

desplegar aquesta iniciativa, una gran part de la qual resta pendent, i assegura que el seu 
grup no té cap dubte que els recursos s’han de desplegar a la ciutat. Tanmateix, reconeix 

que el ministeri i la UE han decidit que els fons FEDER pendents d’execució tinguin una 
assignació Covid-19. 

Manifesta que el seu grup considera convenient que en el context del debat pressupostari 

i econòmic que estan fent aquests fons es destinessin a una utilització correcta per a la 

ciutat, en una conjuntura en què és evident que calen per al desplegament de les mesures 

contra les emergències socials i econòmiques. Per tant, assenyala que en funció d’això, 

el seu grup defensarà que el Govern de la ciutat actuï decididament amb aquests fons i 

que reverteixin en la ciutat al més aviat possible. 

Per totes les raons que acaba d’exposar, i atesa l’ambigüitat de la proposició i per 
l’adjudicació d’una responsabilitat que en aquest cas no correspon al Govern de la 

Generalitat com ha afirmat la Sra. Guilarte, avança que el seu grup farà una abstenció. 
 

El Sr. BOU subratlla que el seu grup ja demana des de l’inici del mandat que la 

Generalitat compleixi amb els seus deutes envers Barcelona, dels quals d’ençà del 

desembre del 2019 no ha aparegut més informació en el web municipal, i que segons 

dades aportades pel Govern municipal pugen a 366 milions d’euros, dels quals 66 

milions corresponen a deute pendent de cobrament, a anualitats i drets pendents de 

reconeixement. Precisa que els 300 milions d’euros restants corresponien a l’esmentat 

deute ciutadà; és a dir, que d’ençà del 2011 la desinversió de la Generalitat amb 

Barcelona en consorcis, entitats o partides destinades a l’Ajuntament, segons resposta 

del Sr. Martí Grau es desglossava en 115 milions en educació, 35 en habitatge, 80 en 

salut, 30 en cultura, i 80 milions més en polítiques d’ocupació. Afegeix que a tot això cal 

sumar-hi els fons FEDER assignats a Barcelona segons conveni amb la Generalitat per 

al període 2014-2020, i que no s’han executat, ja que la Generalitat ha preferit destinar-

los a altres prioritats, especialment a fomentar el procés. 
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Manifesta que el seu grup està d’acord a destinar aquests fons pendents d’execució a la 

lluita contra les conseqüències de la covid-19 per a pimes i autònoms; per tant, per a 

l’ocupació. Indica que, de fet, en la darrera sessió de la Comissió d’Economia, el Govern 

va acceptar el prec presentat pel seu grup per ampliar els beneficis de l’ajuda de 300 

euros per a autònoms a tots els qui, malgrat que no resideixin a la ciutat, hi tinguin el 

domicili fiscal o hi facin la major part de la seva activitat empresarial. 
Considera que aquesta seria una bona destinació per als fons FEDER pendents d’executar, 
motiu pel qual avança que votaran a favor de la proposició. 

 

La Sra. PARERA indica que la CE va ser molt clara quant a poder destinar els fons 

compromesos a despeses en tecnologia, i fer-ho en la reactivació econòmica per fer front 

a la crisi derivada de la covid-19. 

Diu que els consta que la xifra que encara queda pendent podria arribar a prop dels vint 

milions d’euros. Entén que aquí hi ha un primer problema, i és la manca de transparència 

sobre això, i que és essencial per saber exactament de quins fons podrien disposar per 
donar mesures de suport a la reactivació econòmica. Alerta que no poden deixar perdre 

ni un cèntim d’euro per aquesta causa; en conseqüència, consideren important que es 
traslladi a tots els grups municipals la informació precisa sobre l’estat de la qüestió. 

Manifesta, en segon lloc, que cal revisar el conveni signat amb la Generalitat a fi de 

canviar la destinació dels fons i comprometre’ls a altres opcions que no siguin 

tecnològiques. Pregunta, per tant, si ja ho han fet; si ja han començat a negociar amb la 

Generalitat la revisió del conveni, a fi de poder portar l’acord a la taula de pressupostos, 

saber de quants diners disposen i a què els destinen consensuant-ho entre tots. 

Admet que estan sent molt exigents amb altres mesures amb el Govern central, però 
remarca que també ho han de ser amb el Govern de la Generalitat perquè aquests diners 

són necessaris per a la ciutadania, les empreses, pimes i autònoms. 

Considera, doncs, que és molt important que es posin en marxa en aquest assumpte si és 

que encara no ho han fet. 

Finalment, avança que el seu grup votarà a favor de la proposició perquè en comparteix 

tot el contingut. 
 

El Sr. COLLBONI també anuncia el posicionament favorable dels grups de Govern a la 

proposició, i agraeix les transaccions que ha acceptat el grup proposant. 

Reconeix que de la mateixa manera que han estat exigents amb el Govern de l’Estat 

quant a la flexibilització i a la necessitat de poder disposar dels romanents de tresoreria, 

del superàvit i de trencar la cotilla que suposa la LRSAL, també consideren que han de 
ser contundents i clars a l’hora de demanar a la Generalitat que faci tots els esforços al 

seu abast per ajudar el món local i, especialment, l’Ajuntament de Barcelona. 

Considera que aquest és un exemple clar, i per això li ha sorprès alguna de les 

apreciacions que ha fet el Sr. Castellana tant pel que fa a la quantia com pel que fa al 

concepte dels fons FEDER, tenint en compte que la UE ha flexibilitzat els criteris per 

combatre els efectes econòmics de la covid-19, i no per reforçar els fons sanitaris, que 

van per una altra via. 

Precisa que la UE, a més de mobilitzar 750.000 milions d’euros —que significa una 

resposta diametralment oposada a l’austeritat que va imposar fa una dècada—, hi suma 
altres mesures, com les que ha pres el Govern d’Espanya, en la línia de reforçar amb 

16.000 milions d’euros les comunitats autònomes, entre les quals Catalunya. 

Entén que és evident que la situació, tal com han explicat amb transparència, afecta les 

finances municipals, tant per davallada d’ingressos com per la despesa suplementària 

que suposa l’esforç de fer front a la crisi econòmica, sanitària i social. Destaca que cada 

setmana anuncien mesures que tenen costos per a les arques municipals i que van en 

detriment d’altres partides. Apunta, en aquesta línia, que estan parlant amb els grups 
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municipals del fons extraordinari de noranta milions d’euros per encarar l’emergència i 

les conseqüències de la covid-19 en les finances municipals. 

Assenyala que és en aquest context que reclamen que la Generalitat restitueixi la 
preassignació financera dels fons FEDER, flexibilitzats per la UE, en el marc del 

conveni signat per un valor de quaranta milions d’euros i que, sense avís ni negociació, a 
l’abril es va reduir en vint milions. 

Assegura que ni volen ni es poden permetre renunciar a la totalitat d’aquests fons 

FEDER, i consideren imprescindible la restitució de la preassignació d’aquests vint 

milions d’euros que la ciutat necessita per continuar fent front a la crisi. 
Confirma que han fet passos en aquest sentit; han parlat amb el Govern de la Generalitat 
—motiu pel qual ha expressat estranyesa per les declaracions del Sr. Castellana, atès que 
és coneixedor i facilitador en part de les gestions que han dut a terme—, i hi ha hagut 
trobades entre els equips tècnics de la Gerència d’Economia amb el secretari general de la 
Vicepresidència del Govern de la Generalitat i d’Economia i Hisenda. 

 

La Sra. GUILARTE aconsella al Sr. Collboni que no s’estranyi, ja que ERC s’hauria 

estimat més veure cremar Barcelona —com ja ha fet— abans que aprovar una 

proposició de Ciutadans tot i que sigui útil per a la ciutadania. 

Dit això, agraeix el suport a la iniciativa, que entenen que pot significar un alleujament 

immediat per a empreses i autònoms, que redundarà en menys despesa social per a 

l’Administració. Conclou que és, en definitiva, una qüestió d’eficiència i a l’altura del 
que requereix la situació. 

Retreu als independentistes que no tinguin tants escrúpols a l’hora d’endeutar-los amb 

cinc-cents milions d’euros, però sí per reclamar a la Generalitat que pagui el que deu a la 

ciutat. 

Considera que haurien d’aprofitar la flexibilització de la UE dels fons FEDER en 
benefici de la ciutat; i recorda que Barcelona és el lloc de Catalunya on s’han presentat 

més ERTO, més de setanta-un mil, que afecten més de mig milió de treballadors. 

Adreçant-se al grup d’ERC, diu que no es pot simular que es vol l’alcaldia de la ciutat i 

vetllar per la ciutadania, i que quan es té a tocar de la mà la possibilitat d’alleujar el seu 

patiment en la pitjor crisi que ha viscut la ciutat, la seva solució sigui sempre apujar els 

impostos i traspassar-los tota la càrrega en comptes que la Generalitat posi a disposició 

els recursos que ja pertanyen a la ciutat. 
 

El Sr. CASTELLANA observa que l’afirmació de la regidora Guilarte que ERC preferia 

“ver arder Barcelona (sic)” està totalment fora de lloc i és totalment inacceptable. Diu 

que li sembla del tot intolerable que s’adrecin al seu grup frases com aquesta. 

Entrant en el contingut de la seva argumentació, puntualitza que no hi ha cap fons 
retingut, i el problema rau, malgrat que el seu grup actua amb la màxima exigència amb 

la Generalitat i fa totes les gestions que calgui en benefici de la ciutat, en el fet que hi ha 
unes dades objectives que són les que consten en el conveni i allò que s’ha executat. 
Per tant, diu que els costa entendre que allò que no s’ha executat en sis anys ara es faci en 

dies. 

Assegura que són tan exigents que fins i tot signen una declaració institucional 

promoguda pel Govern de la ciutat, amb què demanen fons a la Generalitat. I precisa que 

en aquest cas reclamen un fons amb una destinació concreta, en què les dades objectives 

els porten a no entendre tècnicament la proposta. 
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El Sr. MASCARELL considera que aquest debat posa en relleu algunes coses com ara 

que són poc exigents amb el Govern i amb ells mateixos; puntualitza que, en aquest cas, 

el conveni no és una mostra de bon govern, atès que durant cinc anys no s’ha fet el que 

es podria haver fet amb els fons. Considera que això cal tenir-ho en compte, ja que 

altrament és molt senzill atribuir-ho tot a tercers. 

En segon lloc, considera que el debat és una mostra de l’estranya amnèsia col·lectiva que 

es manifesta en aquesta cambra sobre qui deu què a cada administració; així, remarca 
que sovint es parla de tres-cents milions de deute de la Generalitat amb aquest 

Ajuntament, però es pregunta per què mai no surten els setze mil cinc-cents milions que 
el Govern de l’Estat no posa a disposició i que corresponen al Govern de Catalunya. 

Constata que si no plantegen el debat en uns termes diferents, el que estan fent ara no 

aconsegueix aportar llum al problema real que tenen des del punt de vista del 

finançament. 

La Sra. PARERA entén que debatre ara què s’ha fet i què no els darrers cinc anys no és 

productiu. Diu que han de considerar que tenen vint milions d’euros a disposició i han de 

consensuar a què els destinen. 
 

El Sr. COLLBONI insisteix que s’ha treballat en aquest assumpte, que s’han fet dues 

reunions amb la secretaria general d’Economia, i que el gerent municipal d’Economia ha 

estat responsable dels pressupostos, i també hi ha estat present el director general de 

Barcelona Activa. 

Assegura que li sorprèn molt i és molt mala notícia que ERC voti en contra d’aquesta 

proposició, i diu que tampoc no s’explica per què ha votat en contra de la que ha 
presentat el grup de Junts per Catalunya, i no entén a què respon si no és a defensar 

abans els interessos propis i el plantejament que fa el Govern de Catalunya que no pas 

allò que planteja, legítimament, aquest Ajuntament. 

Remarca que fa una estona han votat una declaració de claredat meridiana pel que fa a 

l’exigència d’aquest Ajuntament davant de l’Estat; i creu que, en coherència, ERC 

hauria de fer el mateix davant de la Generalitat en la defensa dels interessos de la ciutat. 
 

La Sra. GUILARTE agraeix els vots favorables que permeten l’aprovació d’aquesta 

proposició, ja que considera necessari que totes les administracions siguin responsables i 

solidàries amb un Ajuntament que ha de fer front en primera línia a una crisi com la que 

tenen al damunt; insisteix que els vint milions d’euros poden ser molt útils, i confia que 

el Govern municipal els confirmi exactament la xifra. 
Finalment, lamenta que el grup d’ERC perdi una nova oportunitat de treballar per als 
barcelonins. 

 

S’APROVA aquesta proposició/declaració de grup amb deu vots en contra —emesos 

pels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, 

Buhigas i Castellana—, cinc abstencions —emeses pels Srs. i les Sres. Artadi, Munté, 

Vila, Mascarell i Martí Galbis—, i vint-i-cinc vots a favor de la resta de membres del 

consistori, amb el text transaccionat següent: 
 

El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: Primer.- Que 

l’Ajuntament de Barcelona reclami, de manera urgent, a la Generalitat de Catalunya, el 

manteniment íntegre dels fons FEDER que el conveni RIS3CAT preassigna a la ciutat 

de Barcelona i, a dia d’avui, no han estat executats i es troben retinguts, amb la finalitat 

que aquests fons serveixin d’ajuda per fer front a la crisi econòmica i social provocada 

per la pandèmia de la covid-19. Segon.- Que tant la Generalitat de Catalunya com 

l’Ajuntament de Barcelona adoptin les mesures necessàries per tal que aquests recursos 
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econòmics puguin ser emprats en el fons covid creat pel Govern municipal per al 

finançament de mesures d’ajuda destinades als autònoms i a les pimes de la ciutat de 

Barcelona. 
 

Del Grup Municipal del Partit Popular: 

 

4. – (M1923/854) El Plenari del Consell Municipal acorda instar el Govern municipal a 

elaborar un informe jurídic que detalli les contractacions realitzades per l’Ajuntament 

durant el període de l’estat d’alarma. 
 

El Sr. BOU destaca que la covid-19 ha significat un canvi en tots els aspectes; molts 

àmbits i nivells de les administracions a Espanya s’han vist obligats davant de la 

necessitat urgent del moment a reduir, eliminar o transformar els procediments 

administratius per respondre amb rapidesa a aquesta emergència. 

Indica que la contractació administrativa ha estat una de les àrees més afectades pels 

canvis, ja que les prevencions establertes per la llei són incompatibles amb la rapidesa, 
per la qual cosa s’imposava actuar. Assenyala que, per tot plegat, dos dies abans de la 

declaració de l’estat d’alarma, es va dictar el Decret llei 7/2020, de 12 de març, amb què 
s’adoptaven algunes mesures urgents per respondre a l’impacte econòmic; comenta que 

l’article 16 del decret establia que tots els contractes que havien de signar entitats del 
sector públic per fer front a la covid-19 s’havien de tramitar pel procediment 

d’emergència. Precisa que es tracta d’un procediment especial de la llei de contractes del 
sector públic que preveu la supressió d’alguns procediments per contractar ràpidament 

en funció de les necessitats del sector públic. 

Fa avinent que el seu grup ha analitzat 197 contractes signats pel Govern municipal en 

l’estat d’alarma, fins al 20 de maig, i assegura que hi ha detalls que els han sorprès. Així, 

constata que no només ha emprat la contractació d’emergència per allò que realment 

exigia l’article 120, que era atendre les necessitats de les persones i altres mesures 

derivades de la covid-19, sinó que també l’han emprat per a altres coses que res tenen a 

veure amb l’estat d’alarma i l’emergència econòmica i social. 

Per tot plegat, assenyala que el seu grup entén que és imprescindible justificar les raons 
per les quals s’ha emprat l’esmentat procediment, com ara en el cas de les obres del Port 

Fòrum, amb un contracte de més de cent mil euros, o la direcció de l’obra per més de 
quaranta-dos mil. Afegeix que també hi han trobat més de disset mil euros de la 

campanya adjudicada al Sr. Martínez Padilla, creatiu de l’alcaldessa de Madrid, Manuela 
Carmena; o la vigilància del Palauet Albéniz per valor de gairebé trenta-tres mil euros. 

Continua posant exemples, com ara un valor de més d’un milió tres-cents mil euros en 

diferents campanyes de publicitat a favor d’Havas Media Group Spain, SA. 

Entén que tot això són despeses prescindibles en aquest moment, i per aquest motiu 
demanen al Govern que encarregui als serveis jurídics un informe que detalli les 

contractacions fetes durant el període de l’estat d’alarma. 
 

El Sr. CORONAS confirma que el seu grup subscriu la realització d’aquest informe 

jurídic que demana el grup del PP, i ja avança que hi votaran a favor, i justifica que ho 

fan així en benefici d’un exercici de transparència. 

Indica que han estat mirant la informació que apareix al portal de transparència, i han 

pogut constatar 6,5 milions d’euros en contractes d’urgència per la covid-19, dels quals 

aproximadament 2,1 milions d’euros corresponen a publicitat; de fet, un 32,49% del 
total de la contractació d’aquest Ajuntament respon a aquesta via d’emergència. 
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Admet que les comparacions són odioses, però remarca que si l’Ajuntament ha gastat el 

percentatge que acaba d’apuntar en publicitat, la Generalitat ha gastat un 3% en el 

mateix concepte; i si aquest Ajuntament ha gastat més de dos milions d’euros, l’Estat 

n’ha gastat quatre i mig. 

Assenyala que segons la llei de contractació i el decret d’emergència, els contractes que 

es poden efectuar són diversos, però no hi consta la publicitat. Això no obstant, creu que 
han de fer un exercici de responsabilitat i considerar que la comunicació ciutadana en tot 

allò que té a veure amb emergències es pot contractar per aquesta via d’urgència, basant-
se més en un criteri que no pas en una norma. 

Tanmateix, creu que s’imposa preguntar-se si la campanya “Barcelona té molt poder” té 

aquesta funció d’informació ciutadana o persegueix un altre objectiu; i pregunta 

directament a l’alcaldessa si considera que és prioritària en un moment en què es 

proposen ajustos pressupostaris; i, encara més, li pregunta si considera que és ètic. 

Observa que en parlar de contractació sempre utilitzen els conceptes de legalitat i 

il·legalitat, però com a representants públics i corresponsables dels diners s’haurien de 
plantejar si aquesta despesa és ètica o no abans de prendre una decisió. 

Diu que veuen en la campanya esmentada, i en moltes altres, el mateix comportament i 

objectiu que es perseguia amb el famós concert dels balcons que finalment no es va fer 

amb el lema “Barcelona, ens en sortirem”; i apunta que allò que està clar és que si 

Barcelona se’n surt no serà gràcies a una campanya, i que si Barcelona té molt poder 

tampoc no serà per això. 

Considera que la ciutadania no necessita coaching, sinó solucions als seus problemes, 
que ja són molts i encara en seran més; i si el coaching se’l fa el mateix Govern, 

suggereix que contracti un professional, però que s’abstingui d’invertir diners públics 
que són molt necessaris per a coses realment rellevants i importants per fer que 

Barcelona tingui molt poder i que se’n puguin sortir, sense estridències. 
 

El Sr. MARTÍ GALBIS considera que aquesta proposició aborda una qüestió que ha 

estat objecte d’una polèmica important, que creuen que ha estat provocada per un error 

polític majúscul del Govern municipal. 

Fa avinent que el 21 de maig es van assabentar per la premsa que el Govern ha contractat 
un assessor que havia estat el director creatiu del Govern de l’alcaldessa Carmena a 

Madrid, i ben poc després esclata l’escàndol de les contractacions fetes durant la 

declaració de l’estat d’alarma a què es referia el ponent; i com també deia el Sr. Coronas, 
amb una despesa de 3,2 milions d’euros en publicitat i propaganda dels 6,5 milions 

gastats en contractació durant aquest període. 

Fa notar al Govern que, en un moment tan crític i sensible com el que viuen, plou sobre 

mullat, ja que fa pocs dies va cometre un altre error greu que podria haver costat 250.000 

euros a les arques municipals pel famós concert dels terrats, que finalment va ser 

cancel·lat per la pressió dels artistes, la pressió mediàtica i dels grups de l’oposició. Per 

tant, consideren més que justificada la demanda d’un informe jurídic que acrediti la 

idoneïtat de les contractacions en comunicació o altres objectius que ha fet aquest 

Ajuntament durant la pandèmia, motiu pel qual ja avança que votaran favorablement la 

proposició. 

Afegeix que en aquesta sessió el seu grup formularà un prec sobre aquesta qüestió, 

concretament sobre les campanyes de publicitat i comunicació; i, a més, recorda que han 

presentat altres iniciatives, com el prec del 24 de maig en comissió, a fi de tenir accés a 

l’expedient relatiu al contracte de la campanya de creativitat de la covid-19; i també diu 

que volen tenir accés a la contractació del Sr. Ignacio Martínez Padilla. Comenta que el 8 

de maig, i també sense resposta, el seu grup va entrar un altre prec amb què demanaven 

poder accedir a l’expedient del concert dels terrats; i també han registrat una bateria de 

preguntes sobre els quinze contractes de serveis de comunicació per l’import esmentat 
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abans de 3,2 milions d’euros. 

Diu que, més enllà del dubte sobre el procediment i la correcció d’aquestes 

contractacions, allò que consideren políticament inadmissible és la manca de 

transparència, i exigeixen, com a oposició, exercir les seves competències, ja que no pot 

ser que no tinguin accés a aquesta informació tret de la que hi ha penjada al portal de 

transparència. 

En conseqüència, anuncia que en breu el seu grup presentarà una petició al comitè 

d’ètica a fi de valorar si l’actuació del Govern municipal s’ajusta al codi ètic d’aquest 

Ajuntament. I aprofita per recordar al Govern municipal que en arribar a l’alcaldia de la 
ciutat van aixecar moltes expectatives quant a la regeneració democràtica que havien de 

fer, però alerta que aquest assumpte que avui tracten els situa als antípodes d’aquesta 
regeneració. 

 

El Sr. SIERRA avança que també aproven aquesta proposició del grup del PP, entre 

altres motius perquè és exactament igual que el prec del seu grup que el Govern 

municipal va acceptar en la darrera sessió de la Comissió de Presidència, i amb què 

demanaven justament una llista de totes les contractacions, subvencions i decrets 

d’Alcaldia des de l’entrada en vigor de l’estat d’alarma fins a la data corrent. 

Diu que exigeixen transparència, i que els donin accés als expedients dels 197 contractes 

signats; i assegura que volen aquesta transparència per poder exigir responsabilitats i fer 
la tasca que els pertoca com a oposició, que principalment és fiscalitzar l’acció de 

govern. 

Adreçant-se a l’alcaldessa, li pregunta si recorda les declaracions que feia setmanes 

abans de ser alcaldessa de la ciutat als seus amics de La Sexta; del que deia sobre 

contractació i transparència de l’Ajuntament de Barcelona. Li suggereix que es posi el 

vídeo d’aquelles intervencions i, després, que els digui si considera normal tot el que 

s’ha fet en aquest Ajuntament d’ençà que es va decretar l’estat d’alarma; si troba 

encertat que es pretengués gastar més de dos-cents mil euros en un concert als terrats; si 

ho és el cost de la campanya “Barcelona té molt poder”, empaperant la ciutat amb un 

missatge que no resol cap dels problemes de Barcelona. Qüestiona, igualment, si troba 

bé canviar-se el vehicle oficial per un de gamma alta durant la pandèmia; si creu que és 

normal la usurpació de funcions de la Guàrdia Urbana per una empresa anomenada 

Brothers Control, i que es permeti el luxe de fer talls de carrers sense utilitzar la Guàrdia 

Urbana ni els agents cívics. 

Insisteix a l’alcaldessa que es miri el vídeo del programa de La Sexta en què va 

intervenir i escolti atentament què deia sobre transparència i que es posi les piles, i si 

realment pensa que està actuant correctament, considera que tenen un problema greu. 
 

El Sr. VALLS posa de manifest que el portal de transparència conté un espai on es 

publica la relació de contractes tramitats d’emergència arran de la covid-19, i especifica 

que han de ser contractes de servei i subministraments destinats a preveure o pal·liar els 

efectes i contagis del virus. Remarca que es tracta, doncs, de contractes adjudicats sense 

la tramitació del corresponent expedient. Indica que la darrera informació actualitzada el 

20 de maig comptabilitza 197 contractes d’aquest tipus, entre els quals un nombre molt 

elevat corresponen a publicitat i comunicació. 

Confirma que el seu grup també considera que aquests contractes no tenen per objecte 

atendre les necessitats derivades de la protecció de les persones i que, per tant, no 
responen a una necessitat objectiva d’emergència tal com exigeix l’article 120 de la llei 

de contractació del sector públic, i el mateix Decret d’Alcaldia. 
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Fa avinent que la informació publicada permet constatar no només que s’ha aprofitat 

l’emergència per contractar serveis publicitaris prescindibles, com per exemple 

l’adjudicat al recentment nomenat assessor de l’Alcaldia, el Sr. Martínez Padilla, per a 

l’elaboració de l’anomenada campanya de creativitat de la covid-19 per un import de 

17.309 euros, sinó també la desproporció de la despesa efectuada en publicitat, tenint en 

compte les necessitats directes de la ciutadania. 

Precisa que els contractes de serveis publicitaris i de comunicació adjudicats 

corresponen gairebé a la meitat de les despeses de contractació d’emergència d’aquest 

Ajuntament, que sumen la quantitat de més de sis milions d’euros. Constata que és un 

percentatge totalment desproporcionat. 

Per tant, assenyala que davant del possible mal ús de la contractació d’emergència feta 

per part de l’Ajuntament durant la crisi de la covid-19, anuncia que el seu grup vota a 
favor d’aquesta proposició. 
Per acabar, pregunta com ha estat possible contractar amb una empresa com Mediapro, en 

contradicció amb el codi i les normes de l’Ajuntament Barcelona. 
 

La Sra. BALLARÍN comença destacant que la reacció d’aquest Ajuntament davant de la 

pandèmia, d’una situació que mai no haurien imaginat, ha estat molt positiva —així ho 

ha valorat la ciutadania— gràcies a l’esforç de treballadors i treballadores municipals, i 

també per com s’ha gestionat la contractació amb el gran esforç d’excepcionalitat per 

adaptar-la al moment actual. 

Indica que, tal com aquí s’ha dit, la llei de contractes del sector públic permet que en 

situacions catastròfiques o excepcionals es pugui exceptuar el procediment de 
contractació; en aquest sentit, confirma que es van posar a treballar, fins i tot abans del 

decret d’alarma, i es va aprovar el Decret d’Alcaldia d’11 de març sobre la declaració de 

la tramitació d’emergència per poder signar contractes de serveis, subministraments i 
obres destinats a preveure i pal·liar els efectes del coronavirus. Puntualitza, doncs, que 

en l’esmentat decret es van preveure totes les situacions possibles per encarar la 
pandèmia i poder contractar l’emergència tal com es preveu en la llei de contractes, i 

gràcies a això han pogut fer la contractació de subministraments de material farmacèutic 
de prevenció i cura de la ciutadania; serveis de desinfecció i neteja; sistemes i equips 

informàtics que havien de permetre el funcionament d’aquesta administració amb 
teletreball; i, fins i tot, la construcció d’hospitals de campanya. Remarca que tot això no 

hauria estat possible si s’haguessin cenyit als procediments ordinaris de contractació. 

Precisa que durant l’estat d’alarma només s’han pogut fer aquests contractes 

d’emergència, alguns menors i oberts, que podien ser fets telemàticament; concreta que, 

per aquesta via, s’han fet un total de 316 contractes que sumen gairebé 11,5 milions 

d’euros, dels quals 6,8 milions han estat fets per l’Ajuntament central, i 4,8 per la resta 

d’organismes del grup, com ara l’IMI. 

Destaca que la contractació d’emergència eximeix de la fiscalització prèvia i l’existència 
de crèdit, però no de la publicitat i transparència, motiu pel qual tots els contractes han 

estat publicats. 
 

El Sr. BOU pregunta en quin sentit votarà el Govern aquesta proposició, atès que la Sra. 

Ballarín no ho ha expressat en la seva intervenció. 

Dit això, dona les gràcies al grup d’ERC per com ha parlat de transparència, cosa que 

han fet també la resta de grups de l’oposició. Remarca, en aquest sentit, que la 

transparència és l’eix vertebral de la democràcia, i les coses han de quedar ben clares. 

Igualment, agraeix al Sr. Martí Galbis l’expressió que ha fet servir “plou sobre mullat”, 

que subscriu totalment, i assegura que intentaran que s’arregli. 
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Conclou, doncs, que tots els grups de l’oposició advoquen per la transparència, i que el 

Govern ho hauria de tenir en compte atesa la unanimitat expressada en el sentit que han 

detectat opacitat. 

Quant a la intervenció de la Sra. Ballarín, li diu que confia que el Govern no vagi per la 

porta del darrere, que sigui transparent, i que no temi donar la raó a la demanda del seu 
grup, perquè és molt important que els serveis jurídics avaluïn i donin respostes al que 

passa. I si els neguen aquest informe, diu que no els quedarà altre remei que acceptar-ho, 
però adverteix que es restarà credibilitat. 

Considera, per tant, que el Govern ha de demostrar que diu la veritat, i si sortís alguna 

cosa que no està prou bé, intentaran entendre que ha estat motivada per la situació 

d’excepcionalitat; altrament, diu que no entendrien que els neguessin aquest informe. 

Insisteix que entén que hi ha moltes qüestions que s’han hagut de tramitar amb urgència 

perquè la situació ho requeria, però puntualitza que no s’ha referit a això, sinó a d’altres 
qüestions que no calia fer per aquesta via, i retreu al Govern que aprofitant la situació les 

hi hagin encabit. Demana que no actuïn d’aquesta manera perquè ara més que mai 
necessiten els recursos econòmics per a coses vitals. 

 

El Sr. CORONAS agraeix a la Sra. Ballarín les seves explicacions, i diu que només 

faltaria que aquest Ajuntament no hagués comprat tot allò que calia per afrontar la 

situació; però, atès que entén que l’alcaldessa no li respondrà les preguntes que li ha 

formulat abans, voldria saber què pensa quant a si és ètic fer en aquest moment 

determinades campanyes que no tenen a veure amb l’emergència. 

Pel que fa al nomenament del Sr. Martínez Padilla, aprofita per donar-li la benvinguda a 

la ciutat i encerts en la seva feina, però també que el Govern de la ciutat es plantegi si és 
ètic contractar una persona per a una campanya i al cap de cinc dies oferir-li un lloc en 

aquest Ajuntament. I recorda que tots els grups en tenen, d’assessors, i tots deixen de 
treballar a l’Administració quan ho fan pels grups. 

 

El Sr. SIERRA diu a la Sra. Ballarín que en situacions excepcionals el Govern també 

hauria de posar en marxa mesures excepcionals per vetllar per la transparència. 

Adreçant-se a l’alcaldessa, diu que sense la pretensió de donar-li lliçons, li informa que 
quan ella vol parlar al ple és ben lliure de fer-ho, com ha fet en un punt anterior, i obrir 

un nou torn de paraules; i remarca que també té l’oportunitat de respondre quan és 
directament al·ludida. 

Conclou, per tant, que l’alcaldessa ha de donar la cara i ser més transparent. 

 

El Sr. VALLS considera que la Sra. Alcaldessa és desagradable quan respon als atacs o 

les preguntes, i quan són directament relacionades amb la gestió li recorda que les ha de 

respondre. Per tant, reitera la pregunta de si considera ètica la campanya o contractar una 

empresa que té comptes en paradisos fiscals, quan al codi ètic de l’Ajuntament es diu tot 

el contrari. 

Precisa que són dues preguntes, no sobre l’alcaldessa, sinó sobre la gestió de 

l’Ajuntament que han formulat molts grups de l’oposició. 
 

La Sra. BALLARÍN afirma que el Govern té tota la transparència, que tot està publicat al 

portal de transparència; igualment, els recorda que poden acudir al Comitè d’Ètica. I, 

finalment, confirma que no demanaran l’informe jurídic sol·licitat perquè ja està fet, i 

diu que els el faran arribar en acabar aquesta sessió plenària juntament amb tots els 

contractes que demanen. 
Considera que els grups de l’oposició volen fer de l’anècdota una regla, i creu que saben 
que no estan actuant correctament. 
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Finalment, confirma que accepten el contingut de la proposició. 

 

El Sr. BOU diu que sempre li és grat escoltar la Sra. Ballarín, i diu que en principi creia 

que no estava d’acord amb la iniciativa que ha presentat el seu grup, però finalment els 

diu que ja té a disposició el que demanen, cosa que celebra. 
 

Acaba la seva intervenció dient que li satisfà això perquè hi guanya Barcelona en 

transparència. 
 

S’APROVA per unanimitat aquesta proposició / declaració de grup. 

 

Del Grup Municipal de Barcelona pel Canvi: 

 

5. – (M1923/858) El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona insta el 

Govern municipal i, en particular, l’alcaldessa de Barcelona, en qualitat també de 

presidenta de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, a donar un nou impuls al caràcter 

metropolità de Barcelona: - Intensificant el treball conjunt amb els ajuntaments 

metropolitans per enfortir les eines que permetin millorar la planificació estratègica i 

abordar grans reptes com l’habitatge, les desigualtats, la mobilitat, el mercat de treball o 

el canvi climàtic. - Obrint el debat polític de futur entre els alcaldes metropolitans. - 

Posant en marxa els treballs per arribar a un pacte metropolità per l’habitatge. Amb la 

participació dels sectors públic i privat. Per recuperar la confiança del sector. Per cercar 

solucions que garanteixin l’accés a un habitatge assequible. Per aprofundir en totes les 

possibilitats de promoció d’habitatge públic. 
 

El Sr. VALLS comença al·ludint la professió de fe que feia l’alcaldessa, aquest darrer 

cap de setmana, en una entrevista a La Vanguardia, en què deia que d’aquesta crisi 
emergeix amb gran força que la ciutat real és la metropolitana; que la Barcelona del 

futur és la dels cinc milions d’habitants, la dels municipis que, sense perdre la seva 
identitat, constitueixen un ecosistema interconnectat i interdependent que necessita 

accelerar les estratègies per donar resposta als reptes compartits. Observa que el 

periodista que feia l’entrevista, suposa que una mica perplex, li feia notar que l’àrea 
metropolitana ha estat força invisibilitzada en aquesta crisi, i la Sra. Alcaldessa admetia 

que la institució sí, i creu que ho sap bé perquè n’és la presidenta. Assenyala que la crisi 
sanitària causada pel coronavirus ha posat de manifest la debilitat política i institucional, 

per moltes raons, de l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB). 

Constata que Barcelona, com a cocapital d’Espanya i capital de Catalunya i gran ciutat 

de la Mediterrània, aspira legítimament a exercir un paper de lideratge compartit amb 

Madrid, i d’acord amb aquest objectiu el Govern municipal s’ha compromès a establir 

les bases d’una nova etapa de relacions institucionals amb el Govern d’Espanya, 

presidida per principis de lleialtat institucional, confiança i responsabilitat. I remarca 

que, a instàncies de Barcelona pel Canvi, el Govern municipal ha creat una taula de 

treball amb l’Ajuntament de Madrid per a la recuperació després del coronavirus. 

Això no obstant, afirma que la ciutat que veritablement pot exercir aquest colideratge 

amb Madrid és la Barcelona metropolitana i, per això, el seu grup va insistir a incorporar 

l’AMB en aquesta taula de treball amb Madrid. 

Posa de manifest que la desescalada en què es troben immersos ha posat en evidència 

que els 36 municipis de l’àrea metropolitana afronten junts, però sense veu ni vot, un 

procés del qual depenen les opcions per superar la crisi sanitària. 

Apunta que la majoria de reptes i problemes de la Barcelona que comença a deixar 

enrere la crisi sanitària, i que encara la crisi social i econòmica que ha causat, tenen una 
dimensió metropolitana i haurien de tenir una solució en aquest àmbit. Precisa que es 



CP 5/20 45/74  

tracta de reptes com l’habitatge i l’urbanisme, l’emergència climàtica, la 
reindustrialització, l’FP, l’ocupació, les desigualtats, o la mobilitat i el transport públic 

que, certament, encara no disposa d’un sistema de governança adequat, i que ha de fer 
front a l’impacte brutal de la crisi en els seus comptes amb una posició de debilitat. 

Assenyala que ara cal decidir si volen que l’AMB continuï sent un mer òrgan de gestió 
de polítiques, amb una representació de segon nivell o, altrament, si es volen dotar d’una 

institució que realment pugui dissenyar i implementar polítiques pròpies per a la ciutat 
metropolitana. Així doncs, apunta que, per exemple, cal decidir si l’AMB desplega 

totalment les seves competències en matèria social; si ha de tenir un pressupost a l’altura 

de les seves competències i com finançar-lo. 

Reconeix que el debat no és fàcil; i si decideixen que volen un veritable govern 

metropolità, amb polítiques i pressupost propis, han d’establir un sistema d’elecció 

directa, proposar-lo i convertir-lo en llei d’abast estatal. 

En conseqüència, el seu grup insta el Govern municipal, i l’alcaldessa com a presidenta 

de l’AMB, a donar un nou impuls al caràcter metropolità de Barcelona. Considera que 
l’Ajuntament pot tenir més força en aquest àmbit intensificant el treball conjunt amb els 

ajuntaments metropolitans per enfortir les eines que permeten millorar la planificació 
estratègica, i abordar grans reptes com els que ha apuntat abans, als quals afegeix els 

aspectes de seguretat. 

Igualment, expressa la voluntat d’obrir el debat polític futur entre els alcaldes 

metropolitans; i posar en marxa els treballs per arribar a un pacte metropolità per 

l’habitatge, amb la participació dels sectors públic i privat, a fi de recuperar la confiança 

del sector per cercar solucions que garanteixin l’accés a un habitatge assequible i 

aprofundir en totes les possibilitats de promoció d’habitatge públic. Puntualitza que 

aquests no són debats només entre regidors i alcaldes, sinó que afecten directament la 

ciutadania. 
 

El Sr. MARAGALL addueix que entén la proposició i que, en cert sentit, es pot valorar 

positivament com a concepte; això no obstant, diu que pel mateix contingut del text i 

que la intervenció que acaba de fer el Sr. Valls afegeix raons per no donar-hi suport. 

Posa de manifest que sempre han existit tòpics en relació amb l’AMB, entre els quals, 
d’una banda, el de contrapoder i, de l’altra, la prepotència barcelonina. Entén que la 

proposició se situa més aviat en aquest segon, o parteix d’una lògica etnocèntrica 
explícita de Barcelona que, de fet, no fa altra cosa que perjudicar els objectius que el 

regidor assegura que persegueix. 

Per tant, proposa traslladar aquest debat a l’AMB, i que comencin pel que significa 

governança, democràcia en l’àmbit metropolità, per la revisió de la llei metropolitana 

vigent, i fent una consideració en profunditat de funcions i responsabilitats. Reconeix 

que han de parlar de les polítiques que apuntava el regidor, més encara arran de les 

exigències que planteja la situació post-covid-19 en els àmbits de medi ambient, 

mobilitat, habitatge, transport públic, indústria o mercat de treball. I afegeix que també 

han de parlar aquí i allà de descentralització, de districtes, i de subsidiarietat; han de 

parlar de la manera com situar les decisions en el millor àmbit des del punt de vista de 

l’interès general i de servei a la ciutadania. 
Considera que amb la intervenció del Sr. Valls ha quedat ben palesa la seva obsessió 
“madrilenyista”, i fa notar que no pot esmentar Barcelona sense parlar, alhora, de Madrid, 
com si fossin una parella inseparable, que ho és; i constata la seva pretensió de reduir 
Barcelona a cocapital quan ja és capital. Fa notar que l’Estat s’ha apoderat de la ciutat, 
Madrid, que l’ha convertida en un forat negre, ha desertitzat l’entorn i ha estat la vergonya 
europea en termes d’una determinada política d’infraestructures quilòmetre zero, tot 
apuntant a Madrid. 

Assegura que aquesta no és la concepció que necessiten, ni a Madrid i encara menys a 

Barcelona, i de cap manera volen anar en aquesta direcció. Altrament, diu que estan per 
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portar el debat a l’àmbit metropolità, aquí i allà, amb el degut respecte per cadascun dels 

ajuntaments, molt lluny de les antigues temptacions dominadores i de cap mena de 

prepotència. Defensa una construcció de l’àrea metropolitana amb ambició, exigència i 

amb respecte a la seva ciutadania, els seus ajuntaments i als principis de democràcia i 

subsidiarietat, i amb una mica més d’humilitat barcelonina. 
 

La Sra. VILA assegura que Junts per Catalunya també troba a faltar una visió 

metropolitana en moltes polítiques que impulsa aquest Ajuntament, com és el cas de la 

mobilitat que comentaven en aquesta mateixa sessió, o la transició cap a l’electrificació 

dels vehicles, per a la qual és evident que cal una política estructural de caràcter 

metropolità, o també en el cas de les polítiques d’habitatge. 

Afirma, però, que la manca de lideratge de l’alcaldessa no els sorprèn perquè tampoc no 

exerceix el paper d’alcaldessa de Barcelona com a capital de país. Constata que durant 
tots els anys que porta de mandat sempre s’ha mostrat més preocupada per mirar cap a la 

Meseta en comptes de mirar cap a Igualada, Girona, Vic o Tortosa. Entén que aquesta 

mirada cap al centre de l’Estat és una visió compartida amb Barcelona pel Canvi, ja que 
amb aquesta iniciativa es posa de manifest una vegada més l’obsessió del Sr. Valls per 

justificar que Barcelona, per existir, necessita passar per Madrid. Altrament, diu que 
Junts per Catalunya defensa que Barcelona és capital i s’ho ha de creure i actuar com a 

tal. 

En conseqüència, avança el vot contrari a la proposició que, com ja ha dit, està 

impregnada d’aquesta obsessió, fins al punt d’utilitzar l’AMB, que ha de ser un espai de 

coordinació de polítiques molt importants i que afecten la majoria de la població del 

país, per anar explicant que Barcelona només pot ser si passa per Madrid. 
 

La Sra. BARCELÓ reconeix, com diu la proposició, que es necessitaria un impuls 

metropolità per abordar grans reptes com l’habitatge, les desigualtats, la mobilitat, el 

medi ambient, el mercat laboral o el canvi climàtic. També coincideix que l’àmbit de 

l’habitatge ha de tenir un abordatge metropolità i amb col·laboració publicoprivada. 

Constata, doncs, que l’AMB hauria de tenir un paper que ara no té i al qual han 
renunciat els qui hi governen; diu que és evident que hi ha manca de lideratge, i la seva 

presidenta, la Sra. Colau, ha renunciat a exercir aquest paper; així com també ha deposat 

el seu paper el grup socialista, que tenia un discurs històric sobre l’AMB, però l’ha 
convertit en una administració plena de tràmits burocràtics i una gestió ineficaç. 

Pel que fa a les intervencions d’ERC i Junts per Catalunya, recorda als dos grups que 

governen a l’AMB. 

Assenyala que en la pandèmia han mancat mesures de caire metropolità per fer front a 
l’emergència sanitària, a la crisi social i econòmica. Afirma que el Govern heterogeni de 

l’AMB, format per quatre grups —ERC, Comuns, PSC i Junts per Catalunya—, no té un 
objectiu comú, i que es manifesta clarament en què als municipis diuen unes coses i a 

l’AMB en fan unes altres. 

Diu que l’AMB manté el seu pressupost apujant les taxes i els impostos un 5% 

anualment com a objectiu, alhora que implementa el pagament del tribut metropolità que 

ni tan sols està ben calibrat i calculat, i que s’estén a municipis que no tenen tampoc 

accés als serveis. Afegeix que allò que té clar l’AMB és augmentar les despeses en 

assessors posats a dit, i en publicitat, que en el pressupost d’enguany s’ha incrementat 

d’un 30%. 
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Per tot plegat, anuncia que votaran favorablement aquesta proposició, atès que en 

comparteixen l’objectiu, tot i que, malauradament, dista molt de la realitat actual de 

l’AMB. 
 

El Sr. RAMÍREZ assenyala que el seu grup està a favor d’impulsar aquesta proposició, 

que insta el treball comú de tots els municipis que componen l’àrea metropolitana, ja que 

els principals reptes i problemes actuals no es poden afrontar de manera individual, sinó 

que requereixen respostes conjuntes; aspectes com l’habitatge, l’ocupació, la mobilitat, 

el comerç o el medi ambient no entenen de fronteres municipals, com tampoc els riscos 

sanitaris i les pandèmies, tal com malauradament han pogut comprovar. 

Diu que, en aquest sentit, entenen que l’AMB és un òrgan administratiu d’especial 
importància per articular aquesta planificació de polítiques eficients i amb dimensió 

metropolitana. 

Assegura que no entenen, però, l’obsessió de les formacions que introdueixen termes 

com prepotència, centralització i que de manera despectiva esmenten la Meseta o 

Madrid. Qüestiona que creguin en la dimensió i el lideratge de l’àmbit metropolità on, a 

més, governen. Diu que sembla que no creguin en el projecte metropolità. 

Dit això, i de reiterar que comparteixen la idea que Barcelona ha de liderar el projecte 

metropolità, afirma que els preocupa quin serà el model que es pactarà amb els 
municipis. Insisteix que allò realment important és la manera com es farà això. 

Afegeix que en els aspectes clau de mobilitat o habitatge, consideren que les polítiques 

que impulsa aquest Govern municipal no tenen per què ser les més idònies per trobar 

solucions a escala metropolitana. Apunta, pel que fa a la mobilitat, que aquests dies 

s’han pogut adonar de quin és el model que es vol imposar a Barcelona, que entenen que 

no s’ha de traslladar a l’àmbit metropolità, i el fet que s’ha intentat aprofitar la crisi 

sanitària per continuar amb la guerra oberta contra el vehicle privat, cotxes i motos, 

sense conèixer encara els informes tècnics que ho avalen. 

Quant a l’habitatge, diu que fa temps que són conscients que la ciutat de Barcelona no 
podrà per ella mateixa donar la solució al problema, ja que no en té la capacitat ni 

tampoc sòl disponible; i remarca que la solució passa, necessàriament, per la construcció 

d’habitatge en tot l’àmbit metropolità. Puntualitza, però, que també en aquest àmbit 
consideren que el model d’aquest Govern de Barcelona no és el més adient per aportar 

solucions. Repeteix que no comparteixen, com han dit a bastament, la mesura de la 
reserva del 30% de les promocions i rehabilitacions d’habitatge per a protecció oficial, 

que no és gens positiva per al sector. 

Afegeix que aquest Ajuntament tampoc no és un exemple quant a la construcció 

d’habitatge; i recorda que el mandat passat va prometre vuit mil nous habitatges de 

lloguer social i només en va lliurar vuit-cents. 

Conclou, doncs, que consideren essencial el pacte metropolità en les polítiques 

públiques en els àmbits esmentats a fi d’enfortir la planificació estratègica i abordar els 
grans reptes de futur; cosa que no significa aplicar les polítiques de l’alcaldessa Colau a 

la resta de municipis metropolitans. 

Acaba suggerint a les formacions que estan obsedides amb el centralisme i la Meseta, 

que s’ho facin mirar, i que si realment creuen en l’àmbit metropolità han de tirar-lo 

endavant amb aquesta visió. 
 

La Sra. ALCALDESSA comparteix el torn d’intervenció del Govern, en aquest cas com 

a representant de l’AMB, que reprendrà la regidora Martín, atès que la proposició se 

centra molt en l’aspecte de l’habitatge. 

Avança que votaran a favor de la proposició perquè estan d’acord que cal aprofundir en 

el debat metropolità; i assegura que l’ha sorprès la posició contrària dels grups d’ERC i 

Junts per Catalunya perquè sap que estan a favor del fet metropolità. Puntualitza que els 
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punts inclosos en la proposició toquen aspectes amb els quals, en general, tots estan 
d’acord. 

Reconeix que és evident que han d’avançar quant al Govern metropolità i en la reflexió 
de l’estratègia metropolitana, que la ciutat real va molt més enllà del sistema de 

governança actual, que ha esdevingut obsolet, però que encara compleix una funció 
important de gestió de serveis públics bàsics com la mobilitat; o en estratègies per 

encarar l’emergència climàtica, i la ZBE és un gran exemple d’això; igualment, esmenta 
aspectes relacionats amb l’energia o la gestió d’espais verds. 

Reitera que està d’acord que cal fer un salt endavant, i en aquest sentit confirma que 

l’AMB està fent més política metropolitana de la que es pugi visibilitzar en els sistemes 

de governança; precisa, en aquest sentit, que tots els municipis fan política 

metropolitana, no només Barcelona, i entén que han de defugir l’arrogància barcelonina; 

i també en fan les empreses, les universitats i les entitats de tota mena. 

Assenyala, en aquest sentit, que el vicepresident de l’AMB, el Sr. Martí Grau, també 
membre d’aquest consistori, està impulsant un nou pla estratègic que es presentarà ben 

aviat. 

Confirma que estan fent política metropolitana i que s’han de basar, sobretot, en els 

reptes i els objectius concrets, més enllà de la retòrica; i diu que en aquest sentit li 

sembla molt pertinent la proposta de Barcelona pel Canvi posant èmfasi en les polítiques 

d’habitatge, ja que subscriuen plenament que és un dels principals reptes de la ciutat 

metropolitana, que entenen que ja ultrapassa l’àrea i s’hauria de parlar de regió 

metropolitana. 
 

La Sra. MARTÍN considera que és ben clar que les administracions han de treballar de 

manera cooperativa i compartir objectius, i en aquest sentit remarca que les polítiques 

d’habitatge són prioritàries, i no es pot esperar a reaccionar quan esclaten les situacions. 

Confirma, en aquesta línia, que han volgut prendre la iniciativa i la setmana passada van 

presentar la proposta de pacte d’Estat pel dret a l’habitatge, que pretén ser una estratègia 

de treball conjunta entre administracions i també amb el sector privat per abordar 

solucions de caràcter estructural i que els apropin a la garantia del dret a l’habitatge. 

Confirma que la resposta i les solucions a aquesta problemàtica han de ser d’abast 
metropolità, com ja és la gestió de l’aigua, del transport públic o dels residus; i destaca 

que, per això, des del mandat anterior estan posant les bases per impulsar-ho i han posat 

en marxa diferents instruments metropolitans que els han permès treballar en aquesta 
línia, entre els quals la creació d’un observatori metropolità de l’habitatge el 2017, i que 

suposa una eina d’abast supramunicipal composta per l’Ajuntament, la Diputació i 
l’AMB. Remarca que malgrat que pugui semblar un tema menor, aquest observatori és 

un element importantíssim i un precedent clau després de dècades d’opacitat, sense 
estudis en profunditat sobre l’habitatge. Constata que l’observatori permet donar suport a 

les polítiques públiques i suposa una eina de transparència en l’àmbit de l’habitatge. 

Igualment, afegeix que un segon instrument d’importància per a la política d’habitatge 

d’abast metropolità que impulsa aquest Ajuntament juntament amb l’AMB és Habitatge 

Metròpolis Barcelona, concebut com un operador metropolità d’habitatge, de 

col·laboració publicoprivada, inspirat en organismes europeus molt similars, i que té 

com a objectiu ampliar el parc de lloguer assequible a escala metropolitana. Fa avinent 

que la filosofia que hi ha darrere aquest operador és clara, i és que la generació 

d’habitatge de lloguer assequible ha de tenir un lideratge públic molt fort, però si volen 

fer un salt d’escala i aconseguir ampliar massivament el parc d’aquest tipus d’habitatge, 

el sector privat ha de ser copartícip en aquesta tasca. 
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Considera que el lideratge públic de l’Ajuntament a l’hora de generar habitatge públic és 

inqüestionable, i ara el repte és aconseguir el fet inèdit que el sector privat entri de ple en 

la generació d’habitatge de lloguer assequible i que no haurà de ser privatitzat, com ha 

estat passant històricament. 

Precisa, en aquest sentit, que estan acabant de tancar els plecs de licitació per poder 

portar-los properament al plenari i iniciar el procés d’adjudicació per construir i 
gestionar en un període de sis anys un parc de 4.500 habitatges de lloguer assequible en 

l’àmbit metropolità. 

Constata que aquest projecte planteja moltes dificultats fiscals, pressupostàries i 

administratives, però tanmateix assegura que treballen amb el convenciment que posen 

en marxa un projecte de futur, i que si es consolida esdevindrà una referència. 

Finalment, reconeix, com ha dit l’alcaldessa, que necessiten nous instruments de 

governança a l’AMB, però que mentre no en disposen han de treballar per intensificar la 

cooperació, en matèria d’habitatge, amb la resta de municipis. 
 

El Sr. VALLS agraeix al Govern, i als grups de Ciutadans i del PP el suport a la 

proposició, i destaca que el debat que suscita es dona en totes les grans metròpolis; així, 

ja el van tenir el gran Londres i Madrid, i el té París, i és normal que es tingui en una 

gran ciutat del sud d’Europa com Barcelona. 

Reconeix que en el debat han de participar-hi tots els grans municipis, la societat civil, el 
món econòmic, i tractar objectius concrets, i posteriorment haurà de passar per lleis 

estratègiques a escala estatal. 
Insisteix que els cal una gran metròpoli per encarar tots els reptes que tenen davant, 

sobretot el del canvi climàtic i de l’habitatge. 

Assegura al Sr. Maragall que ell no té cap obsessió, i entén que més aviat és ell qui la té; 

diu, en aquest sentit, que ell és europeu, francès, espanyol, català i barceloní i que 

s’estima molt Espanya; i que el seu pare li va ensenyar que Madrid i Barcelona sempre 

van juntes. 
 

La Sra. VILA fa notar que en les proposicions, a banda dels acords, també cal llegir els 

atesos, que en aquest cas estan impregnats per la idea que Barcelona és només si passa 

per Madrid. 

Entén que és prou evident que Junts per Catalunya creu en el projecte metropolità, i hi 

treballa cada dia per enfortir-lo, encara més sent al Govern metropolità. Precisa, però, 
que creuen en un projecte metropolità al servei de la ciutadania dels municipis que 

componen aquest àmbit, i no al servei d’un projecte de construcció nacional espanyol 

que defensa el Sr. Valls; i que amb el vot favorable avui de Barcelona en Comú, la Sra. 
Colau també demostra que és el seu. I confirma que és per aquest motiu que hi votaran 

en contra refermant-se en el projecte metropolità que defensen, en què Barcelona és 
capital del país al servei de la resta de municipis de Catalunya. 

 

La Sra. BARCELÓ posa de manifest que l’alcaldessa ha dit que no entenia el vot 

contrari d’ERC i de Junts per Catalunya, i creu que el que ha de fer és parlar amb els 

seus socis de Govern a l’AMB. Entén que això posa novament de manifest les 

contradiccions que hi ha en aquella administració i que redunden en una gestió ineficaç. 

Aprofita per demanar a l’alcaldessa que, com a presidenta de l’AMB, si realment li 

importen els municipis de l’àrea metropolitana adapti el pressupost vigent a la situació 

actual causada per la pandèmia, a la crisi econòmica i social que pateixen. Reclama que 

facin política útil, que moderin les taxes i no continuïn apujant els impostos; reitera que 

els veïns necessiten solucions i no obstacles i pressió fiscal per part de l’AMB. 
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El Sr. RAMÍREZ incideix en la dimensió i el lideratge metropolità, i que ben recentment 

han pogut copsar amb l’exemple de la zona sanitària. Considera, en aquest sentit, que 

han de treballar conjuntament perquè tots els municipis metropolitans disposin de 

lideratge i polítiques públiques comunes per encarar l’etapa postcovid. 
 

La Sra. ALCALDESSA reitera la seva perplexitat, atès que quan llegeix aquesta 

proposició, tot i que la presenti el Sr. Valls, amb el qual pot mantenir força 

discrepàncies, no hi veu que s’hi mencioni Madrid ni Espanya; altrament, fa notar que la 

regidora Vila ha esmentat Madrid i Espanya un gran nombre de vegades, i observa que 

tal vegada és ella qui està obsessionada amb això. 

Conclou que parlen de l’àrea metropolitana, que és estratègica i no pot esperar més, i 
entén que ho han de fer basant-se en reptes concrets. I afegeix que tant de bo que la 

Generalitat i l’Estat entenguin la importància i el caràcter estratègic de l’AMB, ja que 
fins ara ni una ni altra institució hi ha cregut prou i, per aquest motiu, van endarrerits en 

aspectes que podrien estar liderant des de fa temps. 
 

S’APROVA aquesta proposició/declaració de grup amb quinze vots en contra —emesos 

pels Srs. i les Sres. Maragall, Alamany, Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, 

Buhigas i Castellana, i també pels Srs. i les Sres. Artadi, Munté, Vila, Mascarell i Martí 

Galbis—, i vint-i-cinc vots a favor de la resta de membres del consistori. 
 

b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

c) Precs 
 

Del Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya: 

 

1. – (M1923/861) Que l’Institut Barcelona Esports (IBE) aboni la totalitat de l’import dels 

ajuts per a famílies amb infants i joves d’entre 6 i 17 anys per a la pràctica d’activitats 

esportives fora de l’horari lectiu, que estaven compromeses amb les famílies, els clubs i 

les entitats de la ciutat. I que es procedeixi a fer una reforma d’aquesta convocatòria 

d’ajuts, per tal d’evitar que la càrrega administrativa i financera recaigui sobre les 

entitats i els clubs esportius de Barcelona. 
 

La Sra. ALAMANY diu que si alguna cosa van aprendre de la crisi de fa una dècada és 

que no es poden permetre el luxe de caure en els mateixos errors, ni de carregar el pes de 

la crisi a les espatlles de la ciutadania. 

Recorda que fa uns dies alguns clubs de la ciutat van rebre de l’Institut Barcelona 
Esports (IBE) la informació que no s’abonarà el cent per cent de l’import de les beques 

per a l’activitat física i esportiva fora de l’horari escolar. 

Precisa que estan parlant de 12.622 beques atorgades a famílies amb rendes baixes, i a 

nens i nenes d’entre 6 i 17 anys. Constata que es tracta d’entitats i clubs esportius que 

funcionen de manera precària, assumint i avançant els costos de manera voluntària, i fan 

la majoria de tràmits i prenen riscos a fi que els infants i adolescents de la ciutat puguin 

fer activitats esportives. Subratlla que l’esport també forma part de la marca Barcelona, i 

és fonamental per a la cohesió social. 

Precisa que, en el millor dels casos, les entitats assumeixen la despesa de les activitats, a 

més de tots els tràmits de seguiment, control i justificació de les beques concedides. I 
afegeix que, atès que les resolucions de les concessions triguen a arribar, les entitats han 

d’acabar becant famílies a les quals els ha estat denegada l’ajuda. 
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Posa de manifest que en moments tan complicats com els actuals, aquest Ajuntament 

afegeix la denegació d’abonament del 25% dels imports previstos, un total de 750.000 

euros de menys retallats a la pràctica esportiva. 

Indica que presenten aquest prec perquè el Govern de la ciutat es planteja retallar uns 

ajuts a les famílies amb rendes baixes, i ho pretén fer carregant el pes de la retallada a les 
entitats esportives. Assegura que no poden fer altra cosa que exigir que l’IBE compleixi 

amb la totalitat dels ajuts compromesos per a la pràctica d’activitats esportives, i que 
reformi urgentment la convocatòria d’aquests ajuts per evitar la càrrega que assumeixen 

els clubs i les entitats; i perquè en moments com els actuals necessiten institucions que 

estiguin a l’altura i protegir la vida de la ciutadania. 

 

La Sra. ALCALDESSA coincideix plenament amb la importància de l’esport a 

Barcelona i de les beques esportives perquè pugui arribar aquesta pràctica a qui més ho 

necessita. 

Concreta que, respecte al mandat de l’alcalde Trias, d’ençà del 2015 s’ha multiplicat per 

quatre el nombre de beques, i per cinc el pressupost destinat a aquestes activitats 
esportives. Entén que això demostra la plena convicció del Govern en el foment de la 

pràctica esportiva i en el sistema de beques. 

Aprofita per posar en relleu que aquesta va ser la primera administració que, en decretar-

se l’estat d’alarma i d’aturar-se les activitats, va deixar de cobrar quotes, que ho va fer en 

escoles bressol, habitatge municipal i també en el cas dels equipaments esportius. Quant 

a les beques, admet que la situació d’excepció que viuen també té implicacions 

jurídiques, i provoca que si no es poden fer efectives la totalitat de les activitats previstes 

no es pot reemborsar la totalitat de les ajudes. Tanmateix, confirma que està previst fer 

efectiu el 75% de l’import de totes les ajudes atorgades corresponents al període de 

l’activitat realitzada. 

Assenyala que procedir a canviar o reformar la convocatòria de manera que la càrrega de 

la gestió no recaigui en les entitats homologades comportaria transferir directament els 
diners a cada família, cosa que implicaria una tasca administrativa de gestió de prop de 

tretze mil expedients de pagament amb totes les gestions complementàries. Altrament, 
entén que és lògic fer-ho amb els tres-cents expedients que corresponen a les tres-centes 

entitats que inclouen les famílies beneficiàries d’aquestes ajudes. 
Per tant, conclou que mantenen el 75% dels ajuts, i s’està procedint de la manera més àgil 

i menys nociva per a les famílies. 
 

La Sra. ALAMANY creu que és evident que tothom que coneix la pràctica esportiva sap 

que els costos no es compten per dies o mesos sinó que les entitats suporten costos 

anuals. En aquest sentit, recorda a l’alcaldessa que fa cinc anys que governen, i que la 

situació no els deu pas venir de nou. 

En conseqüència, interpreta que allò que els diuen és que retallaran el 25%, però 
escudant-se en tecnicismes i excuses, que ja no serveixen a la ciutadania. Insisteix que 

ara no és moment de més promeses incomplertes, que no n’hi ha prou amb bones 
intencions, i remarca que les persones demanen respostes efectives i que, en aquest cas, 

reconsiderin la retallada del 25%. 
 

La Sra. ALCALDESSA repeteix que no s’han fet retallades, i considera que és faltar 

molt a la veritat afirmar-ho, quan el curs 2014-2015 es van concedir 3.278 beques i el 

2018-2019 se n’han concedit 12.622; és a dir, s’ha passat d’un import de 584.000 euros a 

3 milions d’euros. I afegeix que de les 306 entitats homologades per al curs 2019-2020, 

han rebut ajuts 293 entitats, el 95,75%. I puntualitza que una altra cosa és que hi hagi 

una qüestió jurídica que implica que si una pràctica no es fa no pertoqui percebre l’ajut 

corresponent. 
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ES DONA PER TRACTAT. 

 

2. – (M1923/860) Que l’Ajuntament de Barcelona estableixi un nou mecanisme de suport 

municipal a totes les entitats que, en el marc de la Xarxa per l’Alimentació Sostenible, 

estan atenent veïns i veïnes de la ciutat que, arran de la pandèmia de la covid-19, s’estan 

veient afectades per la greu crisi alimentària que se n’ha derivat. 
 

La Sra. BENEDÍ posa en relleu que tots són ben conscients que la crisi sanitària ha 

derivat en una crisi social i econòmica que ha posat en joc el dret a l’alimentació d’una 

manera sense precedents a la ciutat. Reconeix que tot i que l’Ajuntament ha reaccionat 

obrint menjadors d’emergència, alguns ja estan tancant. Considera que per substituir-los, 

abans de tancar-los, han de donar alternatives, entre les quals una de positiva són les 

targetes moneder. 

Constata que els efectes d’aquesta crisi social i econòmica agreugen progressivament les 
condicions de vida de cada vegada més persones; i a les que ja abans de la crisi es 

trobaven en situació de vulnerabilitat, cal afegir-hi un elevat percentatge de nous perfils 
que estan patint els estralls de la crisi. 

Remarca que en aquest context, com a garant dels drets bàsics de la ciutadania que ha de 

ser l’Ajuntament, li és imprescindible cooperar amb les entitats socials que des de fa 

anys treballen en l’àmbit de l’alimentació comunitària i aprofitament dels aliments, 

destacant alhora la seva tasca. 

Indica que el projecte “Barcelona comparteix el menjar”, que aplega d’ençà del 2012 

l’esforç solidari de diferents actors de la ciutat aprofitant l’excedent alimentari d’hotels i 
d’empreses del sector, ha distribuït un milió de racions alimentàries cuinades i 

equilibrades. Fa avinent que arran del confinament a què ha obligat la covid-19, i al 
tancament de molts dels agents col·laboradors, les darreres setmanes aquesta xarxa ha 

patit una davallada d’estocs, i ha posat en marxa un mecanisme de cuines i serveis 
d’àpats socials per acostar-se a moltes persones que per diferents circumstàncies no 

poden cuinar. Afegeix que hi ha un mecanisme de xarxa de treball als barris, també amb 
les xarxes de suport mutu, que elabora àpats de catering social i distribueix els aliments 

cuinats per mitjà de la xarxa d’entitats socials, per a les quals demanen avui el suport al 

Govern municipal a fi de fer xarxa comunitària entre entitats, i Administració, perquè en 
el cas de persones que no poden cuinar es garanteixi el dret a l’alimentació. 

Puntualitza que cal encarar l’emergència social sense perdre de vista els futurs reptes 

socials, i d’empoderament de la ciutadania, perquè no quedi enrere, i fer-ho amb una 

visió transformadora i estructural. Reitera que cal garantir drets bàsics, entre els quals 

l’alimentació. 
 

La Sra. TARAFA anticipa que no acceptaran el prec. Indica que aquest assumpte ja s’ha 

tractat en les dues darreres comissions, on han compartit també les tasques que duen a 

terme amb l’oposició, amb la qual es reuneixen amb regularitat, i han explicat que estan 

treballant en la línia de millorar i reforçar aquest treball conjunt amb les xarxes de la 

ciutat. En aquest sentit, avança que la propera setmana i la següent aniran perfilant 

algunes de les línies de treball que ja han anat lligant i coordinant amb aquestes entitats. 

Admet que durant la crisi sanitària, i també social i econòmica que ja tenen al damunt, 

el dret a l’alimentació ha estat una de les principals demandes, si no la primera, 

juntament amb l’acompanyament al pagament del lloguer o l’habitatge. Destaca que 

aquest Ajuntament va respondre des del primer moment, treballant-hi amb molta 

intensitat. Així, comenta que no només han fet ampliacions horàries de menjador, sinó 

també molta altra feina en aquesta línia, tant pròpiament municipal com juntament amb 

un gran nombre d’entitats, a les quals aprofita per agrair-los la col·laboració, i que ha 
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permès augmentar un 192% l’oferta de distribució alimentària —11.695 àpats al dia, 

20.000 cistelles Covid—. Afegeix que també han col·laborat amb el Banc d’Aliments, 

que ha vist incrementat en més d’un 40% el volum de distribució d’aliments, amb 

iniciatives i xarxes de mercats, i la xarxa de ciutats agroalimentàries. 

Conclou, doncs, que han estat molt nombroses les iniciatives, i confirma que s’ha fet 
molta feina des d’aquest Ajuntament, en molts casos amb l’acompanyament d’entitats, 

moltes de les quals històriques, i xarxes veïnals. 

Comenta, també, que ja fa molts dies que estan treballant per fer front al curt termini, 

amb una diagnosi conjunta amb aquestes entitats de les noves necessitats per poder 

establir mecanismes més fluids de finançament i altres aspectes amb les entitats i xarxes. 

I afegeix que, fins ara, el model ha estat el repartiment d’aliments, però a mitjà termini el 

model hauria de ser la garantia de les rendes. 
 

ES DONA PER TRACTAT. 

 

Del Grup Municipal de Junts per Catalunya: 

 

3. – (M1923/864) Que l’Ajuntament de Barcelona posi a disposició dels CAP de la ciutat que 

no puguin adequar les seves instal·lacions actuals als nous requeriments tècnics fruit de 

la pandèmia de la covid-19, espais alternatius que assegurin de manera transitòria i fins a 

una solució definitiva les bones condicions de treball del personal sanitari, la seguretat 

de les persones usuàries i el bon funcionament dels mateixos espais. 
 

La Sra. VILA diu que la crisi sanitària ha causat estralls en la salut de les persones i, 

també, ha posat a prova el sistema sanitari i, de manifest, l’alt nivell de professionalitat i 

de compromís del personal sanitari. Per tant, considera que ara més que mai cal que les 

administracions públiques posin la mirada en el sistema de salut pública i els seus 

professionals, i que més enllà de les propostes i bones intencions es mostrin fets concrets 

que en facilitin i millorin les condicions laborals i la feina. 

Indica que la Sra. Artadi ha visitat el CAP Gòtic, i coneixen bé la situació del CAP Sant 
Joan, motiu pel qual presenten aquest prec i es fan seves les reivindicacions dels 

professionals que hi treballen. Precisa que es tracta de dos CAP inclosos en el conveni, 

pendents d’inversions i millores, i amb aquest prec demanen que, en el marc del 
Consorci Sanitari de Barcelona, aquest Ajuntament prioritzi i emprengui accions. 

Assenyala que calen dos nivells d’accions, d’una banda, a curt termini posar solucions 

perquè no hagin de tancar aquests equipaments sanitaris; i, d’altra banda, a mitjà termini 

trobar-los una ubicació definitiva. 
 

La Sra. TARAFA avança l’acceptació del prec perquè ja s’hi està treballant. Comenta 

que fa uns dies van rebre aquestes demandes directament dels CAP, adreçades a Salut i a 

Urbanisme; i tot just les van rebre van convocar una reunió amb el Consorci Sanitari i 

les direccions del CAP per començar a treballar de manera activa en els dos nivells que 

apuntava la regidora; d’una banda, en una solució transitòria per encarar la problemàtica 

del CAP Gòtic i del CAP Fort Pienc; i en unes solucions més definitives de cerca 

d’espais per a aquests equipaments. 

Indica que en les solucions temporals ja s’hi està treballant i l’opció serà la col·locació 
d’uns mòduls provisionals, i juntament amb el CatSalut, el Consorci Sanitari i el 

Districte estan valorant quina és la millor ubicació, tot i ser conscients que aquesta no és 
la millor de les opcions, que ha de ser la definitiva. 

Considera que com a Ajuntament no només han demostrat durant tota la crisi de la 

covid-19 un bon acompanyament perquè no es col·lapsés el sistema sanitari, 
especialment amb la instal·lació de pavellons de salut, i les residències de quarantenes 
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que han oxigenat l’atenció primària. 

Precisa que ja tenien creada una comissió mixta en què abordaven amb la Generalitat 

l’aspecte dels espais i de les necessitats del sistema sanitari, i ho continuaran fent com 

abans de la crisi de la covid-19. Concreta que aquest Ajuntament treballa en la cerca 

d’espais a la ciutat, i emplacen la Generalitat a actuar com més aviat millor. 
 

La Sra. VILA celebra l’acceptació del prec, i entenen que s’actuarà amb diligència i amb 

solucions tangibles i immediates perquè no s’hagin de tancar aquests CAP, i demana 

novament que no s’eternitzi la tasca de trobar-los unes ubicacions definitives, que és la 

manera de consolidar serveis i donar tranquil·litat als professionals que hi treballen i als 

usuaris. 
 

La Sra. TARAFA replica que en cap cas s’adormiran, i puntualitza que ara esperen que 

els CAP i la Generalitat els facin arribar els plans funcionals; per tant, afirma que estan 

amatents i que treballen coordinadament. 
 

S’ACCEPTA amb el nou redactat següent: 

 

Que l’Ajuntament de Barcelona faciliti espais alternatius on ubicar instal·lacions de 

manera transitòria i urgent als CAP de la ciutat que no puguin adequar les seves 

instal·lacions actuals als nous requeriments tècnics fruit de la pandèmia de la covid-19. 

Treballar, en el marc del Consorci Sanitari, per a una ubicació definitiva que pugui 

garantir les bones condicions de treball del personal sanitari, la seguretat de les persones 

usuàries i el bon funcionament d’aquests. 
 

4. – (M1923/865) Que l’Ajuntament de Barcelona limiti els recursos destinats a campanyes 

de publicitat i comunicació, a informar correctament la ciutadania sobre els drets i 

deures que van lligats a cadascuna de les fases de desconfinament; divulgar els serveis 

socials disponibles per a persones vulnerables; i promoure la recuperació econòmica del 

teixit productiu de la ciutat, tot evitant despeses en actes i campanyes purament 

propagandístiques de maquillatge de l’obra del Govern municipal i observant les bones 

pràctiques en la contractació d’aquestes campanyes. 
 

La Sra. ARTADI recorda que justament avui fa onze setmanes que van tancar les escoles 

i que es va demanar a la població que es confinés a casa seva. Reconeix que en aquestes 

setmanes han après molt sobre la covid-19, tot i la informació canviant que també ha 

generat confusió, cosa que entén que és comprensible ateses les circumstàncies. 

Creu, per tant, que en una situació com aquesta una de les principals preocupacions de 

l’Ajuntament hauria de ser fer campanyes informatives i ajudar a vehicular informació 
certa a la ciutadania; i que la darrera de les seves preocupacions hauria de ser fer 

campanyes d’autopromoció, o com li diu el mateix Govern, “coses boniques” per a la 
ciutadania. 
Indica que el prec que formulen és molt senzill de respondre, i vist el debat suscitat abans 

entén que el seu grup comparteix amb la resta de grups de l’oposició la reclamació al 

Govern que abandoni l’autopromoció i la frivolitat i que dediqui recursos de comunicació, 

que hi són i són molt necessaris, a fer campanyes útils. 

 

La Sra. ALCALDESSA diu que no ha acabat d’entendre el prec de la manera com l’ha 

formulat la regidora; assenyala que si es refereix a com han utilitzat els diners de 

comunicació, destaca que quan van arribar al Govern de la ciutat el 2015 es van trobar 

una despesa publicitària de setze milions d’euros, que l’alcalde Trias va gastar durant el 

darrer any del mandat, i es van proposar fermament reduir aquesta despesa, i van fixar 
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un màxim de deu milions anualment. Confirma que aquests cinc anys han mantingut 

aquest sostre, que suposa un 0,3% del pressupost anual. 

Quant a la despesa publicitària que s’ha fet arran de l’emergència de la covid-19 per 
informar la ciutadania sobre salut, serveis essencials i telèfons d’interès, confirma que 

també està inclosa en aquests deu milions d’euros anuals. 
 

La Sra. ARTADI replica que no ha parlat de xifres, sinó des d’un punt de vista 

qualitatiu; és a dir, demanen que els diners no es dediquin a concerts, o a proclamar que 

Barcelona té molt poder, que ja ho saben tots; que no es dediquin els diners a fer 

banderoles amb el missatge ocult, “ens ensorrem”, depenent d’en quin sentit es llegeixin. 

Demanen, altrament, que els diners es dediquin a resoldre els dubtes de la ciutadania, 

que els té, sobre matèria sanitària, ajuts municipals, que es publiciti la cartera de serveis, 

una campanya de comerç, o per explicar que Barcelona és una ciutat segura per als 

visitants que venen de prop i de lluny. 

Consideren que hi ha molta feina per fer, i puntualitza que demanen que els diners de 
comunicació es destinin a coses útils. 

 

La Sra. ALCALDESSA creu que poden estar d’acord, atès que tot el que s’ha fet en 

comunicació aquests mesos ha prioritzat els interessos i les necessitats de la ciutadania, 

amb informació de serveis que, remarca, s’ha de fer amb campanyes comunicatives, tal 

com la Generalitat fa la de “7,5 milions de futurs”, o “Jo actuo”, en aquest Ajuntament 

s’ha fet “Barcelona des de casa”, que té diferents fases, i que en la desescalada i la 

reactivació engega la campanya “Barcelona té molt poder”, amb un anunci en què es veu 

com s’aixequen novament les persianes, i, per tant, clarament vinculat a la reactivació 

del comerç, o “Barcelona no s’atura” que també té diferents fases per acompanyar la 

reactivació econòmica. 
Discrepa amb la Sra. Artadi que això sigui propaganda, i entén que clarament té una 
finalitat vinculada a una de les màximes preocupacions de la ciutadania ara mateix, que és 
la reactivació econòmica de la ciutat al més aviat possible. 

Observa que propaganda poden ser moltes coses, i comenta que ahir mateix es va trobar 
en un diari tota una pàgina sencera, pagada amb diners públics, de la Generalitat, amb la 

imatge de diferents consellers. Creu que hi ha qui sí que ho pot considerar propaganda, i 

remarca que totes les campanyes que fa aquest Ajuntament, amb un límit pressupostari, 
responen a les principals preocupacions de la ciutadania: els serveis essencials bàsics 

durant l’emergència sanitària, la informació de confinament i les recomanacions, i ara la 
reactivació econòmica, seguint sempre els protocols que marquen les autoritats 

sanitàries. 

 

ES DONA PER TRACTAT. 

 

Del Grup Municipal de Ciutadans: 

 

5. – (M1923/850) Que el Govern municipal traslladi al Govern d’Espanya la necessitat de 

modificar la Llei de racionalització de l’Administració per tal que l’Ajuntament de 

Barcelona pugui contractar més personal per a la cobertura de serveis essencials. 
 

El Sr. SIERRA posa de manifest que durant la crisi sociosanitària han constatat 

dificultats quant als serveis que pot oferir aquest Ajuntament, com ara el desbordament 

dels serveis socials, i per atendre’ls també s’ha recorregut a persones voluntàries, que 

van acabar la seva tasca la setmana passada, i precisa que per cada voluntari els consta 

que s’han contractat ara dues persones. 

Igualment, assenyala que han tingut una minva d’efectius de Guàrdia Urbana, ja que hi 
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ha hagut fins a set-cents agents confinats d’una plantilla de tres mil, més d’un 20%. 

Assenyala que aquest prec va en la direcció que, aprofitant les bones relacions del 

Govern municipal amb el Govern d’Espanya, el de Barcelona faci gestions per modificar 

la LRSAL a fi que, transitòriament, es pugui contractar personal essencial en aquest 

Ajuntament per pal·liar els efectes de la covid-19 en els serveis municipals. 
 

La Sra. ALCALDESSA diu que estan d’acord amb aquest prec, ja que l’aprovació 

d’aquesta llei impulsada pel PP va significar un atac frontal al municipalisme i a 

l’autonomia local, no només pel que afecta la contractació de personal, sinó perquè ataca 

directament competències municipals. 

En aquest sentit, destaca el compromís de Barcelona amb el municipalisme i amb 
l’autonomia local, l’existència de la Carta municipal, i afirma que estan completament 

d’acord amb el fet que cal modificar una llei que ataca i limita la capacitat dels 
ajuntaments a donar el millor servei a la seva ciutadania. Confirma que tenen capacitat 

econòmica per fer-ho i, a canvi, tenen imposat un límit que no té cap justificació, i com 
molt bé es diu en el prec necessiten contractar més personal, sobretot per als serveis 

essencials i per als serveis públics en general. 
 

El Sr. SIERRA celebra l’acceptació del prec, i diu que confien que es faci efectiu, i que 

serveixi perquè aquesta modificació es dugui a terme de manera transitòria tot i la 

relació de l’alcaldessa i el vicepresident del Govern central. Justifica aquesta 

temporalitat perquè, tot i que estan a favor de l’autonomia municipal, no poden posar en 

risc les gestions de màniga ampla i que han tingut conseqüències nefastes quant a 

l’endeutament de determinats municipis. 
 

La Sra. ALCALDESSA confirma que tant en aquesta qüestió com en moltes altres és 

alcaldessa de la ciutat per sobre de qualsevol partit polític que governi aquí o en un altre 

lloc. Entén que això ho han demostrat aquests dies alcaldes de tots els colors polítics 

reclamant el mateix, ja sigui per mitjà de les entitats municipalistes a Catalunya, o de la 

FEMP a Espanya; i tots exigeixen que es permeti als ajuntaments utilitzar els seus 

estalvis i que s’acabi la mal anomenada Llei d’estabilitat pressupostària que ataca 

l’autonomia local i el municipalisme. 

Remarca, per tant, que es tracta d’un consens polític, i recorda que recentment va parlar 
amb el president Sánchez situant aquesta qüestió com una prioritat. Entén, doncs, que 

han demostrat a bastament que per a aquest Ajuntament és un motiu principal que no 
deixaran de reivindicar fins a aconseguir-ho. 

Apunta, finalment, que està gratament sorpresa que Ciutadans es preocupi pel 

municipalisme, cosa que fins ara no s’havia manifestat, i que mostri interès per la 

descentralització. En aquest sentit, diu que és una mica xocant el discurs sobre la 

necessitat de contractació de personal per reportar serveis públics, quan Ciutadans, en 

general, vol treure impostos i reduir serveis públics. Això no obstant, diu que celebraria 

que estiguin revisant alguns dels seus criteris i puguin tenir més coincidències. Constata 

que, fins ara, la formació ha tingut un discurs plenament neoliberal amb què pretenien 

liquidar impostos, cosa que implica eliminar serveis públics. 
 

ES DONA PER TRACTAT. 

 

6. – (M1923/849) Que el Govern municipal procedeixi a la revisió dels imports i dels criteris 

de la tarifació social de les escoles bressol per al curs 2020-2021 que, en el dia d’avui, 

continuen sent els mateixos del curs 2017-2018, i que han perjudicat moltes famílies, 

sobretot els autònoms. Que aquesta revisió es faci de manera urgent, ja que cal ser 

conscients de la difícil situació econòmica que moltes famílies estan patint arran de la 
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pandèmia. 
 

La Sra. BARCELÓ creu que és evident que el Govern de la ciutat hauria de garantir la 

igualtat d’oportunitats des de la infantesa, tot i que fa justament el contrari, ja que 

continua aplicant la tarifació social instaurada el curs 2017-2018 a les escoles bressol 

públiques, que va perjudicar molt la classe mitjana de la ciutat, així com també moltes 

famílies en què el pare o la mare són autònoms. 

Posa de manifest que fa cinc anys el preu màxim de les escoles bressol era de 289 euros, 
i amb l’arribada al Govern de la ciutat de Barcelona en Comú arriba a 395 euros; i si 

abans la quota mínima era de zero euros, ara és de 50 euros. I constata que el pitjor és 
que no rectifiquen la tarifació social de les escoles bressol, que perjudica bàsicament la 

classe mitjana. 

Remarca que l’oposició fa tres anys que demana que es rectifiqui aquesta tarifació social; 

i posa en relleu que ara més que mai hi ha moltes famílies que estan perjudicades 

econòmicament per la pandèmia, motiu pel qual formulen aquest prec, que no és nou, 

amb què demanen que es revisi el preu i els criteris de les escoles bressol públiques per 

al curs 2020-2021. 
 

El Sr. SUBIRATS diu que l’escola bressol és el paradigma de la política redistributiva 

en aquesta ciutat. Assenyala que hi ha molts estudis al respecte, entre els quals el del 

catedràtic de Sociologia Esping-Andersen, que diu que els impactes educatius es 

concentren essencialment en els infants de famílies de nivell econòmic i educatiu baix i 

en les d’origen migrant. 

Remarca que la tarifació social ha permès reduir les barreres d’accés a les escoles bressol 
a les famílies amb renda molt baixa, i que són les que més necessiten el recurs. Precisa 

que d’ençà que es va introduir la reforma, que estan disposats a continuar aplicant, ha 
millorat molt la possibilitat d’accés a les escoles, i els darrers anys s’ha incrementat el 

nombre d’infants pertanyents a famílies amb rendes inferiors a la de suficiència. 

Admet que hi pot haver algun cas de famílies que puguin sortir perjudicades amb la 

tarifació social, que són les que estan en règim d’autònoms perquè les seves rendes són 

més volàtils. Tanmateix, destaca que la tarifació social ha suposat que un nombre més 

elevat de famílies amb menys ingressos puguin accedir a les escoles bressol; i constata 

que tan sols s’ha produït un increment de preu molt petit en el tram de les rendes més 

altes. 
Per tot plegat, confirma que no accepten el prec. 

 

La Sra. BARCELÓ lamenta que no acceptin el prec per les famílies que continuaran 

estant afectades per decisions errònies. 
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Fa notar que el regidor ha parlat de dades, i li retreu que, ja que les té, no les hagi 

presentat als grups municipals; i assenyala que ahir mateix el Govern va presentar una 

esmena al prec amb què pretenien avaluar la tarifació social. 

Considera que allò que els queda clar és que les de Barcelona són les escoles bressol 

públiques més cares de tot Espanya; i els acusa de voler perjudicar els autònoms i la 
classe mitjana prenent aquesta mena de decisions. 

Insisteix que el seu grup demana dades, transparència i que no es decideixin 

unilateralment assumptes tan importants com el preu de les escoles bressol, atès que 

fent-ho així penalitzen moltes famílies. 

Reitera que tenen al damunt una crisi econòmica, i demana que adaptin els preus de les 
escoles bressol a les circumstàncies actuals. I suggereix al Sr. Subirats que segueixin 

l’exemple de l’Ajuntament de Madrid, on governa Ciudadanos, on les escoles bressol 

públiques són gratuïtes. 
 

El Sr. SUBIRATS puntualitza que el Govern va proposar la transacció del prec no pas 

per no difondre les dades, que les tenen, sinó en el sentit d’encarregar una valoració 

externa dels darrers quatre cursos en què s’ha aplicat la tarifació social, i sobre la base 

dels resultats, i atenent la novetat que la Generalitat ha començat a tornar a invertir en 

les escoles bressol —que no feia d’ençà del 2012—, avaluar quines millores es podrien 

incorporar per al curs 2021-2022, sempre amb la voluntat de reforçar l’equitat. 

Confirma que, legítimament, el grup de Ciutadans va declinar l’oferta de transacció, que 
pretenia posar damunt la taula i a disposició de tots els grups les vies a partir de les 

quals, comptant amb el finançament recuperat de la Generalitat, poder millorar les 
formes de tarifació social, que continuen convençuts —i les dades ho demostren— que 

beneficien l’equitat del sistema i afavoreixen que les famílies amb rendes més baixes 
tinguin més accés que abans a les escoles bressol. 

 

NO S’ACCEPTA. 

 

Del Grup Municipal del Partit Popular: 

 

7. – (M1923/859) Que el Govern municipal requereixi el Govern de la Generalitat a mantenir 

els concerts educatius dels centres de la ciutat de Barcelona inclosos els de l’escola 

diferenciada. 
 

El Sr. RAMÍREZ comenta que aquesta setmana la Conselleria d’Educació de la 

Generalitat ha denegat la renovació del concert educatiu a onze escoles de Catalunya que 

diferencien per sexe, entre les quals l’escola Canigó. Indica que el Govern de la 

Generalitat argumenta que les escoles afectades no compleixen amb el principi de 

coeducació mitjançant l’escolarització mixta, però assenyala que el motiu real de fons de 

la retirada del concert educatiu a escoles diferenciades rau exclusivament en motivacions 

polítiques. 

Diu que el principi de coeducació al·ludit i contingut en la llei d’educació està vigent des 

de fa anys, durant els quals s’han mantingut i renovat els concerts amb aquestes escoles. 
Afirma que resulta evident que la decisió de la Generalitat de no renovar els concerts 

significa una clara discriminació per al sector i per a les famílies, i es fa sense cap canvi 
legal respecte a cursos anteriors que empari la decisió. 

Recorda que fa uns mesos el Govern va publicar dos projectes de decret en l’àmbit 

educatiu en els quals s’atacava el sector de l’educació concertada; i ara, amb aquesta 

resolució del 22 de maig, novament ataca un sector de la societat impedint la llibertat de 

les famílies a escollir lliurement i en igualtat de condicions el tipus d’educació que volen 

per als seus fills. 
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Afirma que dificultar l’accés a l’educació diferenciada és discriminar aquest model 

educatiu, que és d’èxit, i retirar el concert a col·legis que segreguen per sexe és impedir 

als pares triar lliurement el model educatiu que volen per als seus fills. 

En conseqüència, formulen aquest prec per demanar al Govern municipal que requereixi 
la Generalitat a garantir la no-discriminació dels centres educatius que ofereixen 

educació diferenciada a Barcelona. 
 

El Sr. SUBIRATS avança que no accepten el prec perquè no estan d’acord a demanar a 

la Generalitat que mantingui els concerts educatius dels centres de Barcelona a què s’ha 

referit el regidor Ramírez i que anomena escola diferenciada, i que de fet és una escola 

segregada per sexes. 

Assegura que entenen els motius pels quals el Departament d’Educació justifica aquesta 

revocació, i és que aquests centres no compleixen el principi de coeducació mitjançant 

l’escolarització mixta, que ha de ser objecte d’atenció preferent segons la LEG. 

Això no obstant, i atesa la situació excepcional causada per la pandèmia, indica que la 

Generalitat ha concedit un any de pròrroga a aquestes onze escoles per evitar un greu 

perjudici a les famílies arran de la manca de concert el curs vinent. 

Precisa que en el redactat es recorda que el 3 de març passat es va requerir aquestes onze 

escoles a aportar el projecte educatiu dels centres, i que al·leguessin les raons 
pedagògiques en què fonamenten l’elecció del model d’educació diferenciada per sexes; 

i segons diu la resolució de la Generalitat, atès que no s’ha pogut acreditar aquest 
compliment, i perquè que s’entén que és un impediment a la igualtat, s’ha acordat no 

aprovar la renovació del concert. 
 

El Sr. RAMÍREZ lamenta que no s’accepti el prec, ja que el dret a demanar el 

manteniment del concert educatiu emana de la llibertat d’elecció inclòs en la 

Constitució, en la llei orgànica d’educació i en tot l’ordenament jurídic, així com en 

diferents resolucions del TC. Per tant, remarca que és obligació de les administracions 

competents, també d’aquest Ajuntament, promoure la pluralitat de models educatius, 

sempre que siguin legítims i d’acord amb la legalitat, i assegura que els concerts ho són. 

Insisteix que malgrat que hi hagi persones a qui no agrada l’escola diferenciada, és un 

dret reconegut; i recorda al Govern que ha de governar per a tots els barcelonins i 

garantir els seus drets, també el de llibertat d’elecció de centre i de model educatiu. 
Valora que la no acceptació del prec lesiona els drets reconeguts per l’ordenament jurídic i 
per diferents sentències del TC. 

 

El Sr. SUBIRATS diu que respecta, però no comparteix, aquesta llibertat de centres 

privats per oferir educació segregada per sexes, i el dret de les famílies a triar. 

Puntualitza, però, que no és això el que discuteixen, sinó si aquesta oferta ha d’estar 

finançada amb fons públics. 

Reitera que el Sr. Ramírez parla d’escola diferenciada, i no gosa dir-ne segmentada; i 

confirma que el concepte d’equitat que té aquest Govern no confon equitat amb 

homogeneïtat, i parteix de la hipòtesi de reconèixer la diversitat. Precisa, però, que la 
diversitat no implica buscar una fórmula d’escola que diferenciï per sexes, per colors o 

nivell d’intel·ligència. 
Considera que el regidor confon dos elements com equitat i diversitat. En conseqüència, 

creu que el problema no és estar a favor de l’equitat, sinó en contra de la segregació. 
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I aprofita per recomanar-li un estudi de la revista Science, titulat “La pseudociència de 

l’escolarització per sexes”, en què s’explica que no hi ha cap evidència empírica que 

justifiqui separar els estudiants per sexes a fi de millorar l’èxit educatiu; ni tampoc cap 

evidència neurocientífica que els nens i les nenes aprenguin de manera diferent. 
Entén, per tant, que darrere d’aquesta voluntat de segregació hi ha altres raons que no es 
justifiquen des del punt de vista pedagògic. 

 

NO S’ACCEPTA. 

 

El Sr. MARTÍ GALBIS demana intervenir per aclarir si s’ha acceptat el prec número 4, 

presentat pel seu grup. I la Sra. ALCALDESSA puntualitza que no hi ha obligació 

d’expressar si un prec s’accepta o no. En el cas concret del prec de Junts per Catalunya 

indica que ha fet un posicionament sobre el fet que la formulació del prec no li semblava 

clara. 
 

Del Grup Municipal de Barcelona pel Canvi: 

 

8. – (M1923/856) Que l’alcaldessa demani al Govern espanyol un missatge clar de suport i 

confiança cap al turisme internacional i particularment l’europeu, que precisi al més 

aviat possible els detalls de l’anunci fet pel president del Govern el 23 de maig i que 

promogui i defensi fermament en el si de la Unió Europea un pla de turisme coordinat i 

coherent entre els països membres que inclogui ajuts i doni seguretat als ciutadans i als 

operadors turístics. I que busqui l’acord de les principals ciutats turístiques d’Espanya 

per desplegar-lo. 
 

El Sr. VALLS destaca el pes que té el turisme en l’economia de la ciutat, i el fet que 

suposa projecció internacional, prestigi i marca Barcelona, i que ara és un dels sectors 

més directament afectats per la crisi arran de la covid-19. Concreta que això es tradueix 

en zero pernoctacions, zero ingressos en tres mesos i no gaire bones perspectives per als 

mesos vinents. 

Precisa que el sector estima que fins al 2022 no es recuperarà el nivell d’abans de la 

crisi, tot i que la ciutat ja ha viscut moments difícils amb anterioritat. Constata que si no 
s’ajuda aquest sector turístic amb fermesa, tots partiran molt amb l’atur i les tensions 

socials que comporta. 

Indica que en la sessió d’Economia i Hisenda del 20 de maig, a proposta del seu grup es 

va aprovar instar el Govern municipal a proposar a Turisme de Barcelona l’elaboració 

d’un pla urgent de comunicació i promoció de la ciutat per atreure turisme de la resta de 

l’Estat. 

Posa de manifest que els titubejos del Govern municipal, la imposició de quarantena als 

turistes, la resposta d’altres governs europeus, i ara l’anunci d’obertura al turisme l’1 de 
juliol, s’han de contrarestar amb una estratègia consistent de promoció del turisme a la 

ciutat, i que passa perquè el Govern central demani a la CE una estratègia conjunta i 
coordinada de tots els països europeus per a aquest estiu, consensuant i comunicant-los 

mesures d’higiene i seguretat a turistes i operadors. Afegeix que també passa per 

potenciar al màxim el turisme nacional i europeu; i per demanar al Govern central que 
detalli al més aviat possible l’anunci de l’obertura al turisme internacional l’1 de juliol, i 

demanen al Govern municipal que lideri la proposta. 

Insisteix que han de donar confiança i seguretat als turistes i als operadors. 
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La Sra. ALCALDESSA està d’acord que el turisme representa una part molt important 

de l’economia de la ciutat, i que ara és una de les activitats més afectades per la 

pandèmia, i que tindrà més dificultats per a la recuperació. 

Per tant, assegura que, com a Ajuntament, entenen que han d’unir tots els esforços 

possibles i estrènyer la col·laboració entre totes les administracions, i també la 
col·laboració publicoprivada i comunitària per recuperar al més aviat possible l’activitat 

turística a Barcelona, avançant cap a una reactivació econòmica i sostenible del sector, 
reforçant la idea de seguretat sanitària que requereix l’actual situació de pandèmia. 

Precisa que no només es volen centrar en l’atracció de visitants sinó també de talent, 

d’inversions de qualitat, i acabar de revisar un model turístic que tenia límits abans 

d’aquesta pandèmia. Diu en aquesta línia que tots coincidien en el fet que calia revisar el 

model cap a un que fugís de la saturació, de la massificació i que fos sostenible en el 

temps, i que també es responsabilitzés de l’empremta ecològica que deixa aquesta 

activitat arreu del planeta. 

Diu que són conscients dels reptes que hauran d’afrontar, també en la gestió 

promocional del turisme amb objectius de sostenibilitat i corresponsabilitat que la ciutat 
assumeix. 

Indica que tot això ho encapçalen la Primera Tinència d’Alcaldia, la Regidoria de 

Turisme, i ho han de fer treballant estretament i en col·laboració amb la Generalitat i 

amb el Ministeri d’Indústria, Comerç i Turisme, tal com li consta que s’està fent, i també 

a escala europea. Entén, en aquest sentit, que fora bo que Europa fos més forta com a 

projecte polític en general, tant pel que fa als drets humans, participació política en la 

lluita contra el canvi climàtic, i també en polítiques per fer front a la pandèmia i de 

reactivació econòmica de sectors estratègics, com és el cas del turisme. 
 

El Sr. VALLS entén que una cosa és el llarg termini, i la discussió sobre el model de 

turisme de la ciutat, i una altra és a curt termini la urgència quant a què passarà aquest 

estiu. 
 

La Sra. ALCALDESSA considera que cal abordar els dos aspectes; d’una banda, la 

reactivació econòmica, la generació de llocs de treball, però que siguin de qualitat, i que 

l’activitat sigui sostenible al llarg del temps. Constata que una cosa no es contradiu amb 

l’altra, sinó que necessiten que vagin més juntes que mai. 
 

ES DONA PER TRACTAT. 
 

d) Preguntes 
 

Del Grup Municipal del Partit Popular: 

 

1. – (M1923/855) Quin és el posicionament de l’alcaldessa davant la situació d’aglomeració 

a les platges de la ciutat de Barcelona els darrers dies? 

 

El Sr. BOU comenta que fa dies van començar a veure aglomeracions a les platges de 

Barcelona, després que en iniciar-se la fase de desescalada se’n va permetre l’accés en 

els horaris corresponents, i normes d’ús. Igualment, posa en relleu que es va permetre 

anar a prendre el sol, i posteriorment el Govern municipal va rectificar, i ho va prohibir 

fins al canvi de fase. 

Constata que és necessària la prudència i la corresponsabilitat ciutadana, i aprofita per 
fer una crida a la ciutadania que prengui consciència per fer un ús responsable de les 

platges. Tanmateix, confirma que les imatges es repeteixen, amb algunes mesures quant 

a l’accés i la vigilància. Diu, en aquest sentit, que entenen que es continuaran prenent 
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mesures en aquesta fase i en la següent, tot i que són molt importants les mesures que es 
prenguin de cara a l’estiu. 

Per aquest motiu, pregunta a l’alcaldessa quin és el posicionament d’aquest Ajuntament 
davant de les aglomeracions a les platges de Barcelona que s’han produït darrerament. 

 

La Sra. ALCALDESSA subscriu els missatges de prudència i de responsabilitat, i 

considera que tots són conscients que les més bàsiques són mantenir la distància física, 

l’ús de la mascareta sempre que no es pugui mantenir aquesta distància i evitar les 

aglomeracions, que són les que regeixen totes les fases de desconfinament; i confirma 

que la ciutadania de Barcelona les està seguint, en general, de forma massiva i exemplar. 

Assenyala que porten mesos molt difícils de confinament a les cases, i han pogut 

constatar que majoritàriament els barcelonins i les barcelonines han fet un gran esforç, 

també quant a l’accés a les platges, que són un dels llocs més desitjats per passejar ara 

que ja fa bo. 

Precisa que han trigat a obrir les platges, i que Barcelona ha estat de les últimes ciutats a 

fer-ho i sempre amb un missatge de prudència, que només s’hi podia passejar i no 
banyar-se. Reconeix que sempre hi ha qui no ho respecta, però la Guàrdia Urbana ha 

estat actuant, i quan ha advertit que no es podia fer, la gent ha obeït. 

Considera, per tant, que poden parlar de civisme en general i de responsabilitat per part 

de la ciutadania. Precisa que el 23 i el 24 de maig les platges estaven obertes de sis del 

matí a vuit del vespre, i es van fer càlculs estimatius del nombre de persones que hi 

havia en diferents franges horàries, i en cap moment no es van saturar, tenint en compte 

el distanciament físic requerit. Concreta que a les nou del matí del dia 24 és quan es va 

comptabilitzar més afluència de gent, un total de 1.600 persones. 

Reconeix que molt puntualment s’ha pogut produir una certa aglomeració, però insisteix 

que la Guàrdia Urbana ha demanat a la gent que es dispersés i mantingués les distàncies 
i la gran majoria de persones han seguit les seves indicacions. 

 

El Sr. BOU agraeix la resposta de l’alcaldessa, i diu que confia que s’apliqui bé. Això no 

obstant, assenyala que allò que els preocupa és com es farà l’accés a les platges durant 

l’estiu, i que és molt important informar-ne el sector de l’hostaleria i la restauració a fi 

que vagi aplicant i mentalitzant-se de com haurà de procedir, en benefici de la ciutadania 

i, òbviament, del sector. 
 

La Sra. ALCALDESSA afirma que volen facilitar la feina de l’hostaleria i la restauració, 

i justament per això avui han aprovat per unanimitat mesures extraordinàries per facilitar 

la seva tasca, i també perquè la ciutadania pugui gaudir de les platges de la ciutat, cosa 

que està prevista, si tot va bé, a partir del 8 de juny quan Barcelona entrarà en la fase 2 

de desconfinament. Confirma, en aquest sentit, que estan treballant activament per 

establir algun tipus de control d’accés que permeti regular si es produís algun moment de 

massificació. 

Recomana, però, no llançar missatges d’alarma, com és el cas d’alguna cadena de 
televisió que ha ofert imatges de les platges de Barcelona gairebé desertes, afirmant que 

hi havia multitud de persones. 
Considera que és evident que la ciutadania demostra responsabilitat i que poden confiar 

que això es palesarà en l’accés a les platges. 
 

Del Grup Municipal de Barcelona pel Canvi: 

 

2. – (M1923/857) Per què el Consorci d’Educació de Barcelona, en compliment de les 

competències i funcions relacionades amb l’aplicació de la normativa de matriculació de 

l’alumnat, permet que s’estiguin produint irregularitats en el tràmit de preinscripció i 
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matriculació que afavoreixen l’assignació d’ofici de les places. I per què no està fent 

arribar les sol·licituds als centres educatius que han estat triats en primera opció per les 

famílies. 
 

La Sra. PARERA formula una pregunta sobre el motiu pel qual s’està permetent que es 

produeixin irregularitats en el tràmit de preinscripció i matriculació a favor de 

l’assignació de places d’ofici, i per quin motiu no s’està fent arribar la matriculació als 

centres educatius triats per primera opció per les famílies. 
 

El Sr. SUBIRATS indica que des del Consorci d’Educació de Barcelona encara no s’ha 

fet cap assignació de places d’ofici, i confirma que com cada any aquestes assignacions 

es realitzen al final del procés, tenint en compte les places vacants i les preferències de 

les famílies. 
En conseqüència, diu que no acaben d’entendre de quines irregularitats parla la regidora 
Parera, i demana que ho aclareixi. 

 

La Sra. PARERA precisa que en els impresos oficials del Departament per als cursos de 

P3 i de 1r d’ESO, que són els que tenen format d’ofici, consta prefixada l’opció 

d’assignació d’ofici de plaça, sense que es pugui modificar, de manera que les famílies 

no poden decidir. Quant a les preinscripcions presencials, quan l’escola fa el tràmit en el 

mòdul de preinscripció del Departament, en el cas de P3 tampoc no deixa triar; i afegeix 

que s’està trametent una còpia a totes les famílies en què se’ls diu que han optat per 

assignació d’ofici, cosa que no té per què ser certa. 

Demana, igualment, per quin motiu no s’està comunicant, i ni les oficines municipals 

d’escolarització o altres organismes com el mateix Consorci d’Educació no estan fent 

arribar els centres escollits com a primera opció per les famílies, a la qual cosa estan 
obligats. 

Considera que tot plegat ha estat un despropòsit, al qual se suma, a mitja preinscripció, 

un canvi en els concerts; a més que la preinscripció s’ha fet tard i malament. I diu que el 

que s’està fent amb les escoles els hauria d’avergonyir a tots, a l’Ajuntament, al 

Consorci, a la Generalitat i al Govern central. Retreu la desinformació a les famílies, i el 

fet que se’ls estan conculcant uns drets. 

Precisa que no és només el seu grup qui denuncia això, sinó que també ho fan moltes 
associacions de mares i pares, i les mateixes escoles que estan detectant aquestes 

irregularitats. I diu que si no els volen respondre, almenys que la pregunta serveixi 
d’advertiment; i que l’Ajuntament faci valer que forma part del Consorci d’Educació per 

fer respectar la llei. 
 

El Sr. SUBIRATS assegura que té tota la intenció de respondre a la Sra. Parera, i 

remarca que tan sols s’ha limitat a preguntar quines eren les irregularitats a què es 

referia. 

Dit això, posa en relleu que, atesa la situació d’excepcionalitat arran de la covid-19, el 
Consorci va crear vuit oficines temporals de suport a la preinscripció, a banda de la via 

telemàtica. I puntualitza que des del començament fins al final són les famílies les que 

han de decidir acceptar o rebutjar la proposta que els fa l’administració educativa i, per 
tant, mantenen la mateixa llibertat d’elecció de centre que qualsevol altra persona. 
Concreta que s’està duent a terme un procés amb l’objectiu de treballar amb lògiques de 

distribució equilibrada, basant-se essencialment en criteris de proximitat. 

Indica que les oficines tenien com a missió orientar les famílies que ho demanessin 

prioritàriament, sobretot les que tinguessin una situació de vulnerabilitat. I confirma que 

el mateix dia en què s’atenia la família es realitzava la preinscripció telemàtica, i els 

responsables de l’oficina enviaven un correu electrònic al centre educatiu escollit per la 
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família en primera opció, adjuntant tota la documentació. Assegura que no té notícia de 

cap irregularitat en aquest procés. 

I precisa que les famílies amb més vulnerabilitat tenen una assignació reforçada, mentre 
que en la resta de casos, els centres educatius, a partir de la primera assignació, treballen 

amb l’alumnat assignat i van donant les respostes individualment. 

Reconeix que, tot i que s’està fent el període de preinscripció en les mateixes dates que 

altres anys, és obvi que la situació en què es troben condiciona l’obertura dels centres, 

que preveuen per al 8 de juny en el cas de les escoles bressol. 

Insisteix que la situació és excepcional, i que s’ha fet la inscripció telemàticament per 

mitjà de les vuit oficines municipals d’ajuda i en les millors condicions possibles, i ara 
cal veure si les famílies accepten les preassignacions. 

 

e) Seguiment de proposicions/declaracions de grup 
 

Del Grup Municipal de Junts per Catalunya: 

 

1. – (M1923/867) Que el Govern municipal informi sobre l’estat d’execució del prec 

acceptat en el Plenari del 20 de desembre del 2019 amb el contingut següent: Sol·licitem 

que es realitzi una campanya al llarg de l’any 2020 per informar de tot el catàleg 

d’activitats existents per a la gent gran, per tal que les coneguin i puguin accedir-hi, així 

com informar dels serveis a la seva disposició, tant municipals com realitzats en 

col·laboració amb el tercer sector social. Que aquesta campanya permeti informar de la 

manera més directa possible a les persones interessades per oferir-los propostes 

concretes a les seves necessitats. La campanya haurà d’incloure material informatiu i per 

tant, revisar i si cal reeditar material informatiu dels recursos que tenen al seu abast. 

Aquest material haurà d’incloure un telèfon gratuït de contacte al qual es puguin adreçar 

i s’haurà de poder trobar a: - Expositors específics a les OAC, centres de salut i mercats 

municipals. - Comerços de barri, com ara farmàcies, botigues d’alimentació, etcètera, en 

col·laboració amb el sector comercial i el Col·legi de Farmacèutics. 
 

La Sra. MUNTÉ recorda que el desembre passat el seu grup va presentar un prec en 

referència a les persones més grans de 65 anys que viuen soles a Barcelona, i que 

representen el 22% de la població, aproximadament noranta mil persones, amb diferents 

graus de dependència, entre les quals n’hi ha de totalment autònomes i altres que són 

usuàries de sistemes com la teleassistència o l’atenció domiciliària. 

Precisa que amb el prec demanaven que es posés en marxa una campanya informativa 

sobre tots els serveis que aquestes persones tenen al seu abast, tant dels que presta 
directament l’Ajuntament com dels que es donen en col·laboració amb el tercer sector 

social. Precisa que l’objectiu era que la campanya arribés a totes les llars amb persones 
de més de 65 anys que viuen soles, i el Govern municipal els va dir que era complex i 

car fer-ho així, i van convenir que la campanya inclouria el material informatiu de tots 
els recursos disponibles i que es repartiria als comerços dels barris i en els expositors de 

les OAC, CAP i mercats municipals. 

Puntualitza que l’objectiu era posar de manifest que la solitud no volguda i l’aïllament 

social són factors importants pel que fa a la salut física i psicològica de les persones; i 

que encara ho són més ara en l’actual situació de confinament, sobretot perquè moltes 

d’aquestes persones no tenen accés als dispositius electrònics i, per tant, menys contacte 

amb l’exterior i les dificultats que això comporta. 
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Considera, per tant, que la campanya que van proposar era molt necessària aleshores, i 

amb el confinament encara molt més. Per tant, pregunten què s’ha fet d’ençà del 

desembre en aquest sentit, especialment en els casos de les persones no usuàries de la 

teleassistència i que tampoc no reben atenció domiciliària, dos serveis que sempre 

destaquen que són molt bons i molt ben valorats per la ciutadania. I afegeix la qüestió 

sobre la manera com es pensa abordar amb la nova situació la solitud de les persones 

grans. 
 

El Sr. ESCUDÉ indica que han readaptat a les circumstàncies d’excepcionalitat el prec 

esmentat, i que continuaran fent-ho adaptant-ho a la nova normalitat. 

Indica que es va reforçar el servei de teleassistència i s’ha posat en marxa una campanya 

específica per proporcionar informació bàsica a les persones usuàries; igualment, 

assenyala que es va adaptar el programa Vincles al nombre d’usuaris, creant canals 

específics en l’àmbit de la salut, seguretat i suport emocional. Afegeix que programes 

fins llavors existents, com “Baixem al carrer”, van deixar de tenir sentit i es van 

reconvertir en un seguit de trucades d’acompanyament a les persones grans soles; 

igualment, comenta que s’ha adaptat el programa Radars a la nova situació, amb 

campanyes per detectar casos de risc, i s’han activat noves estratègies. Precisa, també, 

que disposen d’un número de telèfon específic i directe per informar si es detecten 

situacions d’alerta. Indica que els equips d’atenció de recursos per a la gent gran també 

s’han reforçat incrementant el nombre de professionals i processos ad hoc per garantir 

que es pot arribar a les necessitats d’aquestes persones grans de risc, i s’ha fet un 

seguiment i acompanyament específic als habitatges amb serveis per a gent gran 

garantint serveis bàsics i informació. 
Apunta, igualment, que des dels districtes s’han activat equipaments de promoció de les 
persones i els casals de gent gran a fi de trucar a les persones usuàries i fer-los un 
seguiment; s’han repartit vint mil lots alimentaris adreçats a persones més grans de 70 
anys i persones amb malalties cròniques, i els lots contenien informació com la que 
apuntava la regidora Munté. 
Afegeix que s’ha fet seguiment personalitzat de l’experiència “Viure i conviure”, i des 

del departament de promoció de les persones grans s’han fet més de tres-centes trucades 
personalitzades a persones grans que viuen soles. 
Coincideix que la informació és un element clau en aquests moments i fases de 

desconfinament, i s’ha prioritzat mantenir les persones grans especialment informades. 
 

La Sra. MUNTÉ observa que allò que els preocupava en el moment que van formular el 

prec i el que ara els preocupa són aquelles persones grans que viuen soles i, per dir-ho 

d’alguna manera, no estan monitorades des de cap servei municipal, de manera que 

demanen campanyes informatives i, sobretot, de seguiment que es portessin a terme amb 

tot el reforç necessari. 
 

El Sr. ESCUDÉ diu que ha intentat ser precís a fi de destacar tot allò que ha fet aquest 

Ajuntament, atès que entenen que la gent gran és un col·lectiu especialment important i 

que requereix cura de manera prioritària. 
 

E) Mocions 
 

1. – El Plenari del Consell Municipal de la ciutat de Barcelona manifesta: Primer.- Refusar la 

decisió de la companyia, que afecta 3.000 llocs de treball directes i uns 20.000 

d’indirectes. Segon.- Expressar el nostre suport i solidaritat a les treballadores i els 

treballadors de Nissan que estan en situació de vaga indefinida, en les seves 

reivindicacions i demandes, tal com l’Ajuntament havia expressat en la declaració 
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institucional aprovada al Plenari del 28 de febrer de 2020 i també en la declaració 

institucional aprovada a la Comissió d’Economia i Hisenda del 20 de maig de 2020. 

Tercer.- El sector de l’automoció és clau per a l’estratègia industrial de futur de 

Catalunya i de l’àrea metropolitana de Barcelona, i la continuïtat de Nissan a Barcelona 

és possible mitjançant el pla de viabilitat presentat fa mesos a la presidència de Nissan, 

elaborat conjuntament pel Ministeri d’Indústria i la Generalitat, i que té el suport de 

l’Ajuntament de Barcelona i el Consorci de la Zona Franca. Quart.- Recordar que el pla 

de viabilitat preveu la possibilitat d’invertir recursos econòmics públics per garantir el 

futur de les diverses plantes industrials de Nissan a Espanya, vinculada a l’impuls del 

vehicle elèctric, entre altres mesures. Per tant, la decisió anunciada per part de l’empresa 

resulta menys rendible que assumir el cost del tancament, que podria superar els 1.000 

milions d’euros. Cinquè.- El tancament de les plantes de Nissan a Catalunya comporta 

un abandonament d’Espanya i de la Unió Europea, i la renúncia a un mercat estratègic en 

l’àmbit global, amb més de 500 milions d’habitants. Sisè.- L’àrea metropolitana de 

Barcelona té totes les condicions des del punt de vista econòmic, industrial, digital i 

tecnològic, així com una important tradició d’un segle en la fabricació automobilística, 

per poder ser un espai adequat per a la producció de vehicle elèctric, atenent les noves 

demandes del mercat en matèria de sostenibilitat i competitivitat. Setè.- Exigir que 

s’esgotin totes les vies possibles per reconduir la situació i manifestar que la 

col·laboració institucional entre totes les administracions és la via per trobar una sortida 

que permeti garantir i preservar el futur de les plantes de Nissan, així com per situar 

Barcelona com a referent mundial en matèria de mobilitat sostenible. Vuitè.- Exigir a 

Nissan ser part activa en la cerca d’alternatives per mantenir l’ocupació, atès que s’ha 

beneficiat àmpliament dels actius tangibles i intangibles de Barcelona i Catalunya, com 

ara el talent, personal qualificat, centres de recerca i tecnològics suficients per bastir 

iniciatives industrials altament competitives i que disposa de la base industrial i 

tecnològica més adequada per a la definició i el desplegament de la política industrial 

activa que necessitem en la situació post-covid-19. Novè.- Traslladar el contingut de la 

present declaració institucional d’urgència al comitè d’empresa de Nissan, a la 

Generalitat de Catalunya, al Govern d’Espanya i a Nissan Motor Company Limited. 

(S’ha tractat a l’inici de la sessió) 

 

S’APROVA per unanimitat la moció precedent, la urgència de la qual també ha estat 

apreciada per unanimitat. 

 

2. – PRENDRE CONEIXEMENT de la renúncia al càrrec de regidora d’aquest Ajuntament 

presentada per la Ima. Sra. Margarita Marí-Klose, i trametre certificació del present 

acord a la Junta Electoral Central a l’efecte d’atribució de la vacant esmentada al 

candidat que correspongui de la llista electoral del Partit dels Socialistes de Catalunya. 
 

La Sra. MARÍ KLOSE s’adreça als membres del Plenari del Consell Municipal, i diu, 

d’entrada, que per a ella ha estat un honor i un orgull poder representar els veïns i les 

veïnes de Barcelona en aquest consistori, i per això agraeix especialment la confiança 

que va dipositar en ella el president del grup municipal, Jaume Collboni, i el seu partit. 

Assegura que ha viscut molt bons moments en el desenvolupament del seu càrrec, en 
molts dels quals sent testimoni del compromís de la ciutadania per millorar Barcelona, i 

treballant amb les entitats, organitzacions, associacions i veïns i veïnes que configuren el 
teixit social de la ciutat per fer-ho possible. 
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Destaca que aquests ciutadans i ciutadanes estan en disposició de donar-ho tot, sense 

escatimar hores, per una associació de veïns, per a activitats educatives i de lleure, 

associacions de festa als barri, una ONG, clubs esportius, grups de teatre, societats amb 

finalitats culturals o filantròpiques que confegeixen un teixit, sovint inabastable, de grups 

de persones mogudes sempre per un legítim afany de servei a la societat. 

Manifesta que, en aquest sentit, agraeix enormement el suport, la implicació i el rigor 

amb què treballen els equips humans d’aquest Ajuntament i, especialment, els de les 
àrees de responsabilitat en què ha desenvolupat el seu càrrec, tant a la Casa Gran com al 

Districte de Nou Barris. 

Dona les gràcies als i a les gerents, a la Secretaria General, a directors i directores, 

personal tècnic i administratiu, al personal de suport, caps de gabinet i assessors del grup 

municipal, consellers i conselleres de Districte, i a totes les persones que amb el seu 

esforç, treball i compromís fan de Barcelona una ciutat referent en el desenvolupament 

de programes, iniciatives i serveis a la ciutadania, atenent des de les necessitats més 

bàsiques fins a les més complexes. 

També expressa el seu agraïment als regidors i les regidores de l’equip de govern, i dels 

grups de l’oposició; i reconeix que el nivell de la política local, més directa, genera unes 

complicitats i una qualitat en el debat i el diàleg que s’han de traslladar als altres nivells 
de la política, que ara són més necessàries que mai. 

Reconeix que el treball és ingent, i sempre exigent, en aquest període de transició en què 

els barcelonins surten del confinament, i es troben amb una societat i una ciutat 

diferents, en què s’ha modificat la manera de relacionar-se, de treballar i de consumir. 

Per tant, constata que caldrà repensar com proporcionar qualitat de vida a la ciutadania 

en aquest nou estat de coses. 

Assenyala que les inquietuds que la van portar a fer el pas al món de la política es 
mantenen, la lluita contra les desigualtats, però, malauradament, la seva salut no 

l’acompanya. I afegeix que la preocupació per la desigualtat, la pobresa, especialment la 
infantil, s’accentua pels efectes de la pandèmia; i destaca que només l’agència política 

pot marcar la diferència, i en part ja ho està fent, portant al centre del debat l’agenda 
redistributiva. Recorda, en aquest sentit, que avui s’aprovarà al Consell de Ministres 

l’ingrés mínim vital, que a escala local exigirà un especial esforç en la distribució de les 
inversions i la progressió dels serveis en l’àmbit territorial. 

Finalment, desitja als companys i a les companyes del Plenari molta sort i encerts, que 

seran els de la ciutadania; i els agraeix els missatges de suport que li han fet arribar i 

confia que es continuaran retrobant. 
 

La intervenció de la Sra. Marí Klose acaba amb els aplaudiments dels membres del 

Plenari del Consell Municipal. 

 

La Sra. SENDRA envia una abraçada molt forta a la regidora, i lamenta que fa molts 

mesos que no s’han vist, la darrera vegada per Nadal. 

Diu que havia preparat un petit text per llegir-lo aquí, però que prefereix deixar-lo de 

banda, i només dir que ha estat un plaer actuar al costat de Margarita Marí Klose a Nou 

Barris, amb el seu tarannà dialogant, buscant sempre acords i col·laboració. 

Admet que va arribar a Nou Barris amb una certa preocupació perquè entenia que era un 

districte complicat quant als seus problemes, temia les situacions que es poguessin 

produir en les audiències públiques, a les juntes, als consells de districte, i assegura que 
haver-ho pogut fer juntament amb la regidora Marí ha estat un plaer i un honor. 

Li expressa els millors desitjos i que trobi altres activitats que li permetin treballar per la 

infància, que tingui molta sort i espera retrobar-la ben aviat i poder-la abraçar. 
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La Sra. TARAFA agraeix a la regidora la seva actitud sempre proactiva en l’Àrea de 

Drets Socials, i que han pogut viure molt de prop formant part del seu equip. També li 

dona les gràcies per tots els seus coneixements quant a la pobresa infantil i altres 

aspectes d’infància, i també de solitud, i que han pogut incorporar a l’Àrea. 

Assegura que desitja de tot cor que el camí que ara enceta vagi cap a on ella vol, que 

sigui molt feliç i que es trobi molt bé. 
 

El Sr. COLLBONI agraeix a Margarita Marí Klose el pas que va fer en accedir a formar 

part d’aquest consistori; assenyala, com ella mateixa ha explicat, que la seva passió 

sempre ha estat i és lluitar contra les desigualtats; destaca la seva faceta com a autora en 

matèria de desigualtats urbanes, especialment en pobresa infantil; com a professora de la 

UB, allà on torna, i la seva llarga trajectòria en universitats internacionals a Alemanya i 

EUA. Igualment, es refereix als seus neguits, compartits aquests dies quan parlaven, pel 

que fa a la ciutat i les conseqüències de la pandèmia que augmentaran o cronificaran les 

desigualtats. Constata que han vist emergir amb molta força fenòmens com la solitud no 

volguda en molts barris, la situació de la joventut, que pagarà les conseqüències de la 

precarització del mercat de treball després de la pandèmia. 
Comenta que aquests han estat temes de conversa amb la regidora ara, i abans que ho fos; 
i aprofita per reiterar-li l’agraïment per la feina feta des d’aquest Ajuntament. I afegeix 
que està convençut que aquesta institució perd un gran valor, però que la ciutat el 
conserva, perquè continuarà fent la seva feina de recerca des de la universitat i els 
continuarà ajudant a assumir els reptes col·lectius. 

Informa que el lloc de la regidora l’ocuparà Joan Ramon Riera, actual cap de gabinet del 

tinent d’alcaldia Albert Batlle, una persona també coneixedora de la ciutat, editor valent 
dels que encara queden a Barcelona; i diu que està convençut que seguirà l’exemple i les 

idees marcades per Marga Marí Klose durant aquest any al servei de la ciutat. 
 

El Sr. MARTÍ GALBIS expressa en nom del grup de Junts per Catalunya el 

reconeixement a la regidora, i ell personalment com a regidor adscrit a Nou Barris, per 

tota la feina que ha fet. Reconeix que un any és poc temps per fer un balanç, passa molt 

de pressa, i no estan en condicions de fer balanç d’una feina tot just encetada, però 

afirma que sí que estan en condicions d’agrair-li el seu tarannà de proximitat, de diàleg, 

entesa i d’aproximació a altres visions polítiques, i aquesta humanitat que ha demostrat 

que és el més important. 
Destaca la defensa que ha fet dels interessos de Nou Barris, on molta gent pateix, i 
la seva feina com a regidora d’Infància, Joventut i Gent Gran. 

Li demana que es cuidi molt i expressa el desig de continuar-se veient allà on sigui d’ara 

endavant, i també molta sort i encerts en els seus nous destins, i li recorda que són aquí 

per al que li calgui. Finalment, dona la benvinguda al nou regidor Riera, que estan segurs 

que també farà molt bona feina. 
 

El Sr. SIERRA trasllada a la regidora en nom del seu grup tot l’ànim i suport, i li desitja 

una prompta recuperació, el millor per a la seva salut i per a la nova etapa professional 

que inicia. 

Se suma al que han dit els qui l’han precedit, que ha estat un honor tenir-la de companya 
de consistori, a Nou Barris, i esmenta també la col·laboració de les cases regionals, a les 

quals en el poc temps que ha estat en aquest Ajuntament també els ha deixat, li consta, 
un molt bon record. 
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El Sr. BOU comenta que ell també ha estat regidor adscrit a Nou Barris, per voluntat 

pròpia i perquè hi va ser trenta-cinc anys i coneix bé el districte. Assenyala que amb la 

regidora s’han trobat tres vegades, una per telèfon, però pot garantir que, deixant de 

banda les idees polítiques, va conèixer una persona sobretot altruista, amb plena voluntat 

de servei. Destaca la seva lluita per la infància, per la joventut, la gent gran i que ha 

demostrat àmpliament que és una bona persona per damunt de tot. Remarca que això és 

l’essencial que li queda de la regidora. 

Expressa el desig de recuperació i que ben aviat estigui bé, i li envia una abraçada molt 

forta del seu grup. 
 

La Sra. PARERA destaca que ha conegut la regidora aquesta legislatura, un petit marge 

de temps però que ha suposat un autèntic plaer poder-hi tractar. Reconeix que la política 

de vegades és difícil i complicada, però les relacions personals li confereixen una cara 

amable, i Margarita Marí Klose és una d’aquestes cares amables que han trobat en 

aquest Ajuntament, sempre amb un somriure i predisposada a atendre les peticions, les 

trucades i a respondre les preguntes que li hagin pogut fer. 

Remarca que la salut és prioritària, i li desitja de tot cor que superi els seu problemes de 

salut i que es trobi bé ben aviat; també molta sort i encerts en la seva vida professional. I 
diu que confia que tornin a coincidir més endavant. 

 

La Sra. ALCALDESSA s’afegeix als agraïments expressats, i remarca que malgrat que 

només han treballat conjuntament un any en el Govern de la ciutat, ha constatat que és 

una persona seriosa en la seva feina; i, a més de destacar la seva actitud, que han 

destacat els seus companys i companyes de consistori, amable i humana, que és un valor 

substancial en política, vol destacar el seu sentit de la responsabilitat, i el fet que no 

ocupava el càrrec per casualitat sinó perquè creu en el que fa. Entén que el seu sentit de 

la responsabilitat li ha causat en alguns moments patiments, perquè la vida política, i 

especialment la municipal, és molt intensa. 

Per tant, també li agraeix molt aquest sentit de la responsabilitat i la convicció amb què 
ha treballat per la ciutat. I diu que està convençuda que es trobaran fora d’aquesta casa 

aviat, a la ciutat que estimen tots els membres d’aquesta cambra, i s’hi trobaran lluitant 
contra les desigualtats, lluitant pels drets de la infància, perquè hi continuarà col·laborant 

d’una manera o altra. 
 

La Sra. MARÍ KLOSE agraeix totes les mostres de suport expressades. 

 

S’APROVA per unanimitat la moció en debat, la urgència de la qual va ser apreciada a la 

Junta de Portaveus. 

 

F) Declaracions institucionals 

 

1. - El Plenari del Consell Municipal acorda: PRIMER.- Reconèixer el rol del món local i de 

les grans ciutats, com a primera línia de resposta en la mitigació de la crisi sanitària, 

econòmica i social que s’ha derivat de la covid-19, i per això demanem la derogació de 

la Llei de racionalització i sostenibilitat de l’Administració local. SEGON.- Instar el 

Govern de l’Estat a permetre que els ajuntaments disposin de recursos i suficient 

capacitat de gestió per fer front a aquesta crisi:- Es permeti aprofitar la totalitat de la 

capacitat pressupostària, dotant-se dels recursos derivats dels romanents acumulats de 

tresoreria dels exercicis econòmics anteriors i els que la solvència financera de 

l’Ajuntament pugui obtenir, per tal de fer front de manera immediata als efectes de la 

covid-19. - Eliminar la regla de despesa i els límits del dèficit i l’endeutament. - 



 

Avançar les entregues a compte a les entitats locals de la participació en els tributs de 

l’Estat (PIE). TERCER.- Que els grans ajuntaments tinguin accés als fons europeus 

extraordinaris per a la mitigació de la crisi, i a la vegada demanar al Govern de l’Estat un 

fons per a grans ciutats per fer front als serveis públics prestats per l’Ajuntament durant 

la crisi de la covid-19; així com reclamar a la Generalitat que posi a disposició de 

I’Ajuntament de Barcelona aquella part que li correspongui del finançament rebut en 

forma de fons estatals per fer front als serveis públics prestats per I’Ajuntament durant la 

crisi de la covid-19, així com aquella part dels fons FEDER que l’Ajuntament de 

Barcelona tingui capacitat de justificar abans de la finalització del termini amb el que 

disposa el conveni bilateral entre l’Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de 

Catalunya i les modificacions d’aquest conveni que eventualment es puguin acordar 

entre les dues administracions per fer front a les conseqüències de la pandèmia. 

QUART.- Que l’Estat permeti als ajuntaments avalar línies de crèdit per ajudar persones 

autònomes i petites i mitjanes empreses. CINQUÈ.- Que s’habilitin fons estatals en els 

quals les ciutats puguin participar per finançar els dèficits que s’estan generant en el 

transport municipal, augmentar la prestació de serveis socials i participar en el 

desenvolupament de les polítiques d’ocupació. 
 

La Sra. GUILARTE diu que suposa que fins que no s’hagi signat la declaració 

institucional disposen d’un torn de paraula d’un minut. 
 

La Sra. ALCALDESSA aclareix, arran d’aquesta petició, que el funcionament és que 

quan un grup no signa una declaració institucional té dret a intervenir un minut després 

que ha estat llegida. 
 

La Sra. GUILARTE, fent ús d’aquest mecanisme, confirma que el seu grup està a favor 

de modificar alguns punts de la LRSAL amb un criteri que permeti reforçar el 

municipalisme, però en cap cas estan a favor de la seva derogació, entenent que ofereix 

un marc necessari per a l’estabilitat financera i la sostenibilitat dels comptes municipals. 

Diu que els sembla greu que el grup del PSC s’hagi negat a signar la declaració 

institucional presentada pel grup de Ciutadans, amb què demanen que el Govern 

municipal exigeixi al Govern d’Espanya que permeti als ajuntaments utilitzar el 

superàvit per destinar-lo en la seva totalitat a ajudar les famílies, les pimes i els 

autònoms per les conseqüències d’aquesta crisi. Observa que aquesta negativa els fa 

creure que els dos grups de govern tenen pensat permetre que el Govern PSOE-Podemos 

intervingui i es quedi amb aquest romanent; o el que és el mateix, que el compromís del 

PSC amb els barcelonins val per quan toca reclamar als altres, però que quan els toca 

fer-ho a ells, els interessos dels barcelonins sempre els posen darrere dels del seu partit. 

Per tant, assenyala que aquests són els arguments que justifiquen que no hagin signat 

aquesta declaració institucional. 
 

S’APROVA aquesta declaració institucional, que ha estat llegida pel Sr. Collboni, amb 

el posicionament favorable dels grups municipals d’ERC, Barcelona en Comú, PSC i 

Junts per Catalunya. 
 

2. - Atesa la sentència del Tribunal Europeu de Drets Humans (TEDH) que condemna 

l’Estat francès per la violació dels drets fonamentals de diverses persones d’ètnia gitana 

en el desallotjament d’un campament dut a terme al nord de París l’abril del 2013, els 

grups municipals que signen aquesta declaració institucional volen manifestar: 

PRIMER.- Que l’Ajuntament de Barcelona condemna els fets que van donar lloc a 

l’esmentada sentència del Tribunal Europeu de Drets Humans i que són un exemple del 

pitjor nacionalisme excloent. SEGON.- Reivindicar Barcelona com una ciutat oberta a 

totes les persones, sense importar la seva ètnia, llengua, religió, gènere o orientació 

sexual. TERCER.- Que lluny de marginar els col·lectius minoritaris, Barcelona ha de ser 

ciutat refugi i ciutat referent pel que fa al reconeixement i la defensa de drets individuals 

i col·lectius. En aquest sentit, l’Ajuntament de Barcelona es compromet a fer tot el que 



 

estigui al seu abast per garantir aquest reconeixement i per repudiar qualsevol acció en 

contra i aquells que les promoguin. QUART.- Ratifiquem el compromís de tots els 

càrrecs electes amb el codi ètic de l’Ajuntament de Barcelona, que es regeix per 

principis ètics com el respecte als drets humans, la igualtat de tracte entre persones i 

l’exemplaritat que tot càrrec públic ha de tenir per garantir el prestigi, la dignitat i la 

imatge d’aquesta institució. 
 

La Sra. ALAMANY, després de llegir la declaració institucional, afirma que la 

Barcelona oberta i plural reprova el Sr. Valls, i li pregunta què pensa fer, si expressarà 

una excusa pública i dimitirà. 
 

La Sra. ALCALDESSA recorda a la regidora que en les declaracions institucionals es 

llegeixen els acords, i que en aquest cas ha fet una referència que no està escrita en el 

text. 
 

El Sr. COLLBONI també confirma que la intervenció de la regidora Alamany no consta 

en el text de la declaració, i diu que aquest no és ni el lloc ni la manera per a la 

reprovació que acaba de fer. 
Confirma, doncs, que el seu grup no subscriu la intervenció que ha fet la portaveu del 
grup d’ERC després de llegir la declaració. 

 

El Sr. BOU, després de preguntar si pot intervenir com a no signant de la declaració, 

assegura que no sap ben bé què busca el grup d’ERC amb aquesta darrera intervenció. 

Quant al text de la declaració, afirma que el seu grup està d’acord amb moltes de les 

coses que diu, però justifica que no l’han signat perquè, de cap manera, admeten la 

menció d’algú que va ser ministre a França. 

Remarca que són a l’Ajuntament de Barcelona, i que el Sr. Valls atorga prestigi a la 

institució, i diu que tant de bo que hi hagués més persones com ell. Admet que pot 
agradar la seva ideologia o no, però el seu concepte de municipalisme i de nació a 

França i a Espanya val arreu i per a tothom, i és un concepte de fer camí i d’unitat. 

Insisteix que no pot entendre que surti aquí que va ser ministre responsable d’unes 

expulsions. Assegura que considera lamentable barrejar tot això en aquesta declaració, 

motiu pel qual, tot i estar d’acord pràcticament amb la totalitat del text, avança que el seu 

grup no hi donarà suport. 
 

Seguidament, atès que s’ha obert torn d’intervenció, parla el Sr. SIERRA, que confirma 

que el seu grup no signa aquesta declaració institucional perquè considera que fa una 

utilització partidista d’un instrument que ha de representar tot el consistori. 

Destaca que totes les declaracions que avui es presentaven tenen a veure amb els efectes 
devastadors de la pandèmia, i només la que els ocupa no hi té res a veure. Retreu al grup 

d’ERC una utilització mal intencionada del poble gitano, al qual el seu grup ha defensat i 
ha donat suport d’ençà que van entrar al consistori, i gosa dir que ha estat l’únic que 

durant la pandèmia ha fet alguna cosa per aquest col·lectiu. 

Assegura que no entenen que el PSC signi aquesta declaració, atès que quan el PSOE 

governava Espanya, i un dels regidors del seu grup era ministre en el Govern del Sr. 

Zapatero, no van entrar a valorar la qüestió, i quan aquest mateix Ajuntament té un tracte 

discriminatori envers el poble gitano, des de la Sra. Colau al Sr. Collboni, incomplint 

sistemàticament les promeses fetes d’instaurar una institució que vetlli contra 

l’antigitanisme i actuï en defensa del poble gitano a Barcelona. 
Afirma que el seu grup continuarà defensant la igualtat de la cultura gitana i combatent 
l’antigitanisme. 
Diu, finalment, que li sembla vergonyós que el mateix grup d’ERC parli de nacionalisme 

excloent, quan és justament aquesta la seva ideologia. 

 

El Sr. VALLS afirma que la declaració institucional presentada és un atac frontal i un 

insult a la República francesa; un exemple del pitjor nacionalisme excloent; i posa de 



 

manifest que prové d’ERC, que entre els seus presidents de la història més recent hi ha 

la trista figura de l’ultraracista Heribert Barrera. 

Aprofita el minut de què disposa per recordar que el Tribunal Europeu de Drets Humans 
(TEDH) ha sentenciat que els fets al·ludits no constitueixen un tractament inhumà, ni 

tampoc una violació del dret al respecte de la vida privada i familiar; i diu que la 
sentència del TEDH només condemna la vulneració de les garanties de tipus processal, i 

demana que llegeixin la sentència. 

Afegeix que assumeix plenament les decisions adoptades en aquell moment, sempre 

respectant la dignitat de les persones que vivien en condicions molt precàries i 

insalubres. 

I, atès que s’ha fet una al·lusió directa a la seva persona, afirma que dels grups 

independentistes res no li sorprèn, de la Sra. Colau, tampoc, perquè entén que viu amb el 
pecat original del seu vot fa un any i busca el perdó. I considera que el propòsit 

d’aquesta iniciativa és, evidentment, atacar-lo justament per aquest vot d’ara fa un any. 

Tanmateix, creu que és especialment greu i preocupant que el grup del PSC s’hagi 

prestat a aquesta farsa, a aquesta indignitat, i diu que només ho pot interpretar com un 

signe de la seva manca total de lideratge, de qualitat política i d’elegància. 
 

La Sra. ALAMANY parafraseja el ministre Valls quan afirmava que la comunitat gitana 

no es volia integrar al país per raons culturals, o perquè estava en mans de xarxes 

dedicades a la mendicitat o a la prostitució. 

Constata que el racisme d’avui vesteix corbata, porta colònia cara i parla exquisidament; 
i alerta que és el racisme més perillós que assota Europa. Insisteix que el ministre 

responsable d’aquella política d’expulsió indigna, que és el que avui reproven, es diu 
Manuel Valls, i ara forma part d’aquest consistori. 

Proclama que la Barcelona oberta, la dels drets humans, el reprova, i assegura que se’n 

sent orgullosa, en nom de la ciutadania de la capital de Catalunya que és gitana, la que 

va sentir dolor quan el Sr. Valls va ocupar el càrrec portant aquest trist llegat. 
Considera que avui, si no pensa a marxar a casa, almenys faria bé de demanar perdó. 

 

El Sr. SERRA, en nom de Barcelona en Comú, se suma al rebuig d’aquells fets, que és 

el que han entès que diu la declaració; uns fets que van ocórrer fa set anys, però que han 

estat recentment condemnats per una sentència del TEDH, que condemna l’expulsió de 

persones gitanes de campaments, en considerar que s’ha vulnerat el dret a la vida 

privada i a la llar, i el dret a un recurs judicial efectiu. 

Manifesta que, com a Govern de Barcelona, reitera el compromís a continuar treballant 
perquè continuï sent una ciutat oberta i orgullosa de la seva diversitat, i que això no 

passa només per fer declaracions institucionals com aquesta, sinó sobretot per fer 
polítiques públiques de lluita contra la discriminació que, sense anar més lluny, aquesta 

mateixa setmana presentava l’Observatori de les Discriminacions de Barcelona i que han 
servit per acompanyar 411 casos de discriminació a Barcelona. 

Diu que abans d’acabar voldria fer un incís, i és que tractant-se d’una qüestió de tanta 

rellevància, que implica directament un regidor d’aquest consistori, no els sembla 

adequat que el grup d’ERC hagi escollit la via d’una declaració institucional i no s’hagi 

donat l’oportunitat de poder fer-ne un debat a fons, i escoltar les raons del regidor Valls 

amb més temps i profunditat. 
 

La Sra. BONET manifesta que independentment dels fets, de la seva gravetat, i 

independentment del fet que el seu grup comparteix el posicionament de la sentència del 

TEDH, motiu pel qual han subscrit la declaració institucional, retreu a la Sra. Alamany 

que s’hagi carregat les regles del joc, i els acusa d’anar de demòcrates però, en canvi, 

tiren pel dret. Li retreu que pretengui donar lliçons de democràcia i que, altrament, se 

salti les regles del joc. 

Recorda que tenen al seu abast diverses eines, entre les quals una declaració 

institucional, a fi de buscar consens, o una proposició, per generar debat, però opten per 
portar una declaració institucional amb l’objectiu de linxar una persona a qui no donen 



 

dret de rèplica. 

Considera que amb aquesta intervenció fora del protocol que estableix la lectura dels 

acords de les declaracions, i que demana que no consti en acta com a part de la 

declaració que han subscrit, han donat una terrible lliçó d’antipolítica. I retreu a ERC, 

que diu que defensa el poble gitano, que avui l’hagi utilitzat en benefici propi, cosa que 

lamenta profundament. 
 

La Sra. ARTADI s’adreça al Sr. Sierra per dir-li que molta gent ajuda el poble gitano 

durant la pandèmia, també Junts per Catalunya, i li assegura que no ho han fet per donar-

se publicitat, perquè l’ajuda es presta de manera altruista i no publicitària. 

Dit això, assegura que no els ha sorprès la sentència del TEDH, ja que no és la primera 

vegada que dona la raó en la defensa de drets i tampoc no serà l’última. Això no obstant, 
diu que els sembla peculiar que avui Comuns i Socialistes estiguin condemnant el Sr. 

Valls, i reconeix que haurien volgut que això es tractés en una proposició per establir un 
debat, i avaluar com viuen aquesta contradicció els dos grups municipals que estan 

governant, tot i haver perdut les eleccions, gràcies al Sr. Valls. 
Per tant, reitera la pregunta a l’alcaldessa de si l’alcaldia li depengués altra vegada dels 

vots del grup del Sr. Valls ho tornaria a acceptar. 

 

La Sra. ALCALDESSA recorda que estan en l’apartat de les declaracions institucionals i 

que s’ha faltat al respecte de les regles del joc del Ple, i que si es fa així també suposa 

una falta de respecte entre els membres del consistori, i entén que és un mínim que tots 

haurien de tenir clar. 

Confirma que ja ha parlat tothom qui tenia dret a fer-ho ara, és a dir, un minut per grup 
municipal, que ja s’ha utilitzat; i precisa que traslladaran a la Junta de Portaveus una 

qüestió d’ordre, ja que una cosa és un debat de fons en què tothom pot defensar les seves 

posicions, i si en un debat es fa una crítica política a un grup o a un regidor, la 
presidència del ple sempre ho permetrà, de manera que ningú no queda exempt de la 

crítica, però sempre des del respecte a les regles del joc, cosa que no ha fet avui el grup 
d’ERC. 

Afegeix que aquest fet provoca desconfiança al que tots i totes han respectat fins al dia 

d’avui, que és que en una declaració institucional es llegeixen els acords; i diu que altres 

consideracions es poden fer lliurement, perquè tenen llibertat d’expressió, però atenint-

se a les moltes fórmules establertes en el Ple; tanmateix, allò que no és admissible és 

faltar el respecte als membres d’aquesta cambra tergiversant i fent un mal ús d’una 

declaració institucional. 

Manifesta que, pel bé del Plenari, de tots els grups municipals i del bon funcionament de 
les sessions, han d’establir la confiança que en les declaracions institucionals això no 

tornarà a passar, ja que altrament aquestes declaracions deixaran de tenir sentit. 

Insisteix que s’ha faltat al respecte al Sr. Valls i al conjunt del Plenari, de manera que 

reitera que la qüestió es tractarà a la Junta de Portaveus entenent que tots estan 

interessats a corresponsabilitzar-se perquè el ple funcioni sempre segons les regles 

establertes democràticament, des del respecte a tots i cadascun dels grups municipals. 

Dit això, i davant de la insistència del Sr. Valls a prendre la paraula, li diu que ja no ho 

pot fer, que dona per conclòs aquest debat en què es preveu un torn d’un minut per a 
cada grup municipal, i demana que es respectin les normes del ple. 

Amb referència a la qüestió d’ordre, reitera que tots els debats són legítims sempre que 

es mantingui el respecte als altres, que és una norma bàsica del debat democràtic; i 

demana a la regidora Alamany que retiri la frase que ha expressat i que no consta en la 

declaració institucional. 
 

La Sra. ALAMANY entén que queda clar que la declaració institucional constava dels 

acords que ha llegit, i que l’adreçament que ha fet al regidor Valls, si la resta de grups 

consideren que és un atac flagrant, el retira. 
 

La Sra. ALCALDESSA confirma que queda retirada la frase i que l’incident de 



 

procediment es tractarà a la Junta de Portaveus. 

 

S’APROVA aquesta Declaració Institucional, que ha estat llegida per la Sra. Alamany, 

amb el posicionament favorable dels grups municipals d’ERC, Barcelona en Comú, PSC 

i Junts per Catalunya. 
 

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les catorze 

hores i cinquanta minuts. 
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El document original ha estat signat electrònicament per: 
Anna Martori Salichs el dia 29/6/2020 a les 11.28 hores, que en fa autorització 

documental. 


